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روزنامه

وضعیت کرونایی قم فوق قرمز و نگران کننده است
آی سی یو بیمارستان ها کاملا پر است 
صنوف پرخطر یک هفته تعطیل شود

 درنظردارد فراخون مناقصه عمومی یک مرحله ای با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق فراخون 
مناقصه عمومی به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید.

حساب   شماره  به  ریال   500/000 مبلغ  فوق  معاملات  از  یک  هر  اسناد  خرید  *جهت 
35126182249351   یا شماره کارت 6273811151524029  نزد بانک انصار به نام سازمان 
همیاری شهرداری های قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت 

دریافت اسناد مراجعه نماید. 
* مبلغ تضمین شرکت در هریک از 5 درصد مبلغ  برآورد مورد مناقصه مندرج در آگهی می باشد 
که  بصورت ضمانت نامه بانکی و یا واریز نقدی بحساب سپرده 35126182249351  نزد بانک 

انصار بنام سازمان همیاری شهرداری قم و ضمانت نامه بانکی با اعتبار4 ماه باشد. 
مهلت دریافت اسناد و ارایه پیشنهاد از روز چهارشنبه مورخ  99/06/26  لغایت ساعت 14 روز 

یکشنبه 99/06/30  می باشد.
* هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

* سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد  مناقصه  مندرج می باشد.
* شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت) مصوب 

1337( اقدام نمایند.
*سازمان در رد و قبول هریک از پیشنهادات مختار است .

محل تسلیم پیشنهادها: 
* مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهاد روز چهارشنبه مورخ  99/06/26  لغایت ساعت 14 روز 

یکشنبه 99/06/30  می باشد.
    متقاضیان حقیقی و حقوقی می توانند از روز انتشار آگهی جهت دریافت اسناد وکسب اطلاعات 
بیشتر به آدرس قم – خیابان امام موسی صدر- بالاتر ازمیدان نواب – ساختمان نمایشگاه دائمی 

استان قم – طبقه دوم مراجعه و یا به شماره تلفن 02536564805 تماس حاصل نمایند.
زمان بازگشایی پاکات ساعت 10 صبح روز دوشنبه مورخ 99/06/31 می باشد .

سازمان همیاری شهرداری استان قم

کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قم تصویب کرد:

چهل هکتار زمین به ناحیه صنعتی سیرو افزوده می شود

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  خبرداد:

کاهش 68 درصدی تعداد 
مسافران اتوبوس های برون شهری

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

تدابیر مقابله با کرونا 
باید تشدید شود 
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در گفت و گوی روزنامه »ایمان« با مهدی فراهانی مطرح شد:

اورژانس قم
 چالش ها و انتظارات 

ارائه خدمات درمانگاهی وظیفه اورژانس نیست
فوت 55 نفر در حوادث جاده ای در 5 ماه گذشته

1ممنوعیت سفر کاروان های پیاده به خراسان رضوی

 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از آغاز عملیات کاشت 
گونه های مختلف گل های پاییزی در آستانه ماه مهر خبر داد و گفت: از 1۵ شهریور 
تا دو ماه آینده بیش از یک میلیون و 200 هزار بوته انواع گل دائمی و فصلی در 
فضای سبز شهر قم کاشته می شود. به گزارش واحد روابط عمومی سازمان پارک 
ها و فضای سبز شهرداری قم، پیام جوادیان از کاشت گل و گیاه پاییزه با اولویت 
بهسازی فضای سبز شهری خبر داد و اظهار کرد: همچون سال های گذشته با 

نزدیک شدن به مهرماه و کاهش دمای هوا، عملیات کاشت گل و گیاه در فضای

شهردار منطقه پنج قم بابیان اینکه زمین های بدون توافق در قم مشکل ساز شده 
است، گفت: مردم برای هرگونه خریدوفروش در محدوده منطقه پنج باید از شهرداری 
استعلام بگیرند.  علیرضا اقبالیان با اشاره به احداث طرح های مختلف در اطراف 
مسجد مقدس جمکران، اظهار داشت: از محدوده جمکران تا رینگ دوم بلوار حضرت 
خدیجه)س(، کاربری های مصوبی وجود دارد و پروانه ساختمانی برای متقاضیان صادر 
می شود. وی افزود: اما زمین های بزرگی در محدوده یا خارج از جمکران وجود داشته 
که توسط مردم به صورت مشاعی خریداری شده و بدون اینکه در طرح تفصیلی باشد، 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

آغاز عملیات کاشت گونه های مختلف گل های پاییزی 
شهردار منطقه پنج قم:

زمین های بدون توافق در قم مشکل ساز شده است
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از  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
کاهش 68 درصدی تعداد مسافران اتوبوس های برون شهری 
خبر داد و گفت: بخش عمده درآمد اتوبوس را بار جبران می کند 

که اگر بار نباشد صاحبان اتوبوس ها ورشکست می شوند. رضا 
پوریافر با تشریح تغییرات ایجادشده در سبک زندگی انسان ها 

با توجه به شیوع ویروس کرونااظهار کرد: ویروس کرونا تأثیر

فرماندار قم گفت: در خصوص دریافت شهریه مدارس هیات 
امنایی قم مانند سال های گذشته عمل می شود و مبالغ برای هر 
سه دوره ابتدایی، متوسطه اول و متوسطه دوم تغییری نمی کند. 

مرتضی حیدری روز سه شنبه در جلسه شورای آموزش وپرورش 
داشت:  اظهار  فرمانداری  رضا)ع(  امام  تالار  در  قم  شهرستان 
امسال با توجه به شرایط کرونایی و در راستای همکاری و همدردی 
کردن با مردم و کاهش هزینه های آن ها در رقم شهریه مدارس فوق 

تغییری صورت نمی گیرد. وی همچنین با قدردانی از مسئولان

استاندارقم مدیران بابیان اینکه  باید انتظارات کارآفرینان را برآورده 
کنند گفت: حمایت از تولید در سرلوحه کار تمام مدیران اجرایی 
استان قرار دارد و همه مکلف هستند در سال جهش تولید، از 
تولیدکنندگان حمایت کنند.  بهرام سرمست روز سه شنبه در 
)بخش  سیرو  صنعتی  ناحیه  در  کارخانه  چند  از  بازدید  حاشیه 
کهک( استان قم اظهار داشت: سیاستی که در مدیریت استان، 
به طبع سیاست های دولت دنبال می شود و در سال جهش تولید 

همه مدیران موظف به اجرای این سیاست ها هستند؛ نخستین

فرماندارقم : 

شهریه مدارس هیات امنایی قم 
افزایش نمی یابد

استاندارقم :

مدیران باید انتظارات کارآفرینان 
را برآورده کنند 
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فراخون مناقصه عمومی یک مرحله ای

روابط عمومی سازمان همیاری شهرداری های استان قم



چهار شنبه -بیست وششم شهریور ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25116

 
معاون اول رییس جمهوری با بیان این که وظیفه اصلی کارگروه رفع موانع 
جهش تولید، رفع مشکلات و مسائل اصلی پیش روی بخش تولید است، گفت: 

اصلاح و بهبود فضای کسب و کار گام مهمی برای جهش تولید است. 
اسحاق جهانگیری روز سه شنبه در نخستین جلسه کارگروه رفع موانع جهش 
تولید که به ریاست وی برگزار شد، با قدردانی از مقام معظم رهبری به خاطر 
نامگذاری امسال با عنوان جهش تولید افزود: ایشان با نامگذاری امسال به عنوان 
سال جهش تولید توجه مردم و مسئولین را به موضوع مهم تولید جلب کردند و 
متعاقب آن نیز تأکید کردند که کارگروهی موثر و کارآمد متشکل از قوای سه گانه 
ذیل شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا برای رفع موانع جهش تولید 
تشکیل شود تا بتواند در شرایط فعلی کشور به گره گشایی از مسایل اصلی بخش 
تولید بپردازد. معاون اول رییس جمهوری خاطر نشان کرد: وظیفه اصلی کارگروه 
رفع موانع جهش تولید، رفع دغدغه ها، مشکلات و مسائل اصلی بخش تولید 
است چرا که مساله تولید امروز یکی از مهمترین مسائل کشور است و اشتغال 
کشور نیز ارتباط مستقیمی با بخش تولید دارد. جهانگیری با اشاره به فرآیندهای 
طولانی و زمان بر صدور مجوز و استعلام های متعدد برای راه اندازی کسب و 
کارهای جدید را از موانع اصلی رونق بخش تولید برشمرد و گفت: اگر فضای 
کسب و کار اصلاح و بهبود یابد و بخش خصوصی انگیزه لازم را برای فعالیت 
پیدا کند، گام مهمی برای جهش تولید برداشته خواهد شد. معاون اول رییس 
جمهوری با اشاره به منفی بودن رشد سرمایه گذاری ظرف ده سال اخیر، تصریح 
کرد: کسانی که خود را نسبت به آینده کشور دلسوز می دانند باید استمرار این روند 

را به عنوان یک هشدار جدی تلقی و برای رفع این مشکل تلاش کنند.
وی افزود: موانع پیش روی جهش تولید مشتمل بر مجموعه مسائلی است که 
تحریم، شیوع کرونا، مسائل مدیریتی، مشکلات فضای کسب و کار و تامین مالی 
بخش تولید از جمله این موارد است که باید تلاش کنیم در کارگروه رفع موانع 
جهش تولید با اتخاذ تصمیمات راه گشا، کارآمد و موثر برای رفع ریشه ای این 

مسائل و بهبود فضای کسب و کار اقدامات جدی انجام دهیم.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به وجود کارگروه ها و ستادهای مختلف 
هستند،  فعال  تولید  روی  پیش  موانع  رفع  برای  که  اجرایی  دستگاه های  در 
گفت: متاسفانه این ستادها و کارگروه ها، نتوانسته اند با توجه به شرایط تحریم 
و فشارهای موجود، مشکلات بخش تولید را برطرف کنند که لازم است کارگروه 
رفع موانع جهش تولید تصمیماتی را اتخاذ کند تا این ستادها کارآمدتر و مصوبات 
آنها نافذتر باشد. وی با تاکید بر اینکه در جلسات کارگروه رفع موانع جهش تولید 
باید به طور جدی به موضوعات و مسائل اصلی بخش تولید پرداخته شود، اظهار 
داشت: باید مسائل و مشکلات اصلی فراروی بخش تولید شناسایی و براساس 
اهمیت، اولویت بندی شوند و در جلسات این کارگروه بر اساس اولویت بندی 
صورت گرفته مورد بررسی قرار گیرند و با فوریت برای رفع مشکلات تصمیمات 
لازم اتخاذ شود. جهانگیری با تاکید بر اهمیت فعالیت رشته های پیشران اقتصاد و 
تولید کشور در به حرکت درآوردن سایر فعالیت های تولیدی، افزود: اگر بخش های 
پیشران اقتصاد فعال شوند به سایر رشته های صنعتی مرتبط نیز تحرک خواهند 
داد. معاون اول رییس جمهوری بخش صادرات را یکی از مهمترین بخش های 

پیشران اقتصاد توصیف کرد و گفت: اگر بخش صادرات فعال شود، علاوه بر تامین 
ارز مورد نیاز کشور به بسیاری از واحدهای تولیدی که با رکود مواجه هستند جان 

تازه ای می بخشد و بنگاه های اقتصادی با ظرفیت بیشتری فعال خواهند شد.
وی بخش مسکن را از دیگر بخش های پیشران اقتصاد کشور دانست و گفت: با 
فعال شدن بخش مسکن حداقل 120 رشته صنعتی وابسته به آن فعال می شود و 

می تواند نقش موثری در ایجاد فرصت های شغلی ایفا کند.
جهانگیری به موضوع خصوصی سازی نیز اشاره و تصریح کرد: باید ضرورت 
انجام خصوصی سازی در کشور برای همگان روشن شود زیرا هنوز عده ای نسبت 
به ضرورت آن تردید دارند. نمی توان به ظاهر بگوییم که به سیاست های کلی اصل 
44 قانون اساسی را باور داریم اما با خصوصی سازی مخالف باشیم. اگر ایراد یا 
اشکالی بر فرآیندهای خصوصی سازی مترتب است باید این فرآیندها اصلاح شود 

نه اینکه اصل خصوصی سازی زیر سوال برود.
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه باید برای جهش تولید عزم و اراده 
کافی در مسئولین کشور ایجاد و هماهنگی های لازم میان دستگاه های مختلف 
برقرار شود، اظهار داشت: لازم است برای تحقق جهش تولید، فضای رسانه ای 
و روانی در جامعه نیز مدیریت شود و اگر می خواهیم نقدینگی کشور را به سمت 

تولید هدایت کنیم باید سیاست گذاری های مشخص و روشن داشته باشیم.
وی با اشاره به اقدامات دولت برای رونق بخش تولید در سال جاری تأکید 
کرد: پس از نامگذاری سال جاری به عنوان سال جهش تولید، دولت تلاش کرد 
با وجود همه محدودیت های پیش روی تولید به این شعار جامه عمل بپوشاند و 

کشور را وارد دوره رونق و جهش بخش تولید کند.
 جهانگیری افزود: در اولین گام از کارگروه های مرتبط با بخش تولید خواسته 
شد تا فعال تر شوند و وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز کارگروه های تسهیل و رفع 

موانع تولید را در استان های کشور فعال کرد.
معاون اول رییس جمهوری افزود: وزارت امور اقتصادی و دارایی نیز که کارگروه 
بهبود فضای کسب و کار را ایجاد کرده و هیات مقررات زدایی نیز در این دستگاه 
اجرایی مأموریت یافت تا نسبت به حذف مقررات زائد و دست و پا گیر پیش روی 

بخش تولید اقدام کند و گزارش تصمیمات را به این کارگروه ارسال کند.

وزیر بهداشت: 

حداکثر فاصله گذاری بین نمازگزاران در 
نماز جمعه رعایت شود

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: باید اصل را بر این بگذاریم که کل 
کشور در شرایط قرمز کرونا است و حداکثر فاصله بین نمازگزاران رعایت شود تا بتوانیم 

مراسم عبادی سیاسی نماز جمعه را برگزار کنیم. 
سعید نمکی روز سه شنبه در نشست با حجت الاسلام والمسلمین محمد جواد 
حاج علی اکبری رییس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه افزود: اگر در شهری 
مدرسه باز شده و پروتکل سختگیرانه اعمال می شود، باید پروتکل سختگیرانه تعریف 

شده و همه کشور را در شرایط قرمز کرونا در نظر بگیریم.
وی ادامه داد: در حال رفتن به سمت فصل سرما هستیم و فضای باز ممکن است 
در برخی استان ها ممکن نباشد و راهی جز استفاده از فضای بسته و مسقف نداریم و 

باید برای این موضوع هم پروتکلی تهیه شود.
شاهد خیز بیماری در بسیاری از استان ها هستیم

نمکی بیان کرد: گاهی شرمسار همکارانم می شویم که به دلیل عدم رعایت گروه 
اندکی، اکثریت افراد جامعه به زحمت می افتند. امسال یکی از کم نظیرترین مراسم 
محرم را برگزار کردیم، اما گروهی با وجود تمنای ما، به سفر رفتند و حالا در بسیاری از 
استان ها خیز جدید بیماری را شاهد هستیم. بروز خیز جدید بیماری کرونا در کشور 

باعث ایجاد زحمت می شود.
وی ادامه داد: یکی از سخت ترین روزهای زندگی من این بود که باید تصمیم 
می گرفتیم که مسجد، نماز جمعه یا اماکن متبرکه را تعطیل می کردیم. من از کودکی 
پذیرفته بودم که هم متولی مسجد محل باشم و هم تحصیل کنم. در سوز کویر با 
دوچرخه می رفتم که بخاری نفتی مسجد را روشن کنم تا مسجد هنگام نماز گرم 

باشد.
 از کودکی عشق و علاقه پدر و مادرم را برای زیارت امام رضا )ع( مشاهده کرده بودم. 
حالا باید راه را برای زیارت عشاق اهل بیت می بستیم و این خیلی دشوار بود. این 
دشواری به علت توجیه افکار عمومی و برخی مقاومت ها وجود داشت. مقام معظم 
رهبری با خردمندی به ما در این مسیر کمک کردند. ملت ایران و آینده این سرزمین 

مدیون این خردمندی هستند.
دنیا در حال شطرنج بازی کردن با کروناست

وزیر بهداشت اظهار کرد: ویروس کرونا بسیار عجیب است. این ویروس جدید، کار 
زیادی دست خلقت و طبیعت داده و با هیچ کدام از اجدادش شباهت ندارد. دنیا 
در حال شطرنج بازی کردن با ویروس کروناست. نه من و نه دبیرکل سازمان جهانی 
بهداشت نمی دانیم که یک ماه یا شش ماه یا یک سال دیگر با این ویروس چطور باید 
رفتار کنیم. در نتیجه برنامه ریزی های ما در کوتاه مدت و میان مدت باید انعطاف 

پذیر باشد.
وی افزود: ویروس کرونا بسیار پیچیده و متغیر است و هیچکس در دنیا نمی تواند 
ادعا کند این ویروس را خوب شناخته و واکسن موثری برای آن تهیه کرده یا داروی 
بسیار موثری را ساخته یا می داند که انتهای این راه کجاست. تنها نتیجه قطعی درباره 
ویروس کرونا این است که هرچقدر فاصله گذاری ها را رعایت کنیم، از گزند ویروس 

کرونا در امان خواهیم بود. 
همه جهان متوجه شده اند که به هر نسبتی این موارد را رعایت نکنیم، به شکل 

صعودی آسیب می بینیم.
نمکی گفت: دین و فرهنگ یکی از سپرهای مهم و موثر برای جلوگیری از امراض 
روحی و جسمی است و نباید از سرمایه دین و اعتقاد در نظام سلامت بی بهره باشیم. 

زیرا یکی از آشفتگی های جوامع، آشفتگی های روحی و روانی است.
مقابله با کرونا در اوج تحریم ها

وزیر بهداشت بیان کرد: دشمنانی داریم که در عین خشونت، همه امکانات خود را 
به کار گرفته اند تا از ما یک مجموعه بی خرد نشان بدهند. دنیا نشسته تا ببیند نظام 
جمهوری اسلامی ایران در اوج تحریم ها با این پدیده کرونا چه خواهد کرد. در اوج 
تحریم ها فکر می کردند که بیماران ما پشت در بیمارستان ها خواهند ماند. دشمنان 

همه راه ها را بر ما بسته اند.
علیرضا رییسی معاون بهداشت وزارت بهداشت نیز در این نشست گفت: برگزاری 
نماز جمعه رتبه اول کشور را در رعایت پروتکل های بهداشتی را دارد و حتی تاکنون 

یک گزارش مبنی بر برگزاری مراسم نماز جمعه با مشکل نداشتیم.

 رییس مجلس شورای اسلامی:

 باید تهدید دشمن را به فرصت تبدیل کنیم 
 رییس مجلس شورای اسلامی گفت: همه ما در دولت، مجلس، پژوهشگاه ها و 

حوزه صنعت باید تهدید دشمن را به فرصت تبدیل کنیم. 
محمدباقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی پس از استماع گزارش وزیر نفت 
در جلسه علنی امروز- سه شنبه- گفت: شرایط امروز ما با توجه به اقدامات دشمن 
که باعث تحریم و فشار بر کشور شده در موضوع نفت آنچه مشخص و روشن است 

نمی توانیم با هدفگذاری ها و برنامه های گذشته پیش برویم.
وی افزود: همه ما در دولت و مجلس و در پژوهشگاه ها و حوزه صنعت باید بپذیریم 
که تهدید دشمن را به فرصت تبدیل کنیم و رویکرد و روش و ابزار و تجهیزات فنی را با 
رویکرد که امروز اتخاذ می شود انجام دهیم و این توان در مجموعه وزارت نفت است 
و بخش صنعت و تکنولوژی و نفت این کار را انجام می دهیم و این کار شدنی است 
و گام های خوبی هم در این مسیر برداشته شده است و اگر چه در برخی حوزه ها 
عقب ماندگی داریم و اما پیشرفت هایی داریم که به توان فنی کشور در این باره افتخار 

می کنیم که حدود 14 میلیون تن فرآورده داشته باشد.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد:  اگر این باور در مجوعه مدیران و تصمیم 
گیران باشد، موفق خواهیم شد، در حوزه  انرژی باید پاسخ دهیم چرا این حوزه آنگونه 

که باید و شاید رونق نگرفته است و این تغییر رویکردهایی است که باید اتفاق بیافتد.
قالیباف گفت: در بحث خام فروشی، فرآورده ها و اولویت ها و بحث مهم الگوی 
مصرف که در مصرف جزو کشورهای مصرف هستیم و کار و عملکرد ما در این بخش 

قابل قبول نیست. 
وی افزود: دلیل منطقی و قابل بحث بودن جلسه امروز این است که وزیر نفت و 
همکاران وزارت نفت بسیاری از موضوعات مطرح شده از سوی نمایندگان را پذیرفته 
اند؛ این مسیر ادامه پیدا کند تا وزارت نفت با کمیسیون انرژی و مرکز پژوهش ها 
بحث های مطرح شده را نهایی کنند، این کار در دو یا سه هفته پیش رو قابل انجام 

است؛  می توانیم مشکلات را در سال پایانی دولت حل کنیم.

رییس مرکز پژوهش های مجلس:

 جمهوری اسلامی ایران تحریم پذیر نیست
رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی گفت: جمهوری اسلامی 
را  طلایی  فرصت های  کنونی  شرایط  از  می توانیم  ما  نیست،  تحریم پذیر  ایران 
بسازیم و با حرکت در مسیر پیشرفت و آبادانی اهداف انقلاب اسلامی را محقق 

کنیم. 
علیرضا زاکانی در جلسه علنی روز- سه شنبه- پس از استماع گزارش بیژن نامدار 
زنگنه درباره عملکرد وزارت نفت و برنامه های توسعه گفت: جمهوری اسلامی ایران 
تحریم پذیر نیست، ما می توانیم از شرایط کنونی فرصت های طلایی را بسازیم و با 
حرکت در مسیر پیشرفت و آبادانی اهداف انقلاب اسلامی را محقق کنیم، ما خسارت 
جدی در حوزه نفت دیدیم، خسارت هایی که بیش از صدها میلیارد دلار به ما آسیب 
زده است؛ این خسارت ها در حوزه قراردادهای نفت و گاز مانند توتال و قرارداد با 

ترکمنستان و شرایط تحمیل شده به کشور است.
رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی افزود: ده ها میلیارد دلار نیز 
جرایم به ما تحمیل شده که بخشی از آن مشخص و بخشی نیز نامشخص است؛ 
در توسعه میعانات کوتاهی شده؛ برای نمونه در میدان فرزاد شرایط طوری است که 
عربستان یکه تازی می کند و در پارس جنوبی نیز طی 7 سال نزدیک به  35 میلیارد 

دلار عدم النفع به خاطر اعمال سیاست های غلط داشته ایم.
زاکانی با بیان اینکه در ارتباط با توان داخلی ما در شرایطی هستیم که ترجیح زنگنه 
و وزارتخانه واگذاری، به خارجی ها بوده بر همین اساس خساراتی را متحمل شده ایم، 
گفت: در موضوع گاز فلر سالانه یک میلیارد عدم النفع و آلایندگی را شاهد هستیم 
و در سهمیه بندی بنزین بالغ بر 150 هزار میلیارد تومان خسارات دیده ایم در حالی 
که می توانستیم از این منابع برای سازندگی کشور استفاده کنیم، در موضوع تبدیل 
ال پی جی و استفاده از ظرفیت های کشور نیز به جای استفاده بهینه از آنها حداقل 

سالی 1.2 میلیارد دلار به کشور ضربه زدیم.

مسئولان جای مردم را 
گرفته اند!

رییس جمهور روحانی گفته است که باید نحوه خرید و 
فروش خودرو اصلاح شود. چشم، آقای رییس جمهور! 

ما مردم همین امروز دستور می دهیم تا سیستم دچار تحول شود و دست واسطه ها از 
بازار قطع شود.

کاش زودتر گفته بودید تا ما شاهد این بلبشو در بازار نبودیم! نمی دانم چرا مسؤولان 
با ما مردم این همه تعارف دارند. واقعا هر مشکلی هست بگویید تا ما با جان و دل آن 

را حل کنیم.
به دور از مطایبه، آقای رییس جمهور شما باید در سخنرانی های خود از فعل گذشته 
استفاده کنید. به طور مثال باید بفرمایید، نحوه خرید و فروش خودرو اصلاح شد،  نه 
اینکه بگویید اصلاح  شود. چه کسی باید این اصلاح را انجام دهد؟ خود شما و وزارت 
صمت تان. تازه وزارت خانه ای که وزیر ندارد و سرپرست نمی تواند برای آن تصمیمات 

کلان بگیرد.
این روزها مردم فقط منتظر خبرهایی از باز شدن گره های زندگی شان هستند. 
می خواهند شما را ببینند وقتی می گوید که قیمت دلار ثابت شد یا دیگر شاهد 
گران شدن قیمت خودرو نخواهیم بود. دیگر زمان وعده دادن گذاشته است. هنوز 
وعده های 96 مثل ناقوس کلیساها در گوش مان زنگ می زند. هنوز مردم منتظر 
گشایش اقتصادی هستند. گشایشی که البته گویا منتفی شد و معلوم نیست چرا 
رییس جمهور وعده کاری را داد که هنوز نهایی نشده بود و به تنهایی نمی توانست در 

مورد آن تصمیم بگیرد.
نه تنها روحانی بلکه نمایندگان در مجلس قبلی و فعلی به جای تصمیم گیری ، غُر 
می زدند و می زنند. اگر فکر می کنید کار جایی می لنگد، قانون تصویب کنید و دولت 
را مکلف به انجام آن کنید. به خدا که شما مسؤول هستید نه ما مردم. شما باید کارها 

را انجام دهید.
مسؤولین را برای چه انتخاب می کنند؟ برای اینکه مشکلات را حل کنند و کشور را در 
مسیر توسعه قرار بدهند. مثلا وقتی هوای شهری آلوده است، مسؤولین باید فکری به 
حال آن کنند. وقتی گرانی از در و دیوار شهر مثل مرد عنکبوتی بالا می رود باید فکری 
به حال آن کنند. وقتی سیل می آید و خانه ها را تبدیل به استخر می کند، فکری به 
حال آن کنند. وقتی بیکاری تبدیل به مهم ترین دغدغه خانواده ها شده است، فکری 

به حال آن کنند.
در کشور ما اما مسؤولین انتخاب می شوند که حرف بزنند و مثل مردم غُربزنند. از 

ناکارآمدی  ها بنالند و مشکلات را به گردن دیگری بیندازند.
ما از مسؤولین نمی خواهیم از مشکلات بگویند. ما می خواهیم آنها گرفتاری های 
مردم را حل کنند. اگر قرار به حرف زدن بود ما بهتر از آنها حرف و غُر می زنیم.ما دچار 
مسؤولین شده ایم که جای مردم را گرفته اند. مردم از شرایط گلایه می کنند، مسؤولین 

گلایه می کنند و گویی دستی از غیب باید مشکلات کشور را حل کند.

نرخ دلار پایین می آید؟
اینکه چرا قیمت ارز بالا می رود، دلایل طبیعی و روشن 
دارد که بارها گفته شده و مهمترین آن تفاوت نرخ تورم و 

بهره در کشور ما با کشورهای حوزه دلار است.
 غیر از این دلیل طبیعی، دلیل دیگری که مزید بر علت 

است، چند نرخی بودن ارز در کشور ماست. یعنی وقتی مقادیری از ارز کشور را به 
هر دلیلی حتی دلایل خیرخواهانه ارزان تر از قیمت طبیعی در اختیار برخی مصرف 
کنندگان قرار می دهیم، بار این ارزان فروشی بر دوش بازار آزاد ارز می افتد و قیمت در 

بازار ارز گرانتر از آنچه باید باشد، مورد معامله قرار می گیرد. 
حالا برمی گردیم به سوالی که مطرح است. آیا نرخ ارز پایین می آید؟

البته هیچ امری غیرممکن نیست، حتی پایین آمدن قیمت ها،  ولی هر اتفاقی نیاز 
به دلیل دارد. همان طور که عرض کردم، بالا رفتن قیمت ارز دلایل خود را دارد، پس 
پایین آمدن قیمت هم اگر بخواهد به طور واقعی اتفاق بیافتد، دلایل خود را می طلبد،  

که در قدم اول می باید دلایل بالا رفتن برطرف شود.
وقتی در یک اتاق هوا بیش از حد گرم و ناراحت کننده باشد، سوال می کنیم چرا این 
قدر هوای اینجا گرم است؟ برای یافتن علت  گرم بودن هوای اتاق بررسی هایی صورت 
می گیرد. خوب مشاهده می شود که روشن بودن چندین شوفاژ و بخاری و شومینه 
باعث گرمای اتاق شده است. بعد سوال می کنیم آیا می شود هوای اتاق را خنک 
کرد؟ می گوییم بله، ولی به شرط اینکه در قدم اول دلایل گرما شدن اتاق برطرف شود، 
بخاری ها و شومینه و شوفاژها خاموش شوند و احیانا در صورت امکان وسایل خنک 
کننده هم به کار بیفتد. بله، بعد هوای اتاق خنک می شود، ولی تا زمانی که وسایل 
گرمازا با حداکثر توان در این اتاق کار می کنند، خنک شدن واقعی و مداوم بسیار بعید 

و شاید نزدیک به محال باشد.
یعنی حتی با روشن کردن کولرهای قوی و با هزینه های زیاد هم اگر در یک مقطع 

بشود قدری خنکی ایجاد کرد، کاری اساسی و صحیح نخواهد بود.
راه دیگر کار هم نشستن در انتظار زمستانی خواهد بود که شاید به این زودی ها از راه 
نرسد، و شاید این فصل گرما چهار سال دیگر ادامه داشته باشد، بهتر است به فکر بر 

طرف کردن دلایل گرما باشیم.
یعنی بانک مرکزی به دو وظیفه اصلی خود عمل کند، اول دلایلی که باعث بالا رفتن 
نرخ ارز شده را رفع کرده، و باعث ثبات بازار شود، و در وهله دوم با تنظیم نرخ بهره باعث 

ایجاد شغل و کم شدن نرخ بیکاری در کشور شود.
* رئیس اسبق کانون صرافان

سردار کارگر: 

امسال رژه 31 شهریور برگزار نمی شود 
 رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس گفت: در هفته دفاع مقدس از 
یک میلیون پیشکسوت دفاع مقدس و مدافع حرم با حضور ویدیو کنفرانسی رهبر معظم 
انقلاب قدردانی و تجلیل می شود.  سردار »بهمن کارگر« روز سه شنبه در نشست خبری 
با اشاره به برنامه های هفته دفاع مقدس گفت: سی و یکم شهریورماه همزمان با آغاز 
هفته دفاع مقدس از یک میلیون پیشکسوت دفاع مقدس و مدافع حرم با حضور ویدیو 
کنفرانسی رهبر معظم انقلاب قدردانی و تجلیل می شود و از بیانات و رهنودهای ایشان 
بهره مند خواهیم شد. رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس افزود: در 
هفته دفاع مقدس امسال با حضور رییس مجلس شورای اسلامی، 8 موزه دفاع مقدس 
در 8 استان کشور افتتاح می شود، همچنین نمایشگاه ملی دستاوردهای دفاع مقدس 
در موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس افتتاح و نمایشگاه استانی از دوم مهرماه برگزار 
می شود. سردار کارگر همچنین افزود: بنابر دستور ستاد کل نیروهای مسلح و برای 
رعایت پروتکل های بهداشتی امسال رژه نیروهای مسلح در تهران و بندرعباس برگزار 
نمی شود و  به جای آن در 31 شهریور مراسم تکریم و تجلیل از پیشکسوتان دفاع مقدس 
جایگزین رژه شده است. رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس افزود: 
در هفته دفاع مقدس امسال از 54 کلان پروژه دفاع مقدس که جعبه سیاه جنگ است 
رونمایی می شود که همه موارد جنگ در آن دیده شده است و 14 طرح هم تا پایان سال 

99 که چهل سالگی دفاع مقدس است،  تکمیل می شود.
برگزاری 26۵01 برنامه در چهلمین سالگرد دفاع مقدس

کارگر با اشاره به تصویب و ابلاغ برنامه های اجرایی گرامیداشت چهلمین سالگرد 
دفاع مقدس گفت: سازمان عقیدتی سیاسی ستاد کل نیروهای مسلح 36 برنامه، 
برنامه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 278برنامه،  ارتش جمهوری اسلامی 381 
نیروی انتظامی 80 برنامه، وزارت دفاع 65 برنامه، بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس 188 برنامه، دانشگاه عالی دفاع ملی 33 برنامه که در مجموع هزار و 61 برنامه 
را در حال اجرا داریم. رئیس ستاد مرکزی گرامیداشت چهلمین سالگرد دفاع مقدس 
افزود: نیروهای مسلح یک هزار و 61 برنامه اصلی را در حوزه گرامی داشت چهلمین 
سالگرد دفاع مقدس در دستور کار دارند و 709 برنامه اصلی نیز در ستاد وزارتخانه ها و 
نهادهای کشوری در دستور کار قرار گرفته است؛ همچنین در سطح استان ها دو هزار 
و 918 برنامه اجرایی داریم و بر این اساس، مجموعاً 26 هزار و 501 برنامه ما در سراسر 

کشور مورد تأیید قرار گرفته که از سوم خرداد تا پایان سال در حال اجراست.

اخبار

معاون اول رییس جمهوری :
اصلاح و بهبود فضای کسب و کار گام مهمی برای جهش تولید است

با  برای صلح اسلامی«  وبینار »ائتلاف جهانی   دبیر 
بیان اینکه گفتمان صلح عادلانه در مقابل گفتمان صلح 
آمریکایی است، گفت: امیدواریم این گفتمان به زودی 

فراگیر شده و به حل مناقشات بین المللی کمک کند. 
خبری  نشست  در  شنبه  سه  روز  آیین  پاک  محسن 
کنفرانس »ائتلاف جهانی برای صلح اسلامی«  که به 
صورت وبینار برگزار خواهد شد، خاطرنشان کرد: از 25 
کشور جهان از جمله آمریکا، استرالیا، برزیل، کلمبیا، 
شیلی، اسپانیا، هندوستان، عراق، فلسطین، پاکستان، 
افغانستان و تونس در حوزه صلح عادلانه مقاله دریافت 

کرده ایم.
وی با بیان اینکه منتظر مقالاتی از نخبگان مصری و 
اندونزیایی هستیم، تصریح کرد: استقبال خیلی خوبی از 
این وبینار انجام شد و این وبینار در چهار پنل در ساعت 

20 روزهای 29 و 30 شهریورماه برگزار خواهد شد.
عضو مجمع جهانی صلح اسلامی، پنل نخست وبینار 
ائتلاف جهانی برای صلح اسلامی شامل مفهوم شناسی 
و مبانی نظری صلح و عدالت با تاکید بر اندیشه های 
اسلامی و دیدگاه های مقام معظم رهبری برگزار خواهد 

شد.
پاک آیین، آسیب شناسی صلح و عدالت در جهان را 
موضوع پنل دوم وبینار ائتلاف جهانی برای صلح اسلامی 
و عدالت  افزود: مطالعات در حوزه صلح  و  عنوان کرد 
تحولات  مثل  اسلام  جهان  روز  موضوعات  به  توجه  با 
فلسطین، افغانستان، یمن و موضوع مهم کرونا و پساکرونا 

از موضوعات مورد بحث در پنل سوم است.
وی خاطرنشان کرد: در پنل چهارم، چگونگی پیاده 
سازی، نهادسازی و رفتارسازی گفتمان صلح و عدالت در 

جهان مورد بحث قرار خواهد گرفت.
دبیر وبینار »ائتلاف جهانی برای صلح اسلامی« با بیان 

اندیشه های مقام معظم رهبری در حوزه صلح  اینکه 
عادلانه که مبتنی بر گفتمان انقلاب اسلامی است در 
رهبر  افزود:  راهگشاست،  بسیار  جهان  کنونی  شرایط 
انقلاب در دوره جنگ تحمیلی این گفتمان را در مقابل 
هیات های خارجی اعزامی از سوی گروه های میانجی 

بین ایران و عراق بسیار استفاده کرد.
پاک آیین به درخواست گروه های میانجی خارجی 
برای صلح با صدام در شرایط اشغال خاک ایران اشاره کرد 
و افزود: مقام معظم رهبری در این شرایط موضوع صلح 
عادلانه را در پاسخ به درخواست این هیات های خارجی 
مطرح و تاکید کردند که صلح باوجود اشغالگری پایدار و 
قابل پذیرش نیست. وی از تاکید مقام معظم رهبری بر 
خروج نیروهای اشغالگر عراقی از خاک ایران به عنوان 
پیش شرط صلح پایدار خبر داد و افزود: صلح و عدالت 
را مقام معظم رهبری در دیدارهای مختلف با هیات های 
میانجی خارجی مطرح کردند و با طرح موضوع عدالت به 

عنوان پیش زمینه صلح آنها را خلع سلاح کردند.
عضو مجمع جهانی صلح اسلامی، طرح موضوع صلح 
عادلانه توسط مقام معظم رهبری در اجلاس سازمان ملل 
متحد و  اجلاس سران کشورهای عضو جنبش عدم تعهد 
را یادآور شد و گفت: این گفتمان امروز بسیار مهم تر از 
گذشته است و می تواند به موضوعات روز جهان اسلام 

تعمیم داده شود.
پاک آیین با اشاره به طرح صلح خاورمیانه مطرح شده 
فلسطینیان  حقوق  بردن  بین  از  برای  غربی ها  توسط 
تصریح کرد: صلحی که غربی ها اینجا مطرح می کنند 
نوعی سازش و آرام سازی موقت است که پایدار نخواهد 

بود.
وی افزود: صلحی که مبتنی بر عدالت نباشد پایدار 
نخواهد بود و عدالت زمانی در فلسطین محقق خواهد 

شد که رژیم صهیونیستی دست از اشغال بردارد و این 
سرزمین به صاحبان اصلی آن برگردد.

دبیر وبینار »ائتلاف جهانی برای صلح اسلامی«،در 
و  بین طالبان  و گفت وگو  افغانستان  ادامه طرح صلح 
خاطرنشان  و  شد  یادآور  را  دوحه  در  کشور  این  دولت 
اما  ایران است  تایید  مورد  افغان ها  بین  کرد: گفت وگو 
حضور مقامات آمریکایی در این مذاکرات در حالی که 
شکل  مانع  اند  کرده  اشغال  را  کشور  این  نیروهایشان 

گیری صلح عادلانه در این منطقه است.
پاک آیین درخصوص جنایات عربستان در یمن نیز 
یادآورشد: تا زمانی که تجاوزات آل سعود علیه مردم بی 
گناه یمن ادامه دارد ادعای صلح خواهی عربستان معنا 

ندارد زیرا عدالت مخالف تجاوز است.
وی در ادامه دخالت های آمریکا در امور داخلی سوریه 
را یادآور شد و گفت: واشنگتن نمی تواند مدعی صلح با 
دمشق باشد زیرا صلح عادلانه مبتنی بر احترام متقابل 

است.
تحریم  اعمال  اسلامی،  صلح  جهانی  مجمع  عضو 
دانست  عادلانه  صلح  ناقض  و  خلاف  را  کشورها  علیه 
مقابل  در  عدالت  و  صلح  گفتمان  کرد:  خاطرنشان  و 
گفتمان آمریکایی هاست که سعی دارد روابط کشورهای 

عربی و اسلامی را با رژیم صهیونیستی عادی کند.
با  بحرین  و  امارات  روابط  سازی  عادی  به  آیین  پاک 
رژیم  مقامات  گفت:  و  کرد  اشاره  صهیونیستی  رژیم 
صهیونیستی با هواپیمایی وارد امارات شدند که روی آن 
واژه »صلح« هک شده بود اما این صلح وقتی که سرزمین 

فلسطین در اشغال این رژیم است معنا ندارد.
وی، گفتمان صلح عادلانه را گفتمان روز جهان ارزیابی 
کرد و افزود: تمام جهان به این گفتمان هم از بعد نظری و 
هم از بعد رفتاری و هم از بعد آسیب شناسی توجه دارند.

دبیر ائتلاف جهانی برای صلح اسلامی:

گفتمان  صلح عادلانه در مقابل گفتمان آمریکایی است

یک نماینده سابق مجلس گفت: رئیس جمهور 
و  اقتصادی  سیاسی  مشکلات  به  توجه  با  آتی 

بین المللی کشور بهتر است از افراد باتجربه باشد. 
جلال میرزایی در ارتباط با ویژگی های کاندیدای 
ریاست جمهوری 1400 اظهار کرد: اگر به شرایط 
خارجی  روابط  و  فرهنگی  اجتماعی،  اقتصادی، 
کشور نگاه کنیم به خوبی متوجه می شویم که در 
فشارهای  تحت  فقط  نه  هستیم.  خاصی  شرایط 
بین المللی و تحریم ها قرار گرفته ایم بلکه  با حجمی 

از مشکلاتی رو به رو شدیم که حاصل انباشته شدن 
طی سالیان گذشته بوده است.

با توجه به این شرایط و واقعیات  وی ادامه داد: 
به  تجربه  با  افرادی  که  این است  انتظار هم مردم 
صحنه انتخابات بیایند که بتوانند به کم تر شدن 
سابق  نماینده  این  کنند.  کمک  مردم  روی  فشار 
وظیفه  سیاسی  های  گروه  و  احزاب  کرد:  تاکید 
اولا  که  بپردازند  کاندیدایی  شناسایی  به  تا  دارند 
برنامه داشته باشد دوما در کارنامه خود تجربه گره باز 

کردن از مشکلات مردم را داشته باشد. امسال سال 
حساسی است  و با توجه به محدودیت های مالی که 
تحت فشار تحرمی ها برای کشور ایجاد شده رئیس 
جمهور بعدی باید برنامه مدونی رد حوزه اقتصادی 
برخلاف  کرد:  تصریح  میرزایی  باشد.  داشته 
سیاسیون دو جناح که نگاهشان این است که فردی 
تازه کار بیاورند، من فکر می کنم با مشکلاتی که 
داریم به  افراد با تجربه نیاز بیش تری خواهیم داشت 

تا افراد تازه نفس.

جلال میرزایی: 

کاندیدای 1۴۰۰ به جای تازه نفسی، باتجربه باشد

مصطفی داننده*

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم با اشاره 
به برخی اختلافات اصولگرایان گفت: حرکت این جریان به سمت وحدت در 
انتخابات سال آتی بستگی به حضور اصلاح طلبان دارد. اگر همین شرایط ادامه 

پیدا کند اصولگرایان به وحدت نمی رسند. 
»سیدحسین نقوی حسینی« در مورد رویکرد اصولگرایان به انتخابات سال 
آینده اظهارداشت: من فکر می کنم این تفکری که در حال حاضر در جریان 
اصولگرایی غالب شده که قطعا پیروز میدان انتخابات ریاست جمهوری دوره 
سیزدهم هستند و رقیب ندارند و بالاخره یک اصولگرا انتخاب خواهد شد تفکر 
خطرناکی برای جریان اصولگرایی است. وی ادامه داد: قطعا اگر با همین دید و 
نگاه، اصولگرایان به سمت انتخابات سال آینده حرکت کنند باید منتظر شکست 
باشند. به جهت اینکه مدام به لیست نامزدهای اصولگرا اضافه می شود و من 
فکر می کنم در ماه های آینده افراد جدیدی هم به این لیست اضافه خواهند شد 
و ادعای نامزدی خواهند کرد. این تفکر خطرناک است که خود را برنده قطعی 

بدانیم و اگر با همین تفکر جریان اصولگرایی پیش برود حتما شاهد تفرقه های 
زیادی بین طیف های مختلف این جریان خواهیم بود و نه تنها وحدت شکل 

نمی گیرد بلکه باید شاهد انشعابات زیادی هم باشیم.
وحدت اصولگرایان وابسته به حضور اصلاح طلبان است

این نماینده سابق مجلس در پاسخ به این پرسش که به نظر شما اصولگرایان 
در انتخابات سال آینده هم به سمت سازوکار جمعی حرکت خواهند کرد یا خیر، 
بیان داشت: معمولا در بین جریانات سیاسی این واقعیت وجود دارد که اگر 
رقیب وارد میدان شود و نشان دهد که توانمندی دارد جریان مقابل راحت تر 
به وحدت می رسد و  انسجام پیدا می کند اما اگر رقیب و طرف مقابل در میدان 
رقابت نباشد و یا حضور داشته باشد اما چندان فعال نباشد و نتواند نظر جامعه 
را به خود جلب کند طبیعی است که جبهه مقابل هم خیلی به دنبال وحدت 
نخواهد رفت. چون پیروزی را نزدیک می بیند همه افراد آن جریان دنبال آن 

خواهند بود که پیروزی را نصیب خود کنند.

نقوی حسینی فعال سیاسی اصولگرا:

 اصلاح طلبان نیایند، اصولگرایان به وحدت نمی رسند

اصغر سمیعی*
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مثانه پُرکار یا بیش فعال )OAB( عارضه ای بسیار شایع است که درصد زیادی از افراد 
به آن دچار هستند. مثانه بیش فعال منجر به ترکیبی از علائم مرتبط با بی اختیاری 

ادرار می شود. در این مطلب به شما می گوییم علائم یک مثانه بیش فعال چیست.
یک دفعه احساس می کنید باید ادرار کنید

یکی از علائم شایع مثانه بیش فعال این است که به طور ناگهانی احساس می کنید 
باید فوراً ادرار کنید. همه ی ما طی سال های کودکی خود یاد گرفته ایم چگونه ادرارمان 
را کنترل کرده و به دستشویی برویم تا مثانه را تخلیه کنیم. با افزایش سن، خصوصاً در 
خانم ها، مثانه تا حدودی خودسر شده و سعی می کند از مغز فرمان نبرد. در نتیجه 
اسپاسم ها و انقباض های مثانه زمانی که شرایط ادرار کردن وجود ندارد و پذیرفته شده 
نیست، انجام می شود. بارداری و زایمان و پایین آمدن سطح استروژن بعد از یائسگی 
می تواند سبب بیش فعال شدن مثانه در خانم ها شود. هر چند بیش فعالی مثانه 
در سنین بالاتر شایع تر است؛ اما نباید آن را بخشی طبیعی از پروسه ی افزایش سن 

بدانید.
مکرراً باید به دستشویی بروید

به  باید مکرراً  ادرار کردن، ممکن است احساس کنید  به  ناگهانی  نیاز  بر  علاوه 
دستشویی بروید. این اتفاق دو دلیل دارد: عصب های مربوط به اطلاعات حسی، 
احساس می کنند به آن ها پیام پُر شدن مثانه ارسال شده، یا اینکه عصب هایی که 
به عضلات مثانه سیگنال می فرستند بسیار فعال شده اند و عضلات مثانه را منقبض 
می کنند. تکرر ادرار یعنی طی روز، هشت بار یا بیشتر ادرار کردن، یا طی شب دو بار 

یا بیشتر ادرار کردن.
با اینکه احساس می کنید خیلی ادرار دارید، اما حجم ادرارتان بسیار کم 

است
کسی که مثانه بیش فعال دارد، با اینکه احساس می کند مدام باید زود به دستشویی 
برود اما در واقع زیاد ادرار نمی کند. ناگهان احساس نیاز به ادرار کردن به این دلیل 
ایجاد می شود که عضلات مثانه شروع به انقباضات غیرارادی می کنند، حتی زمانی 
که حجم ادرار در مثانه کم است. این انقباضات غیرارادی باعث می شوند شما احساس 
کنید مدام باید به سمت دستشویی بدوید. در واقع دیواره ی مثانه تان نسبت به کمترین 
مقدار ادرار نیز بسیار حساس شده است. نکته ی مهم در این مورد این است که کم 
بودن حجم ادرار می تواند یکی از علامت های عفونت مجاری ادراری نیز باشد. تنها راه 
تشخیص بین مثانه بیش فعال و عفونت مجاری ادراری، آزمایش ادرار است تا بررسی 

شود در ادرارتان باکتری وجود دارد یا خیر.
همین که از دستشویی بیرون می آیید احساس می کنید باید دوباره به 

دستشویی برگردید
همین الآن از دستشویی خارج شده اید اما باید دوباره به آنجا برگردید! این حالت 
می تواند علامت مثانه بیش فعال باشد. احساس نیاز مکرر به دستشویی رفتن می تواند 
ناراحت کننده و اختلال برانگیز باشد اما خوشبختانه راه حل هایی دارد. گاهی لازم 
است از مغز و هیجانات خود برای تعلیم دوباره ی مثانه تان استفاده کنید تا به او یاد 
بدهید چه مقدار ادرار را می تواند قبل از رفتن به دستشویی نگه دارد. تمرینات کف 
لگن که به نام تمرینات کگل معروف اند کمکتان می کنند عضلات کف لگن خود را 
تقویت کنید. در کنار این تمرینات می توانید به خودتان آموزش دهید چگونه وقتی 
احساس کردید ادرار دارید، ادرار کردن را به تأخیر بیندازید. می توانید از مدت زمان های 
کوتاه برای تأخیر انداختن در تخلیه مثانه شروع کنید، مثلًا پنج تا ده دقیقه، و کم کم 

این مدت زمان را افزایش داده و به سه تا چهار ساعت هم برسانید.
درد  اما  است؛  دردناک  واقعاً  بروید  دستشویی  به  فوراً  مدام  باشید  مجبور  اینکه 
بدنی ایجاد نمی کند. اگر ادرار کردنتان با درد و سوزش همراه است این می تواند 
نشان دهنده ی عفونت ادراری، یک عفونت منتقله از راه جنسی، و سنگ کلیه یا مثانه 
باشد. اگر هر یک از این علامت ها را دارید، هر چه سریع تر به پزشک مراجعه کنید. اما 

اگر این علائم را ندارید احتمالًا دچار مثانه بیش فعال هستید

شب ها مکرراً برای دستشویی رفتن بیدار می شوید
شب برای دستشویی رفتن از خواب بیدار شدن می تواند طبیعی باشد اما اگر 
خوابتان مکرراً برای دستشویی رفتن به هم بخورد و قطع شود، بر عملکرد ادراکی روز 

بعدتان اثر خواهد گذاشت. بدخوابی های شبانه می تواند سبب افسردگی شود. 
شاید تصور کنید، مایعات مصرف نکردن قبل از خواب مشکلتان را حل می کند، اما 
به گفته ی پزشکان، کاهش مصرف مایعات به طور کلی ایده ی خوبی نیست. کاهش 
مصرف مایعات فقط باعث می شود ادرارتان غلیظ تر شود که تحریک کننده بوده و 
علائم مثانه بیش فعال را بدتر می کند. ضمناً، کلیه ها مدام در حال تولید ادرار هستند، 
حتی اگر شما چیزی ننوشیده باشید. این مسئله خصوصاً شب ها وقتی که دراز 
می کشید تا بخوابید پُررنگ تر هم می شود. وقتی دراز کشیده اید، مایعات در بدن شما 
فرصت بهتری برای برگشتن به سمت قلبتان پیدا می کنند، زیرا قلبتان مجبور نیست 
بر جاذبه زمین غلبه کند.  تکرر ادرار در شب می تواند نشان دهنده ی عوارض دیگری 
مانند نارسایی احتقانی قلب، آپنه خواب، دیابت یا ضعف عملکرد کلیه نیز باشد. اگر 
طی شب مدام از خواب بیدار می شوید تا دستشویی بروید، به یک اورولوژیست مراجعه 

کنید.
عواملی به صورت تصادفی باعث نشت ادرارتان می شوند

نیاز ناگهانی به دستشویی می تواند به این معنی باشد که دستشویی بروید در حالی 
که نیازی ندارید، حتی اگر چند قطره ادرار داشته باشید. مقدار ادراری که نشت 
می کند لزوماً با شدت بیش فعالی مثانه مرتبط نیست. چیزی که بیشتر اهمیت دارد، 
میزان احساس ناراحتی است که بیمار احساس می کند. برخی از خانم ها از اینکه از 
پد بهداشتی استفاده کنند و مقدار زیادی ادرار از بدنشان نشت کند، مشکلی ندارند 
و احساس ناراحتی نمی کنند. اما عده ای دیگر حتی با چند قطره نشت ادرار نیز آزرده 
می شوند. عواملی که می توانند سبب نشت ادرار شوند می توانند دست زدن به آب 
یا شنیدن صدای آب، نوشیدن مقدار بسیار کمی آب، قرار گرفتن چند لحظه ای در 
محیطی سرد حتی مثلًا مقابل یخچال فروشگاه قرار گرفتن باشند. برای اینکه متوجه 

شوید چه عاملی موجب نشت ادرارتان می شود، دفترچه ای با خود داشته باشید و 
یادداشت کنید در حال انجام چه کاری بودید که ادرارتان نشت کرد. شاید بتوانید با 
برنامه ریزی کردن زمان دستشویی رفتن هایتان، مثانه ی خود را دوباره تعلیم دهید. در 
بچگی یاد گرفتیم که وقتی ادرار داریم چگونه خود را نگه داریم تا به دستشویی برویم. 

شاید لازم باشد دوباره مغز و مثانه تان را آموزش دهید!
لزوماً وقتی عطسه و سرفه می کنید، نشت ادرار ندارید

شاید تصور کنید دچار مثانه بیش فعال نیستید چون وقتی عطسه و سرفه می کنید، 
ادرارتان بی اختیار نشت نمی کند اما این ها در واقع علامت بیش فعالی مثانه نیستند. 
بی اختیاری ادرار استرسی در واقع نوعی متفاوت از مشکل مثانه است که علت آن، 
ضعف عضلات کف لگن می باشد. گاهی چند قطره نشت ادرار می تواند علامت 
حرکت  وقتی  باشد.   )stress urinary incontinence( استرسی  ادرار  بی اختیاری 
می کنید، سرفه یا عطسه می کنید، از جایتان بلند می شوید یا می پرید و می دوید، به 
مثانه تان فشار یا استرس وارد شده و سبب نشت ادرار می شود. اما این امکان هم وجود 
دارد که هم دچار بی اختیاری ادرار که علامتی از مثانه بیش فعال است باشید و هم 
دچار بی اختیاری ادرار استرسی. برخی از خانم ها دچار اختلالی به نام بی اختیاری 
ادرار ترکیبی هستند که در آن نشت ادرار هم به حالت ناگهانی روی می دهد و هم در 
زمان فعالیت بدنی. شما باید این علائم را با پزشک در میان بگذارید تا بررسی های لازم 

پزشکی انجام شود
برخی غذاها و نوشیدنی ها علائم مثانه بیش فعال را تشدید می کنند

غذاهای تند یا اسیدی، قند، الکل و کافئین همگی می توانند تحریک کننده باشند، 
بنابراین ممکن است متوجه شوید علائم مثانه بیش فعالتان بعد از مصرف این مواد 
غذایی بدتر می شود. الکل ادرارآور است و باعث می شود ادرار بیشتری توسط کلیه ها 
تصفیه شود در نتیجه تولید ادرار افزایش یافته و علائم مثانه بیش فعال بیشتر احساس 
خواهد شد. کافئین هم ادرارآور است و هم با کاستن از آستانه ی تحمل مثانه، آن را 
حساس تر می کند. برخی از افراد نسبت به مواد غذایی که دیواره ی مثانه را تحریک 
می کند، تحمل کمتری دارند. اگر شما هم این نوع حساسیت را دارید، پس باید 
ببینید چه مواد غذایی باعث تشدید علائمتان می شود و از آن ها اجتناب کنید. 
معمولًا فلفل های تند، سس گوجه فرنگی و حتی آب کرن بری در یک سری از افراد، 

تحریک کننده ی مثانه است.
درد و سوزش و خون در ادرار ندارید

یک راه دیگر اینکه بفهمید مشکلتان بیش فعالی مثانه است یا چیز دیگر این است 
که ببینید آیا علاوه بر دیگر علائم گفته شده، درد و سوزش یا خون در ادرارتان دارید 
یا نه. اینکه مجبور باشید مدام فوراً به دستشویی بروید واقعاً دردناک است؛ اما درد 
بدنی ایجاد نمی کند. اگر ادرار کردنتان با درد و سوزش همراه است این می تواند 
نشان دهنده ی عفونت ادراری یک عفونت منتقله از راه جنسی، و سنگ کلیه یا مثانه 
باشد. اگر هر یک از این علامت ها را دارید، هر چه سریع تر به پزشک مراجعه کنید. اما 

اگر این علائم را ندارید احتمالًا دچار مثانه بیش فعال هستید.
هر جا می روید دنبال سرویس بهداشتی هستید

علائم مثانه بیش فعال واقعاً می تواند کیفیت زندگی تان را تحت تأثیر قرار دهد. شاید 
مایل نباشید جایی بروید که نمی دانید به سرویس بهداشتی دسترسی خواهید داشت 

یا نه و وقتی هم بیرون هستید، مدام به دنبال سرویس بهداشتی می گردید.
اگر دچار مشکلاتی این چنینی هستید، با پزشکتان صحبت کنید. خیلی از افرادی 
که از مثانه بیش فعال رنج می برند معمولًا خجالت می کشند این مسئله را مطرح کنند، 
اما مثانه بیش فعال درمان دارد و راهکارهای کاملًا طبیعی برای کنترل علائم آن نیز 
وجود دارند مانند ورزش و تعلیم مثانه. اگر این راهکارها مؤثر نبودند، داروهایی وجود 
دارند که می توانید آن ها را امتحان کنید. اگر سبک زندگی تان را تغییر داده اید، به 
دیدار دوستان و آشنایان نمی روید، ورزش نمی کنید یا به فعالیت های مورد علاقه تان 

نمی پردازید، پس حتماً باید اقدامی بکنید تا مشکلتان حل شود.

مثانه تان پُرکار است؟

سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه عنوان کرد؛10 علامت مثانه بیش فعال را بشناسید

وعده های غذایی مادران باردار 
چگونه باشد

سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور، گفت: پرهیز از 
مصرف وعده های غذایی سنگین و مصرف آن در حجم کم و تعداد دفعات بیشتر به 

کاهش حالت تهوع بارداری کمک می کند.
جلال الدین میرزای رزاز، اظهار داشت: یکی از شایع ترین شکایات زنان باردار، 
حالت تهوع صبحگاهی" بیماری صبحگاهی یا ویار" در دوران بارداری است. حالت 
تهوع و استفراغ در بیشتر موارد در حد خفیف و متوسط است که عارضه خاصی ایجاد 
نمی کند و تا زمانی که مادر غذا را تحمل می کند و مقادیر زیاد مایعات بنوشد تهدیدی 
برای سلامتی جنین نیست و تنها می تواند با کاهش وزن مادر به میزان کم، همراه 

باشد و منجر به از دست رفتن آرامش مادر باردار و خانواده اش شود.
وی افزود: در صورت تشدید این حالت، با اثرات منفی بر وزنگیری مادر، منجر به 

کاهش رشد جنین و خطر تولد زودرس می شود.
سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور به توصیه های موثر به 
منظور رفع حالت تهوع و جلوگیری از آن در دوران بارداری اشاره کرد و بیان داشت: 
در دوران بارداری از وعده و یا مصرف وعده های غذایی سنگین، پرهیز  و وعده های 

غذایی را در حجم کم و تعداد دفعات بیشتر مصرف شود.
رزاز در ادامه گفت: از مصرف غذاهای سرخ شده در روغن، غذاهای چرب و پر 
ادویه، تند و غذاهای نفاخ تا حد امکان در دوران بارداری پرهیز و در هنگام مصرف 
وعده های غذایی سعی شود غذاها پس از خنک شدن مصرف شوند تا بوی آن ها 

باعث تشدید حالت تهوع نشود.
وی تصریح کرد: مادران باردار در هنگام تهیه غذا هواکش آشپزخانه را روشن و یا 
پنجره ها را باز کنند تا از شدت بوی غذا در منزل که سبب تشدید حالت تهوع می 
شود، جلوگیری شود. البته در صورت امکان از افراد دیگر جهت پخت و پز کمک 

بگیرند.
سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور با بیان اینکه جداسازی 
مصرف غذاهای مایع از جامد به تحمل بهتر غذاها در دوران بارداری کمک می کند، 
اظهار داشت: در این دوران در رژیم غذایی خود از میوه ها و سبزی هایی که دارای 

عطر و طعم ملایم مصرف شود.
رزاز به جلوگیری از ایجاد تهوع صبحگاهی در دوران بارداری اشاره کرد و گفت: 
جهت جلوگیری از ایجاد تهوع صبحگاهی، قبل از بلندشدن از رختخواب ، کمی 
بیسکویت یا نان خشک در حالت خوابیده مصرف شد سعی شود تا حد امکان از 
مصرف مایعات همراه با غذاها پرهیز و در فواصل وعده های غذایی، مایعات را به 
میزان کافی 1 تا 2 ساعت قبل و یا بعد از غذا دریافت کنیم. یک روش خوب این است 

که یک نوشیدنی طی روز، جرعه جرعه نوشیده شود.
وی افزود: در صورتی که مصرف قرص آهن در دوران بارداری موجب ایجاد حالت 

تهوع می شود ، بهتر است قبل از خواب، قرص آهن را مصرف شود.
پوست  بوییدن  کشور  غذایی  صنایع  و  ای  تغذیه  تحقیقات  انستیتو  سرپرست 
لیموترش را مانع از استشمام بوهای آزاردهنده در دوران بارداری دانست و بیان 
داشت: جویدن آدامس با مکیدن لبنیات با طعم مناسب می تواند در بهبود حالت 
تهوع موثر باشد و البته مصرف مکمل ویتامین B6 نیز در موارد خفیف در صورت 

تجویز متخصص، موجب بهبود حالت تهوع می شود.
رزاز در ادامه به سایر نکات جلوگیری از و کاهش حالت تهوع در دوران بارداری اشاره 
کرد و گفت: مادران باردار از کشیدن سیگار خودداری کنند و تا حد امکان در مکان 

های بسیار گرم رفت و آمد نکنند چون که باعث بروز حالت تهوع می شود.
وی تصریح کرد: مادران باردار باید به میزان کافی استراحت و استرس های خود را 

کنترل کنند و به حالت تهوع فکر نکنند.
سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور عنوان کرد: مادران 
باردار بلافاصله پس از غذا خوردن دراز نکشند چرا که این کار باعث تشدید حالت 
تهوع در دوران بارداری می شود و توجه داشته باشند که مصرف هر گونه دارو و مکمل 
در زمان حاملگی حتما باید با نظر پزشک صورت گیرد بنابراین از مصرف خودسرانه 

داروهای شیمیایی و گیاهی خودداری شود.
رزاز در ادامه علت یبوست در دوران بارداری را در ارتباط با کاهش حرکات روده 
کوچک، بزرگ و یا هر دو در اثر فشار وارده به دلیل بزرگ شدن رحم یا اثرات هورمونی) 
غذایی  های  وعده  با  همراه  باردار  مادران  گفت:  و  دانست  پروژسترون(  افزایش 
صبحانه، ناهار و شام به میزان کافی از گروه سبزی ها و طی روز به میزان کافی از گروه 

میوه ها مصرف کنند.
وی بیان داشت: مادران باردار می توانند مصرف میوه های خشک خیسانده شده 
در آب همانند انجیر خشک و برگه های زردآلو را مصرف کنند چرا که می تواند در رفع 

یبوست در این دوران کمک کند.
سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور به مصرف نان ها و 
بیسکویت های سبوس دار در رژیم غذایی مادران باردار اشاره کرد و گفت: در این 
دوران نوشیدن آب طی روز افزایش یابد. به طوری که  باید روزانه حداقل شش لیوان 
و ترجیحا هشت لیوان مایعات مصرف کنند فراموش نشود که بهترین نوشیدنی، آب 

است.
رزاز به مصرف روغن زیتون و پرهیز از خوردن غذا با حجم زیاد در دوران بارداری 

تاکید کرد.

متخصص بیماری های عفونی عنوان کرد؛

تفاوت های علائم
 آنفلوانزا و کرونا را بشناسیم

متخصص بیماری های عفونی، در مورد عوارض و خطرات همزمانی شیوع آنفلوانزا 
و ویروس کرونا در فصل سرما، توضیحاتی ارائه داد.

فرشید عابدی، با اشاره به اینکه افراد سالمند 65 سال به بالا، کودکان زیر 6 سال، 
مادران باردار، افراد مبتلا به بیماری های قلبی، ریوی، دیابت و پیوندی، سیستم 
درمانی  که شیمی  بیمارانی  افزود:  دارند،  به سایرین  نسبت  ایمنی ضعیف تری 
به  ابتلای بیشتری  نیز در معرض  می شوند و داروهای کورتون دریافت می کنند 

بیماری های عفونی هستند و لازم است که واکسن آنفلوانزا را دریافت کنند.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد عنوان کرد: در سیستم نظام 
سلامت تیم درمان که با مردم سروکار دارند باید این واکسن را دریافت کنند علاوه 
بر این دندانپزشکان به دلیل نزدیک بودن با ترشحات فرد بیمار بهتر است واکسن 

آنفلوانزا را دریافت کنند تا زمینه ابتلاء به بیماری های عفونی در آنها کاهش یابد.
وی اظهار کرد: استفاده از ماسک برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا و آنفلوانزا 
مؤثر است علاوه بر این مردم باید وجه افتراق این دو بیماری را تشخیص دهند تا با 
بروز علائم بیماری، استرس کرونا را به خود راه ندهند و راهکار درمانی مناسبی نیز 

توسط پزشکان دریافت کنند.
گذاری  فاصله  رعایت  و  ماسک  از  استفاده  مردم  اگر  اینکه  به  اشاره  با  عابدی 
اجتماعی را در سبک زندگی خود قرار دهند مبتلا به بیماری کرونا و آنفلوانزا نخواهند 
شد، خاطر نشان کرد: آنفلوانزا و کرونا دو بیماری عفونی هستند که سیستم تنفسی 
بدن را درگیر می کنند و در بسیاری از علائم نیز شبیه به هم هستند از همین رو مردم 
باید اطلاعات دقیق بیماری را به پزشک معالج ارائه دهند تا راهکار درمانی مناسب 

نیز برای آنها انتخاب شود.
استاد گروه بیماری های عفونی دانشگاه علوم پزشکی مشهد، با بیان اینکه تب 
در آنفلوانزا بسیار بالا است اما در کرونا به بالای 39 درجه نمی رسد، عنوان کرد: در 
آنفلوانزا بیمار دچار لرز ناگهانی می شود اما در کرونا بیمار به دلیل تب و ضعف عمومی 
بدن احساس سرما می کند، علاوه بر این دردهای عضلانی و استخوانی در آنفلوانزا 

تشدید می شود اما در کرونا درد عضلانی و استخوانی میزان و شدت کمتری دارد.
متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری، با اشاره به اینکه علائم درگیری دستگاه 
تنفسی فوقانی در آنفلوانزا کمتر از کرونا است و آب ریزش و گلو درد کمتری را بیمار 
حس می کند، اظهار کرد: درگیری سر به شکل سردرد در کرونا مکانیزم خاصی دارد 

اما در آنفلوانزا بیشتر سردردهای سینوزیتی را بیمار تجربه می کند.
عابدی با اشاره به اینکه در هر دو بیماری آنفلوانزا و کرونا سرفه خشک، دفع خلط، 
درد قفسه صدری، درد در هنگام تنفس دیده می شود، عنوان کرد: همزمانی بیماری 
کرونا و آنفلوانزا باعث سوار شدن عفونت باکتریال بر روی عفونت ویروسی می شود 
علاوه بر این درگیری گوارش در آنفلوانزا کمتر و در کرونا بیشتر به شکل دل درد، 

اسهال و تهوع دیده می شود.

هنگامی که کبد شما دچار مشکل شده و عملکرد 
کند  سعی  تا  می فرستد  نشانه هایی  ندارد،  مناسبی 
به شما بگوید که مشکلی پیش آمده است. از آنجا که 
نادیده نگرفتن این علائم، هرچند جزئی، بسیار مهم 
هشدار  برای  کبد  که  نشانه ای   20 اینجا،  در  است، 
می فرستد، و شما باید مراقب آن ها باشید، آمده است. 

با ما همراه باشید.
کبد، فعالیت های زیادی در جهت سلامتی شما انجام 
می دهد و به عنوان یکی از بزرگ ترین ارگان های بدن، 
مسئولیت عملکردهای متابولیکی مانند تبدیل مواد 
تا بدن شما  از غذاهایی که می خورید را دارد  مغذی 
بتواند از آن ها استفاده کند و همچنین اطمینان حاصل 
می کند که مواد سمی قبل از آسیب رساندن به بدن، 
دفع می شوند؛ اما هنگامی که کبد شما دچار مشکل 
شده و عملکرد مناسبی ندارد، نشانه هایی می فرستد تا 
سعی کند به شما بگوید که مشکلی پیش آمده است. از 
آنجا که نادیده نگرفتن این علائم، هرچند جزئی، بسیار 
مهم است، در اینجا، 20 نشانه ای که کبد برای هشدار 
می فرستد، و شما باید مراقب آن ها باشید، آمده است. با 

ما همراه باشید...
1. کم اشتها یا بی اشتها شده اید

شاید قبلًا میل زیادی به خوردن غذا داشتید اما اکنون 
چیست؟  علت  نمی کنید،  گرسنگی  احساس  اصلًا 
به گفته متخصصین، یکی از رایج ترین علائم آسیب 
کبدی، از دست دادن اشتها است که باعث می شود 

عدم گرسنگی به یک نگرانی برای شما تبدیل شود.
2. الگوی خوابتان تغییر کرده است

موارد بسیاری وجود دارد که می تواند الگوی خواب 
شما را مختل کند، اما مطالعه ای که در سال 2012 
منتشر شد نشان داد که یک عامل اصلی سیروز کبدی، 
بر هم خوردن الگوی خواب شبانه، حتی برای افرادی 

که زیاد می خوابیدند، است.
خودش  حالت  هشیارترین  در  حافظه تان   .3

نیست
فراموش کردن جایی که کلیدهای اتومبیل خود را 
رها کرده اید یک چیز است، اما اگر اخیراً حافظه شما 
آن  برای  بدتر شده است، ممکن است دلیلی  بسیار 
وجود داشته باشد. هنگامی که شما نارسایی کبدی را 
تجربه می کنید، این اندام نمی تواند به درستی سموم 
را از خون خارج کند و این می تواند منجر به ساخت و 
تجمع آن ها در مغز شود که به این وضعیت، اَنسفالوپاتی 
کبدی می گویند که متأسفانه، یکی از نتایج آن از دست 

دادن حافظه است.
4. همیشه خسته اید

آیا جدای از اینکه چه کاری انجام داده اید، همیشه 
آن  دلیل  است  ممکن  می کنید؟  خستگی  احساس 
بیماری کبدی باشد. یکی از شایع ترین علائم آسیب 
کبدی خستگی مزمن است که طبق مطالعه منتشر 
شده، ممکن است به دلیل تغییر در انتقال عصبی در 

مغز رخ دهد.
۵. دچار خارش پوستی شده اید

کلانژیت صفراوی اولیه، یک بیماری مزمن است که 
مجاری صفراوی موجود در کبد آسیب می بیند. به طور 
معمول علائم بسیار محسوسی ندارد؛ اما یکی از علائم 
اولیه آن خارش پوست است. ممکن است پوست شما 
فقط برای مدتی خشک باشد، اما اگر این به یک علامت 
همیشگی تبدیل شد، ممکن است ارزش چک کردن 
داشته باشد، به خصوص به دلیل اینکه خارش پوستی 

همچنین نشانه سیروز کبدی است.
6. متوجه زرد شدن چشم یا پوستتان می شوید

مشاهده اینکه سفیدی چشم یا پوستتان شروع به زرد 
شدن می کند، به طرز باورنکردنی ترسناک است، اما 
توضیح کاملًا خوبی برای این پدیده وجود دارد: به آن 
زردی گفته می شود که به دلیل سطح بالای بیلی روبین، 
رنگدانه ای که توسط کبد ترشح می شود و در بدن مایل 
به زرد است، رخ می دهد. اگر تغییر رنگ را مشاهده 
از  مختلف،  کبدی  آسیب  علائم  از  می تواند  کردید، 

سیروز تا هپاتیت B، باشد.
7. افزایش ناگهانی وزن را تجربه می کنید

وزن  افزایش  دچار  دلیلی،  هیچ  بدون  ناگهان،  اگر 
شدید، ممکن است علت آن وجود مشکلی در کبد 
باشد. این حالت می تواند نشانه ابتلای شما به سیروز 
کبدی باشد. بیماری که به آرامی ایجاد می شود و بافت 
سالم کبد را با زخم ها جایگزین می کند، جریان خون در 

کبد را مسدود کرده و عضو به درستی کار نمی کند.
دست  از  را  وزنتان  غیرمنتظره ای  طور  به  یا   .8

می دهید
از  در حالی که افزایش ناگهانی وزن می تواند یکی 
نیز می تواند  وزن  باشد، کاهش  آسیب کبدی  علائم 
نشانه  فقط  وزن  کاهش  مشاهده  باشد.  نشانه  یک 
نیست، همچنین یک علامت هشدار  سیروز کبدی 
برای هپاتیت C، یک عفونت ویروسی است که منجر به 

التهاب کبد می شود.

9. کف دستتان قرمز شده است
قرمز  دستتان  کف  دلیلی  هیچ  بدون  ناگهان  آیا 
کبد  بیماری  از  ناشی  می تواند  این  است؟  شده 
را  زیادی  چربی  که  شرایطی  باشد،  غیرالکلی  چرب 
را هم  افرادی  و  در سلول های کبدی ذخیره می کند 
که هرگز الکل نمی نوشند و یا به ندرت از آن مصرف 

می کنند را هم تحت تأثیر قرار می دهد.
10. سینه هایتان رشد می کند

یکی از آزاردهنده ترین علائم هشداردهنده بیماری 
در  بزرگ شدن سینه ها  تجربه  کبد چرب غیرالکلی، 
مردهاست. تصور می شود رشد بیش از حد بافت سینه، 
که ژنیکوماستی خوانده می شود، به دلیل عدم تعادل 

هورمون های استروژن و تستوسترون اتفاق می افتد.
11. متوجه تغییر شخصیتتان می شوید

تجربه تغییرات شخصیتی می تواند ترسناک باشد و 
گاهی اوقات ممکن است دیگران قبل از شما متوجه آن 
شوند. درست مانند این که انسفالوپاتی کبدی می تواند 
باعث از بین رفتن حافظه شود، تمام آن سمومی که در 
مغز شما جمع می شوند همچنین می توانند عملکرد 
ذهنی را کاهش دهند و باعث شوند مانند همیشه رفتار 

نکنید.
12. بدنتان به راحتی کبود می شود

هرچه پیرتر می شوید، به دلیل نازک شدن پوست، بدن 
شما می تواند راحت تر دچار کبودی شود؛ اما اگر واقعاً 
توضیحی در مورد اینکه چرا علائم کبودی بیشتری روی 
بدنتان ظاهر می شود وجود ندارد )در حالی که نسبتاً 
جوان هستید(، ممکن است بتوان آن را نشانه ای از 
آسیب کبدی دانست. بیماری کبدی همچنین می تواند 

تعداد دفعات کبودی را بیشتر کند.
شما بیش از حد معمول فعالیت نداشته اید، پس چه 
چیزی باعث درد بدنتان می شود؟ یک دلیل احتمالی 
کولانژیت صفراوی اولیه است که جدا از ایجاد خارش 

در پوست، می تواند منجر به درد استخوان، عضله یا 
مفصل نیز بشود

13. دچار تورم در پاها و مچ پا می شوید
بیماری کبد می تواند به دلایل زیادی از مصرف الکل 
گرفته تا چاقی باشد، و یک علامت هشداردهنده شایع 
چیزی است که احتمالًا انتظار آن را ندارید: تورم در 
پاها و مچ پا. اگر دچار این علامت شده اید و از دلیل آن 
مطمئن نیستید، مراجعه به پزشک، برای اطمینان از 

جدی نبودن مسئله، مهم است.
14. به راحتی گیج می شوید

متأسفانه، انسفالوپاتی کبدی ناشی از نارسایی کبدی 
همچنین می تواند با توانایی شما در درک موضوعات 
مختلف، همراه شود. این وضعیت می تواند باعث شود 
شما نسبت به مواردی که به طور معمول در آن سردرگم 

نمی شدید، گیج شوید.
1۵. به  سختی تمرکز می کنید

بیابید واقع بین باشیم. همه ما گاهی دچار مشکل عدم 
تمرکز می شویم. گاهی مغزمان اصلًا نمی خواهد کار کند؛ 
اما اگر احساس می کنید که دائما دچار اشکال در تمرکز 

هستید، ممکن است دچار مشکل کبدی شده باشید.
16. بیش از حد معمول دچار درد می شوید

شما بیش از حد معمول فعالیت نداشته اید، پس چه 
چیزی باعث درد بدنتان می شود؟ یک دلیل احتمالی 
کولانژیت صفراوی اولیه است که جدا از ایجاد خارش در 
پوست، می تواند منجر به درد استخوان، عضله یا مفصل 

نیز بشود.
17. احساس نفخ می کنید

بزرگ  غذایی  وعده  یک  مصرف  از  ناشی  نفخ  اگر 
نیست، ممکن است به دلیل تجمع مایعات در شکم 
باشد که به آسیت معروف است. از آنجایی که تورم شکم 
یکی از علائم هشداردهنده آسیب کبدی است، بهتر 
است در هر صورت، یک قرار ملاقات با پزشک تعیین 

کنید.
18. ادرارتان رنگ تیره تری نسبت به همیشه دارد
دیدن ادرار تیره پس از رفتن به دستشویی می تواند 
کاملًا شوکه کننده باشد. این حالت یکی از نشانه های 
آسیب رسیدن به کبد است زیرا با این که که بیلی روبین 
همچنین  اما  است،  پوست  یا  چشم  زردی  مسئول 

می تواند رنگ ادرار شما را تغییر دهد.
19. به طور مرتب دچار لرز می شوید

آیا دچار لرز مزمن شده اید و هیچ مقدار پتو نمی تواند 
آن را برطرف کند؟ این می تواند نشانه ای از کلستاز در 
بیماری کبدی باشد که هنگامی رخ می دهد که جریان 

صفرا در بدن کاهش یافته یا کاملًا متوقف شود.
20. چشم یا زبانتان خشک است

خشکی  یا  چشم  خشکی  برای  مختلفی  دلایل 
دهان وجود دارد، از سن شما تا داروهایی که مصرف 
می کنید. اما یک مقصر احتمالی بسیار جدی تر وجود 
دارد که کلانژیت صفراوی اولیه است و باعث ایجاد این 
مشکل می شود. خوشبختانه این یکی از علائم اولیه 

بیماری مزمن است.

نشانه ها و علائمی که نباید نادیده بگیرید؛

2۰ علامت هشداری که کبد برایتان می فرستد
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گزارش: محمد جنابان

کشاورزی به دلیل ماهیت کاری که دارد در شرایط عادی هم یکی از سخت ترین 
این سختی ،  تنش های محیطی دشوار  به  اگر  به حساب می آید حال  مشاغل 
کار  مجاهدت  به  می توان  که  است  آن وقت  شود،   اضافه  نیز  کویر  آب وهوای 

کشاورزان قمی پی برد. 
کشاورزی در قم باوجود داشتن آب وهوای گرم و خشک و محدودیت دسترسی 
به منابع آبی در همه حوزه ها از جمله بخش زراعی،  باغی، دامی و شیلات فعال 
و پویاست و کشاورزان قمی با سخت کوشی، زمین سخت کویر را با کاشت انواع 

گیاهان و پرورش انواع دام،  سبز و حیات بخش نگاه می دارند.
نکته قابل توجه در این رابطه،  موفقیت کشاورزان قمی در تولید سطح بالای انواع 
محصولات خوراکی مورد نیاز مردم باوجود سختی های یاد شده است،  بدین معنا 
که نه  تنها کشاورزی در قم رونق دارد بلکه میزان تولیدات آن در بخش های مختلف 
به حدی است که علاوه بر تامین نیاز استان به سایر مناطق کشور و بازارهای 

بین المللی نیز صادر می شود.
به همین منظور و در سال جهش تولید مسئولان سازمان جهاد کشاورزی قم امید 
دارند با همکاری کشاورزان استان بتوانند میزان تولید محصولات کشاورزی قم را به 

بیش از یک  میلیون تن در سال برسانند.
هم اکنون از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزی، یک هزار 
و 100 تن بانوان هستند،  همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان 
قم در سال برابر 805 هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات 

است.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند 
به نحوی که کشاورزی به تنهایی 45 درصد اشتغال روستاییان در بخش های مختلف 

استان را به خود اختصاص داده است.
در همین رابطه خبرنگار ایرنا در گفت وگو با شماری از مسئولان حوزه کشاورزی 
قم از آخرین برنامه های در دست اجرا برای توسعه بیش ازپیش این حوزه مهم 

اقتصادی در استان اطلاع کسب کرد.
سرمایه گذاری برای ترویج کشت های نوین و آموزش کشاورزان 

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم در این خصوص با اشاره به تلاش مضاعف 
کشاورزی قمی برای تولید محصول،  گفت: طرح تغییر و اصلاح الگوی کشت در 

این استان فراتر از پیش بینی های انجام شده، با قدرت ادامه می یابد.
عباس پورمیدانی بیان کرد: موضوع تغییر الگوی کشت در قم به دلیل تنش های 
محیطی اهمیت بسیار زیادی دارد و در چنین شرایطی لزوم استفاده از ارقام مقاوم 
به تغییرات آب و هوایی برای ادامه یافتن حیات کشاورزی استان امری ضروری 
است و بهره برداران این بخش باید نسبت به موضوع نوسانات دما و محدودیت 

منابع آبی، حساسیت لازم را داشته باشند.
وی افزود: نحوه کشت و نوع رقم، تاریخ کشت، تاریخ برداشت، دوره آبیاری، زمان 
استفاده از سموم و نوع کود، از جمله شاخص هایی است که اثر تغییرات دمایی و 

محدودیت منابع آبی استان باید مورد توجه کشاورزان باشد.
وی ادامه داد: الگوی کشت کنونی باید با توجه به تغییرات دمایی و محدودیت های 
آبی موجود تغییر کند و کشاورزان استان از روش هایی همچون کشت گلخانه ای 

برای تولید محصولات کم آب و مقاوم به تنش های محیطی استفاده کنند.
پورمیدانی گفت: سرمایه گذاری برای ترویج کشت های نوین و آموزش کشاورزان 
در این زمینه، منجر به کارایی بیشتر زمین های کشاورزی و استفاده بهینه از منابع 
آبی می شود. وی افزود: افزایش جمعیت در سالهای اخیر نیاز به استفاده از منابع 
آبی در بخش کشاورزی را برای تولید محصول بیشتر، ضروری کرده، در چنین 
وضعیتی، مدیریت سطح زیر کشت و استفاده از روش جدید در این زمینه برای 

پایداری بخش کشاورزی در استان کم آبی همچون قم، ضروری است.
وی ادامه داد: هم اکنون طرح های تغییر الگوی کشت با نظارت سازمان جهاد 
کشاورزی، حضور کارشناسان برجسته و مشارکت فعال بهره برداران در سطح 
اراضی کشاورزی در حال اجراست و قم به عنوان استان پیشگام در اجرای این 
طرح، برنامه ریزی های گسترده ای را تدارک دیده که نقش موثری در بهبود عملکرد 

حوزه کشاورزی استان خواهد داشت.
کشاورزان قمی با روش های جدید تولید محصول آشنا می شوند

رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم نیز در این رابطه 

گفت: کشاورزان قمی به منظور تحقق راهبرد جهش تولید و عبور از کشاورزی 
سنتی در شرایط پرتنش محیطی قم،  با روش های جدید تولید محصول آشنا 

می شوند.
عباس خرمی بیان کرد: هم اکنون در مناطق روستایی قم یک شبکه منسجم 
تبلیغی و عملیاتی فعال را به نام مراکز خدمات کشاورزی غیردولتی در اختیار داریم 
که بر اساس رویکرد جدید، فعال سازی و ساماندهی آن ها را به عنوان حلقه اتصال 

کشاورزان و کارشناسان دنبال می کنیم.
وی با اشاره به این که مناطق روستایی کانون حضور کشاورزان استان است،  
افزود: بر اساس این طرح از ظرفیت کارشناسی موجود برای انتقال هرچه بیشتر 
دانش روز در خط مقدم تولید استفاده می شود و کشاورزی مدرن و فناورانه در قم 
محقق خواهد شد، البته در رسیدن به این هدف نگاه ویژه و حمایتی مسئولان 
استان به بخش کشاورزی و اقتصاد آن اهمیت فراوانی دارد. وی از کشاورزی مدرن 
به  عنوان چرخ دنده های جهش تولید یادکرد و افزود: لازمه تحقق واقعی جهش 
تولید فاصله گیری از کشاورزی سنتی و رسیدن به خودکفایی برای حفظ امنیت 
غذایی به ویژه خودکفایی در تولید محصولات استراتژیک با بهره گیری از شیوه های 

علمی و فناورانه است.
خرمی با اشاره به این که تحقق جهش تولید نیازمند برنامه ریزی همه جانبه 
است، گفت: با حمایت مسئولان، بخش کشاورزی به عنوان یکی از پایه های مهم 
اقتصادی کشور همگام با سایر بخش های تولیدی تمام ظرفیت و توان خود را برای 

تحقق شعار سال و رفع موانع تولید به کار خواهد گرفت.
وی بیان کرد: تحقق جهش تولید در کشاورزی باعث فرصت یابی در توسعه 
فعالیت های مختلف اقتصادی و کاهش اثر تحریم ها می شود و به همین دلیل 

توجه ویژه مسئولان به این بخش و حمایت همه جانبه از آن ، امری ضروری است.
کشت گلخانه ای برای رونق کشاورزی قم ضروری است

همچنین معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم در این راستا 
گفت:  توسعه کشت های گلخانه ای به دلیل محافظت از گیاه در برابر تنش های 

محیطی و کاهش چشمگیر مصرف آب، راه حفظ کشاورزی در استان قم است.
محمدعلی سلامی بیان کرد: طی سال های اخیر اقدامات خوبی برای توسعه 
از  قابل توجهی  تعداد  اکنون  و  است  انجام شده  قم  در  گلخانه ای  کشت های 

کشاورزان استان، به این روش کشت روی آورده اند.
و  است  مرغوب  قم  در  تولیدشده  گلخانه ای  محصولات  کیفیت  افزود:  وی 
کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی بر نحوه فعالیت گلخانه های مستقر در مناطق 

مختلف استان به صورت مستمر نظارت می کنند.
وی ادامه داد: اکنون حجم تولیدات گلخانه ای در قم رو به افزایش است و برای 
مدیریت اقتصادی این روش کشت،  باید بازارهای جدید برای فروش مناسب این 

محصولات ایجاد شود.
سلامی گفت:  کشاورزی در قم با چالش های مهمی همچون سختی دسترسی 
به منابع آبی و تنش های آب و هوایی روبه روست که با کشت گلخانه ای می توان این 

شرایط را تحت کنترل قرارداد و محصولی باکیفیت را تولید کرد.
وی اظهار داشت: یکی از مشکلات همیشگی کشاورزان،  داشتن استرس فراوان 
از تغییرات شدید دمایی و آسیب های ناشی از آن شامل گرمازدگی و سرمازدگی 
محصولات است که در روش کشت گلخانه می توان با مدیریت دمای محیط این 

مشکل را به حداقل رساند.
دنبال  به  باید  قم  در  توسعه کشت های گلخانه ای  برای  البته  داد:  ادامه  وی 
ایجاد گلخانه های استاندارد و دارای شرایط لازم برای تولید محصولات باکیفیت 

کشاورزی باشیم تا جایگاه آن در بازارهای ملی و بین المللی ارتقا یابد.
طرح الگوی کشت مصرف آب در کشاورزی قم را 2۵ درصد کاهش 

می دهد
مجری طرح الگوی کشت سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در این خصوص 
گفت: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته اجرای این طرح میزان مصرف آب 
در بخش کشاورزی قم را حدود 25 درصد کاهش می دهد که این میزان باوجود 

محدودیت هایی استان در بخش تامین منابع آبی بسیار قابل توجه است.
محمدحسین احمد پور بیان کرد: در شرایط عادی میزان مصرف آب در بخش 
کشاورزی قم سالانه حدود 850 میلیون مترمکعب است که در گام نخست اجرای 

طرح تغییر الگوی کشت باید این میزان به 600 میلیون مترمکعب برسد.
وی افزود: این میزان کاهش مصرف آب در بخش کشاورزی بسیار چشمگیر 
است و نقش موثری در حفظ منابع آبی زیرزمینی استان و تقویت حجم سفره ها، 
خواهد داشت. وی ادامه داد: اجرای طرح تغییر الگوی کشت در قم علاوه بر 
کاهش میزان مصرف آب،  اهداف مهم دیگری را نیز دنبال می کند که ازجمله 
آن ها، فراهم شدن شرایط تولید حداقل 50 درصد علوفه  موردنیاز دامداری های 

استان درمزارع کشاورزی داخل قم است.
احمد پور گفت: قم یکی از قطب های دامپروری کشور است و تولید علوفه 
موردنیاز دام در داخل استان،  نقش مهمی در کاهش هزینه فعالان این حوزه و 

رونق یافتن بیش ازپیش آن خواهد داشت.
وی بیان کرد: هدف دیگر اجرای طرح الگوی کشت در قم، تلاش برای پایداری 
محیط زیست استان است، ما در این طرح به دنبال آن هستیم که سطح زیر کشت 
استان را با مدیریت حجم مصرف آب و سایر نهاده ها حفظ کرده و با تقویت پوشش 

گیاهی از بلند شدن گردوخاک در اثر افزایش بیابان ها جلوگیری کنیم.
وی ادامه داد: همچنین در این طرح ارتقا درآمد پایدار کشاورزان قمی و حفظ 
اشتغال موجود در بخش کشاورزی استان را با استفاده از همه ظرفیت های سازمان 

جهاد کشاورزی دنبال می کنیم.

یک مقام مسئول دراداره کل آموزش وپرورش قم:

35هزار دانش آموز اتباع خارجی در 
مدارس قم تحصیل می کنند

کل  اداره  خارجی  اتباع  دانش آموزان  تحصیلی  امور  به  رسیدگی  مسئول 
از  اتباع خارجی  آموزش وپرورش قم گفت: درحال حاضر 35 هزار دانش آموز 
کشورهای مختلف در مدارس دولتی و غیردولتی این استان در حال تحصیل 

هستند. 
محمدرضا اسلامی نسب افزود: تمام دانش آموزان اتباع با داشتن مدرک اقامتی 
معتبر از جمله گذرنامه و کارت در مدارس استان ثبت نام می شوند و دانش آموزانی 
که مدرک تحصیلی ندارند ثبت نامشان پس از تعیین سطح مدیر مدرسه انجام 

می گردد.
وی اضافه کرد: از تعداد 35 هزار دانش آموز اتباعی که درقم تحصیل می کنند، 
20 هزار نفر درمقطع ابتدایی و مابقی درمتوسطه اول و دوم و هنرستان تحصیل 

می کنند.
کشور  از  قم  استان  در  ساکن  اتباع  دانش آموزان  درصد   70 داد:  ادامه  وی 

افغانستان،  15 درصد از کشور عراق و 15 درصد نیز از سایر کشورها می باشند.
اتباع سراسر کشور  بیان کرد: حدود 13 درصد دانش آموزان  اسلامی نسب 
دراستان تحصیل می کنند و این دانش آموزان 15 درصد جمعیت دانش آموزی قم 

را شامل می شوند.
وی ادامه داد: دانش آموزان اتباع درکنار دانش آموزان ایرانی تحصیل می کنند و 

در هیچ مدرسه ای از یکدیگر تفکیک نشده اند.
از  اتباع  دانش آموزان  بهره مندی  و  تحصیل  ثبت نام،  شرایط  کرد:  تاکید  وی 
خدمات آموزشی، پرورشی، مسابقات و المپیادها از پایه اول ابتدایی تا پایه دوازدهم 

متوسطه دوم با دانش آموزان ایرانی یکسان است و هیچ تبعیضی قائل نیستیم.
مسئول رسیدگی به امور تحصیلی دانش آموزان اتباع آموزش وپرورش قم افزود: 
برای تحصیل دانش آموزان اتباع در استان قم، 135 واحد آموزشی نیاز است و 
سالانه هزینه های زیادی از سوی وزارت آموزش وپرورش و اداره کل آموزش وپرورش 

قم برای تحصیل دانش آموزان اتباع صورت می گیرد.
وی تصریح کرد: درگذشته سازمان های حامی اتباع از جمله کمیساریای عالی 
سازمان ملل در امور پناهندگان، شورای پناهندگان ناروی )ان آر سی( و یونیسف 
کمک های موردی برای تحصیل دانش آموزان ارائه می دادند، متاسفانه از زمان 

شیوع ویروس کرونا تمام خدمات و اقدامات نهادهای حمایتی قطع  شده است.
وی خاطرنشان کرد: 13 مدرسه در قالب 22 واحد آموزشی مختص دانش آموزان 
اتباع کشورهای لبنان، پاکستان،  هندوستان،  عراق، کویت و افغانستان است و 

آموزش ها با سیستم آموزشی همین کشورها ارائه می شود.
در سال تحصیلی جدید تعداد دانش آموزان با افزایش هشت درصدی نسبت به 
سال تحصیلی گذشته به حدود 270 هزار نفر در مقاطع مختلف رسیده است؛ 
کد  تعداد  و  آماده شده  درس  کلاس  و 800  هزار  پنج  و  فیزیکی  فضای   670

فضاهای آموزش وپرورش قم حدود یک هزار و 300 واحد است.

رئیس اداره فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم:

15۰ عنوان کتاب با موضوع شهدای قم به 
چاپ رسیده است

رئیس اداره فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: تاکنون 150 
عنوان کتاب با موضوع شهدای استان برای رده های مختلف سنی در قم به چاپ 

رسیده است. 
روح الله کریمی با بیان اینکه از کتاب ها با موضوع دفاع مقدس و شهدا در این 
استان حمایت جدی می شود افزود: هر کتابی که با موضوع شهدا و دفاع مقدس 
در قم چاپ شود علاوه بر تامین کاغذ یارانه ای، از نظر خرید پس از چاپ نیز هم 

حمایت می شود.
وی با اشاره به برنامه ریزی استان برای برگزاری دومین کنگره ملی شهدای قم 
در سال جاری گفت: از سال گذشته به منظور حمایت جدی تر از چاپ کتاب با 
موضوع دفاع مقدس و شهدای استان خرید این نوع کتاب ها از ناشران قم آغاز 

شده است.
رئیس اداره فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ادامه داد: در سال 
98 از 65 عنوان کتاب چاپ و یا تجدید چاپ شده انتشاراتی های قم با موضوع 
دفاع مقدس  3 هزار و 600 جلد کتاب خریداری شده است ضمن اینکه این روند 
در سال جاری نیز ادامه دارد. کریمی با بیان اینکه هیچ محدودیتی برای حمایت 
از کتاب های دفاع مقدسی در قم وجود ندارد اظهار داشت: با توجه به رونمایی از 
نشان و سند هویت بصری دومین کنگره ملی شهدای قم، کتاب های جدیدی که 
پیرامون شهدا در قم به چاپ رسیده و یا تجدید چاپ می شود نشان بصری این 

کنگره بر روی جلد آنها به چاپ می رسد.
رئیس اداره فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: با توجه به 
خریدهای انجام شده کتاب مورد نیاز با موضوع شهدا و دفاع مقدس در اختیار این 
اداره کل وجود که این آمادگی وجود دارد تا به مناسبت هفته دفاع به سازمان ها و 
نهادهایی که فعالیت پیرامون کتاب و کتابخوانی دارند،  به صورت رایگان اهدا شود.

دومین کنگره 6 هزار شهید قم بر اساس اعلام قبلی مسئولان استان قرار است 
در اواخر سال جاری در این استان برگزار شود که با توجه به شیوع کرونا، احتمال به 

تعویق افتادن آن نیز مطرح شده است.
اوایل تیرماه سال جاری،  نشان و سند هویت بصری دومین کنگره شهدای قم 
در این شهر رونمایی شد. با این رونمایی، تمام تولیدات فرهنگی، هنری، رسانه 
ای و تبلیغی و تمام فعالیت های کمیته های 17 گانه این کنگره از وحدت بصری 

تبعیت می کنند.
 

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش قم:

۶ هزار تَن تحت پوشش دوره های 
سوادآموزی قم قرار می گیرند

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: در سال تحصیلی جدید 
6 هزار و 151 تَن در استان تحت پوشش سه برنامه اصلی سوادآموزی شامل 

سوادآموزی، انتقال و تحکیم قرار می گیرند. 
شورای  جلسه  در  سه شنبه  روز  نیا  قاسمی  محمدرضا  حجت الاسلام 
داشت:  اظهار  فرمانداری  رضا)ع(  امام  تالار  در  قم  شهرستان  آموزش وپرورش 
ثبت نام از سوادآموزان برای سال تحصیلی جدید از 29 شهریورماه آغاز می شود و 

فعالیت های سوادآموزی تحت وب خواهد بود.
وی بابیان اینکه برای چهارمین سال پیاپی موضوع آی. سی. دی. ال و آموزش 
سواد دیجیتال و مقدمات کار با رایانه را برای سوادآموزان استان داریم و در راستای 
اهداف دولت الکترونیک دنبال می کنیم گفت: طرح آموزش نماز تحت عنوان 

»نماز کلید بهشت« نیز ازجمله برنامه های سوادآموزی امسال قم است.
 وی یادآور شد: طرح آموزش نماز یکی از بایدهای آموزشی سوادآموزان است و 

برای ششمین سال در استان اجرا می شود.
قاسمی نیا با اشاره به نحوه برگزاری دوره های سوادآموزی در شرایط کرونایی 
گفت: آموزش سوادآموزان با در نظر گرفتن همه قوانین بهداشتی به سه شیوه 
ظرفیت  گروهی  آموزش  در  که  می شود  برگزار  گروهی  و  خودآموز  فردبه فرد، 

سوادآموزان شرکت کننده در یک کلاس 10 تَن است.
وی با اشاره به تولید برنامه آموزش سوادآموزان جهت پخش از رادیو گفت: قم 

نخستین استان کشور در ارائه آموزش های سوادآموزی رادیویی در کشور است.
وی افزود: برنامه سوادآموزی لوح و قلم که از سال گذشته آغازشده امسال نیز از 

سیمای استانی قم پخش خواهد شد.
 معاون آموزش وپرورش قم همچنین با اشاره به اینکه آموزش در حوزه سوادآموزی 
از آموزش روزانه مستثنی نیست افزود: در دوره شیوع کرونا فعالیت های نهضت 
سوادآموزی قم تعطیل نشد و طبق مقررات پیش بینی شده از سوی ستاد ملی و 
استانی مقابله با کرونا ادامه پیدا کرد. قاسمی نیا تصریح کرد: تولید بیش از 500 
فیلم آموزشی در حدود سه هزار دقیقه ازجمله اقدام های سوادآموزی استان در 

دوران کروناست که با حداقل امکانات موجود صورت گرفته است.

استاندارقم :

مدیران باید انتظارات کارآفرینان 
را برآورده کنند 

استاندارقم مدیران بابیان اینکه  باید انتظارات کارآفرینان را برآورده کنند گفت: 
حمایت از تولید در سرلوحه کار تمام مدیران اجرایی استان قرار دارد و همه مکلف 

هستند در سال جهش تولید، از تولیدکنندگان حمایت کنند. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در حاشیه بازدید از چند کارخانه در ناحیه صنعتی 
سیرو )بخش کهک( استان قم اظهار داشت: سیاستی که در مدیریت استان، 
به طبع سیاست های دولت دنبال می شود و در سال جهش تولید همه مدیران 
موظف به اجرای این سیاست ها هستند؛ نخستین اصل، اصل حمایت از تولید 

است.
وی خاطرنشان کرد: تولیدکنندگان ما در واقع در یک شرایط جنگ اقتصادی 

مجاهدت می کنند و این کارشان بسیار ارزشمند است.
وی گفت: تمام مدیران مکلف هستند که از واحدهای تولیدی سرکشی کنند و 
بازدید میدانی داشته باشند و برای این که این سیاست جاری و ساری شود، خودم 

پیشگام این موضوع هستم.
سرمست افزود: همه مدیران موظف هستند که مسائل حوزه های تخصصی 
خودشان را به صورت میدانی و نه بر اساس گزارش های کاغذی، رصد کنند و باید 
خودشان مسائل را از نزدیک نظاره گر باشند و پیش از آن که تولیدکننده و کارآفرین 

به آنها مراجعه کند، مدیران ما مکلفند که به سراغ آنان بروند.
استاندار قم بیان کرد: بنای حمایت از بخش خصوصی وجود دارد و بارها گفته 
ام که هرجا اختلافی بین مدیر دولتی با کارآفرین و مدیر بخش خصوصی وجود 

داشته باشد، طرف بخش خصوصی هستم.
وی با بیان اینکه مدیران باید خود را جای کارآفرین بگذارند و انتظارات آنها را 
برآورده کنند، اظهار داشت: کسی که در این شرایط کارآفرینی می کند، در واقع در 

خط مقدم، جهاد و جنگ می کند.
وی در ادامه با بیان این که اولویت های توسعه متفاوت است، تصریح کرد: 
استان قم در ابعاد گوناگون از جمله صنعت، جای توسعه دارد و خوشه ها و نواحی 

صنعتی ظرفیت بسیار مهمی هستند.  
وی گفت: در قم که در شعاع 120 کیلومتری تهران قرار دارد، از یک ظرفیت 
بزرگی برخوردار هستیم که این ظرفیت نباید مورد غفلت قرار بگیرد؛ چراکه سایر 
استان های همجوار از این ظرفیت برخوردار نیستند و ظرفیتشان اشباع شده 
است. استاندار قم همچنین بر حل مشکلات ناحیه صنعتی سیرو از جمله مساله 

فاضلاب و طرح توسعه آن تاکید کرد.     

فرماندارقم : 

شهریه مدارس هیات امنایی قم 
افزایش نمی یابد

فرماندار قم گفت: در خصوص دریافت شهریه مدارس هیات امنایی قم مانند 
سال های گذشته عمل می شود و مبالغ برای هر سه دوره ابتدایی، متوسطه اول و 

متوسطه دوم تغییری نمی کند. 
مرتضی حیدری روز سه شنبه در جلسه شورای آموزش وپرورش شهرستان قم در 
تالار امام رضا)ع( فرمانداری اظهار داشت: امسال با توجه به شرایط کرونایی و در 
راستای همکاری و همدردی کردن با مردم و کاهش هزینه های آن ها در رقم شهریه 

مدارس فوق تغییری صورت نمی گیرد.
آغاز  برای  آموزشی در قم  و متصدیان  از مسئولان  با قدردانی  وی همچنین 
فعالیت های مدارس گفت: در حال حاضر هرچند قضاوت کردن در خصوص 
موفقیت آمیز بودن بازگشایی مدارس در نیمه شهریورماه به زمان بیشتری نیاز دارد 
ولی طبق گزارش های ارائه شده از سوی مدیران نواحی و مناطق آموزش وپرورش 

قم تحصیل دانش آموزان با رعایت مقررات بهداشتی در حال انجام است.
وی رصد و پیگیری سلامت دانش آموزان استان در همه مقاطع تحصیلی را 
موردتوجه قرار داد و گفت: درصورتی که 2 هفته پس از آغاز سال تحصیلی شاهد 
موج جدید کرونا باشیم باید در مورد نحوه آموزش تصمیم های دیگری اتخاذ شود.

حیدری با تاکید بر اینکه نظام آموزشی می تواند در این شرایط در همه زمینه ها 
الگوی موفقی را به سایر حوزه ها ارائه کند افزود: دشمنان در ابتدای شیوع کرونا 
دوگانه ای را بین علم و دین ایجاد کردند، و تصور آن ها این بود که دین در عرصه 
مقابله با کووید 19 با علم همکاری نخواهد کرد و دستورهایی که به وسیله ستاد 
ملی کرونا اعلام می شود نیز یک نوع تقابل با دین داران دارد ولی این تقابل به یک 
تعامل فوق العاده ارزشمند تبدیل شد. وی اضافه کرد: نتیجه آن در ماه های رمضان 
و محرم به ظهور رسید و به خوبی مشاهده کردند که دین داران تقابلی با علم ندارند و 

فرامین دینی نیز هیچ منافاتی با دستاوردهای علمی ندارد.
وی خاطرنشان کرد: به رغم تلاش های دشمنان برای مختل کردن اقدام های 
مذکور ما برای مقابله با جهل، داوطلبانه و جهادگرانه نظام آموزشی را فعال کردیم 
ولی درعین حال اگر یافته های جدید علمی روش دیگری را در اختیار بگذارد که 

منجر به سلامتی دانش آموزان شود، بازهم استقبال خواهیم کرد.
37 مدرسه هیات امنایی در قم فعالیت می کند

رئیس اداره مشارکت های اداره کل آموزش وپرورش قم نیز در این جلسه با اشاره 
به فعالیت 37 مدرسه هیات امنایی در سطح استان گفت: این مدارس، شبیه به 
مدارس نمونه مردمی و نمونه دولتی هستند ولی مشخصه اصلی آن ها فعالیت های 
فوق برنامه است. حسین طیبی با اشاره به دستور این جلسه مبنی بر تعیین هزینه 
فعالیت های فوق برنامه مدارس هیات امنایی در سال تحصیلی جدید گفت: در 
سال قبل این مبلغ برای مقطع ابتدایی یک میلیون و 800 هزار ریال و برای مقاطع 
متوسطه اول و متوسطه دوم به ترتیب 2 میلیون و 100 هزار ریال و 2 میلیون و 
400 هزار ریال بود که طبق موافقت مدیرکل آموزش وپرورش مقرر شد این مبلغ 
افزایش پیدا نکند. طیبی با اشاره به اینکه مدارس مذکور به صورت موقت دارای 
مجوز هستند گفت: در بازدیدی که توسط کارشناسان آموزش وپرورش در سطح 
استان انجام شد، بیشتر این مدارس از شاخص های لازم برخوردار بودند، ولی 
برای بررسی بیشتر و همچنین شناسایی مدارسی که هنوز شاخص های لازم را 
ندارند، در مورد صدور مجوز برای فعالیت دائمی مدارس هیات امنایی استان در 
جلسه بعد تصمیم گیری خواهد شد. در سال تحصیلی جدید تعداد دانش آموزان 
با افزایش هشت درصدی نسبت به سال تحصیلی گذشته به حدود 270 هزار نفر 
در مقاطع مختلف رسیده است؛ 670 فضای فیزیکی و پنج هزار و 800 کلاس 
درس آماده شده و تعداد کد فضاهای آموزش وپرورش قم حدود یک هزار و 300 

واحد است

کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قم تصویب کرد:

چهل هکتار زمین به ناحیه صنعتی
 سیرو افزوده می شود 

کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان الحاق 40 هکتار زمین به ناحیه صنعتی 
سیرو را تصویب کرد.

توسعه 40 هکتاری ناحیه صنعتی سیرو، تعیین تکلیف اسناد مالکیت صاحبان 
واحد های تولیدی و ساماندهی فاضلاب این ناحیه صنعتی از مهمترین مصوبات 
امروز کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان بود. محمود سیجانی، دبیر کارگروه 
رفع موانع تولید، وسعت ناحیه صنعتی سیرو را 25 هکتار بیان کرد و افزود: مصوب 
شد با هدف توسعه این ناحیه صنعتی و بهره مندی از ظرفیت این نواحی در رونق 
تولید، 40 هکتار دیگر به این ناحیه صنعتی الحاق شود. وی با اشاره به ثبت 36 
واحد تولیدی در ناحیه صنعتی سیرو، تعیین تکلیف اسناد مالکیت صاحبان 
صنایع در این ناحیه صنعتی را از دیگر مصوبات این نشست خواند. سیجانی افزود: 
مالکیت زمین های این شهرک در گذشته برای جهاد کشاورزری بوده و به شرکت 
شهرک های صنعتی واگذار شده است، که با این مصوبه صاحبان صنایع می توانند 
اسناد مالکیت خودرا دریافت کنند. دبیر کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید با اشاره 
به مصوبه دیگر جلسه امروز این کارگروه گفت: پیگیری و رفع موانع بهره مندی از 

فاضلاب یکپارچه در این ناحیه صنعتی نیز در این جلسه تصویب شد.

اجتماعی

طرح تغییر الگوی کشت در قم با قدرت دنبال می شود؛

کشاورزی در قم مجاهدتی سخت در دل کویر

 استاد ارتباطات و روزنامه نگاری، گفت: مسئله ای که امروز آن را فراموش 
کرده ایم این است که وسایل ارتباطی نوینی که در اختیار انسان قرار گرفته یک 

ابزار هستند نه اسباب انتقام جویی. 
و  روزمره  اخبار  بر  علاوه  رسانه،  حوزه  فعالان  برای  گذشت  که  روزهایی 
همیشگی از یک جهت قابل توجه بود. شایعات و حواشی رسانه ای که تقریبا 
به طور همزمان در دو حوزه مختلف ایجاد شد سئوالاتی را درخصوص کارکرد 
رسانه، لزوم رعایت اخلاق رسانه ای و احتمال خدشه دار شدن اعتبار رسانه ها 

در میان افکار عمومی در میان افکار عمومی ایجاد کرد.
در این روزها از یک سو توییت یک فعال خبری در شبکه های مجازی در 
فضای مجازی درخصوص تغییر جنسیت یک بازیگر، موجی سهمگین از 
حاشیه را در فضای رسانه ای و هنری کشور ایجاد کرد که البته این ادعا خیلی 
زود هم تکذیب شد. از سوی دیگر در فضای سیاسی نیز اتهاماتی علیه برخی 
چهره های سیاسی از یک وزیر تا مدیر یک سازمان بزرگ ارائه شد که حواشی 
زیادی را درپی داشت و البته باوجود ارایه مدارکی دال بر رد ادعاها اما هرگز 

صدای تکذیب شایعات و اتهامات به بلندی انتشارشان نرسید.
علی اکبر قاضی زاده، استاد شناخته شده ارتباطات و روزنامه نگاری در 
واکنش به این اتفاقات با اشاره به فضای رسانه ای که در گذشته وجود داشت 
را  انتشار شایعات  باتجربه در تحریریه ها، جلوی  و برخی فعالان رسانه ای 
تقوای  و  از خبر شده  امروز فضای شایعه داغ تر  می گرفتند، معتقد است: 

رسانه ای فراموش شده است.
قاضی زاده درباره برخی بی اخلاقی ها و افشاگری های بی اساس در فضای 
رسانه ای اظهار کرد: در شرایط کنونی هر کسی که یک گوشی تلفن همراه در 
اختیار دارد می تواند خبر سازی کند و خبر خود را در فضای مجازی منتشر 
و پخش کند که اگر این خبر به ویژه درباره یکی از چهره های شناخته شده 
هم باشد کمک بسیار بیشتری به پخش شدن و دیده شدن آن خبر می کند 
و متاسفانه در این میان چیزی که اهمیت ندارد راست یا دروغ بودن آن خبر 

است.
 وی افزود: وقتی خبر تغییر جنسیت یک بازیگر، فرار کردن یک مقام سیاسی، 
یا افشاء گری های بی حساب در حوزه سیاسی و اقتصادی منتشر می شود، 

خبر و شایعه بودن آن اهمیتی ندارد و به سرعت در فضای رسانه ای منتشر 
می شود. این پژوهشگر حوزه اخلاق رسانه خاطرنشان کرد: زمانی تحریریه 
و افراد با سابقه و با تجربه ای وجود داشتند که قبل از انتشار یک خبر راستی 
و درستی آن را می سنجیدند و برایشان این مسئله مهم بود که مردم خبر می 
خوانند یا شایعه اما امروز فضا تغییر کرده و متاسفانه بازار شایعه داغ شده است 
و به محض انتشار خبری با همین سبک و سیاق، به سرعت در داخل و خارج از 
کشور بازنشر می شود. قاضی زاده تصریح کرد: مسئله ای که امروز آن را فراموش 
کرده ایم این است که وسایل ارتباطی نوینی که در اختیار انسان قرار گرفته یک 
ابزار هستند نه اسباب انتقام جویی. همین مساله سبب شده که سال هاست 
باعث میشود اعتماد مردم به رسانه از بین برود. البته برخی محدودیت ها و 
نبود آزادی در فضای رسانه خود به بیشتر شدن شایعه و داغ تر شدن بازار آن 
در فضای مجازی کمک کرده است و اگر اینگونه نبود رسانه در نظر مردم قابل 
اعتمادتر بود و همه آرزوها و درخواست های خود را از طریق فضای رسانه ای 

درست پیگیری می کردند.
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه این افشاء گری ها و بی اخلاقی 
ها که در فضای مجازی به نام رسانه و خبر منتشر می شود، به حوزه سیاسی 
هم وارد شده و بعضا شاهدیم که برخی خود را به این نام وارد تعاملات سیاسی 
و اقتصادی می کنند؟ گفت: در حوزه رسانه مبخثی وجود داشته و دارد به نام 
سواد رسانه ای اما به نظر من آنچه امروز بیشتر از سواد رسانه ای اهمیت دارد، 
تقوای رسانه ای است و ای کاش مقداری تقوای رسانه ای وجود داشت اما 
وقتی اوضاع به صورت درآمده است دیگر  فرقی نمی کند که شایعات درباره 
یک چهره یا سلبریتی باشد یا درباره موضوعات سیاسی و اقتصادی؛ مسئله 

خبرسازی های نادرست افسار گسیخته ای که اتفاقا اثرگذار هستند.
وی با تاکید بر لزوم حساسیت نهادهای صنفی به این اتفافات که اعتبار 
روزنامه نگاری و فعالین مطبوعاتی را مخدوش می کند، خاطرنشان کرد: وقتی 
اتهامی در فضای مجازی مطرح و بواسطه ذات اخبار منفی اثرش را می گذارد 
دیگر سخت است حتی از همان راه ها نسبت به تکذیب و ترمیم چهره تحریف 
شده اقدام کرد و شاید رجوع به مرجع قضایی راهی برای ثبت در تاریخ و بطلان 

ادعای بی اساس باشد.

بررسی حواشی مخرب شبکه های اجتماعی در گفت وگو با استاد ارتباطات:

ابزار رسانه ای وسیله انتقام جویی نیست



5 اقتصادیچهار شنبه -بیست وششم شهریور ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5116

رئیس جمهور بر ضرورت حذف سیستم واسطه گری رانت جویانه و اصلاح نحوه 
خرید و فروش برای مصرف کننده واقعی خودرو تاکید کرد.

روحانی روز سه شنبه در یکصد و شصت و پنجمین جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت، خاطرنشان کرد: دولت با سیاست ها و برنامه ریزی های خود 
در جهت تقویت سرمایه گذاران و تولید کنندگان به ویژه بخش خصوصی تلاش 
داشته که در شرایط خاص و سخت اقتصادی تمهیداتی را در نظر بگیرد که چرخه 

تولید کشور متوقف نشود و تحریم های غیر قانونی آمریکا نتواند لطمه و ضربه ای بر 
اقتصاد کشور وارد کند.

ریالی  اقتصادی دولت درمورد تسویه  امروز ستاد هماهنگی  روحانی مصوبه 
تسهیلات ارزی تولید کنندگان از صندوق توسعه ملی را فراهم کردن یک فرصت 
مغتنم برای تولید کنندگانی برشمرد که از صندوق توسعه ملی تسهیلات دریافت 

کرده اند و از رهبر معظم انقلاب بابت حمایت از این طرح قدردانی کرد.

رئیس جمهور در ادامه با اشاره به فراهم شدن شرایط جدید تسویه ریالی بدهی 
وام ارزی شرکت ها و بنگاه های تولیدی، گفت: این شرایط می تواند زمینه عرضه 
سهام بسیاری از این بنگاه های تولیدی در بورس را فراهم کند که هم موجب تقویت 
بازار سرمایه خواهد بود و هم زمینه را برای تسویه آسان تر بدهی های این شرکت ها 
فراهم می کند و هم اجرای طرح توسعه در این واحد ها و بستر سازی لازم را تامین 

می کند.
روحانی در این جلسه همچنین از دستگاه های ذی ربط خواست تا مراحل 
تصویب و اجرای دستور العمل اجرایی این مصوبه را به سرعت انجام داده و نسبت 
به اطلاع رسانی لازم اقدام نمایند تا در ماه های باقیمانده از سال جاری بنگاه های 

اقتصادی بتوانند اقدامات لازم را در این زمینه انجام دهند.
در این جلسه سرپرست وزارت صمت گزارشی از وضعیت تولید کالا های اساسی 
درکشور و خودرو در کشور و نوسانات قیمت در بازار خودرو ارائه کرد و رئیس جمهور 
پس از ارائه این گزارش، تاکید کرد: وزارت صمت باید مراقبت های ویژه درخصوص 
قیمت کالا های اساسی داشته باشد و دستگاه های ذی ربط چه در تنظیم قیمت ها 
و چه در نظارت بر آن و تنظیم چرخه تولید و توزیع باید با هماهنگی دقیق به وظایف 

خود عمل کنند.
روحانی با بیان اینکه با توجه به واقعیت افزایش تولید و عرضه خودرو در دو ماه 
اول سال 99 نسبت به سال گذشته، نباید شاهد عدم تعادل در بازار خودرو باشیم، 
گفت: اخلال در چرخه توزیع، عرضه و فروش کالا و ایجاد آشفتگی در بازار هم 

زندگی و معیشت مردم و هم آرامش روانی جامعه را دچار مشکل می کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: وزارت صمت باید طبق ماموریت و وظایف خود با 
هماهنگی اصناف و تولید کنندگان اقدامات فوری و لازم را برای تنظیم قیمت 
کالا های اساسی و اقلام مورد نیاز مردم که تاثیرات پایه ای بر زندگی مردم دارند، 

انجام دهد.
روحانی با تاکید بر اینکه در این مسیر باید سیستم واسطه گری رانت جویانه 
حذف و نحوه خرید و فروش برای مصرف کنندگان واقعی اصلاح شود، افزود: این 
اقدامات باید به فوریت انجام گرفته و سریعا به مردم در این خصوص اطلاع رسانی 
شود و اگر در این مسیر مواردی وجود دارد که می تواند مورد استفاده و سودجویی 
قرار بگیرد باید سریعا رفع و با هماهنگی و مساعدت نهاد های مرتبط این مسیر 

متوقف شود.

رئیس جمهور :

سخنگوی انجمن تایر در واکنش به برخی اظهارات درباره توزیع لاستیک ؛نحوه خرید و فروش خودرو اصلاح شود 

آشفتگی بازار تایر ناشی از قصور 
تولیدکنندگان نیست

سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان تایر در واکنش به برخی آمارهای اعلامی 
توسط یکی از مسئولان مبنی بر اینکه تایرسازان از هفت میلیون حلقه تایر سنگین 
تولید شده، تنها حدود 700 هزار حلقه را در سامانه جامع تجارت ثبت کرده اند، 
آمارهای اعلامی را غیرواقعی و نادرست دانسته و مدعی است که باتوجه به نیاز 
حداکثر 2.5 میلیون حلقه لاستیک در کشور و 325 هزار حلقه تایر سنگین تولید 

شده در پنج ماهه امسال، مشخص نیست که این ارقام از کجا آمده است. 
بازار و قیمت آن ها در بازار  چند روزی است که بحث تایرها، نحوه توزیع در 
داغ شده است. در حالی از بازار تایر نیز با عنوان "بازار آشفته لاستیک یا بازاری 
نابسامان" یاد می شود که به گفته معاون دفتر خدمات بازرگانی وزارت صمت، 
تولید لاستیک به اندازه نیاز کشور است، اما توزیع لاستیک در سطح عرضه باید 

هماهنگ شود.
در این زمینه مصطفی تنها- سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان تایر- در 
گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد:در کل بنا به آمار موجود که مستمراً به مراجع مختلف 
ارسال می گردد.  مجموع تولید پنج ماهه اول سال جاری تایرهای باری- اتوبوسی 
صنعت تایر ایران، 325 هزار و 500 حلقه بود است. این در حالی است که کل 
مصرف سالیانه تایر سنگین کشور در شرایط جاری از 2.5 میلیون حلقه فراتر 
نمی رود. بنابراین مشخص نیست که مبنای آمار ارائه شده مقام مذکور چیست و 

از کجا آمده است؟!
وی افزود: ضمن آنکه در سال گذشته با خروج صدها میلیون دلار ارز از کشور 
حدود 200 هزار تن تایر وارد کشور شده که به تنهایی حدود  70درصد کل مصرف 
یکسال تایر کشور است و کسی از آن سخن نمی گوید؛ مشخص نیست این انبوه 
تایر وارد شده به کجا رفته و ظاهراً علاقه ای به پیگیری آن ها در گفت وگوهای خبری 

و اظهارات مسئولان محترم دیده نمی شود.
این مقام صنفی با اشاره به اینکه مجموع تولید تایر انواع خودرو اعم از سبک، 
سنگین، کشاورزی و صنعتی صنعت تایر کشور در پنج ماهه گذشته حدود 10 
میلیون حلقه بوده است، گفت: این میزان تولید حدود 28درصد به نسبت سال 

گذشته افزایش را نشان می دهد.
سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان تایر تصریح کرد: متأسفانه علیرغم این 
همه تلاش و کوشش خستگی ناپذیر دست اندرکاران صنعت تایر برای افزایش 
مستمر تولید آن هم در شرایط سخت حاصل از تحریم ها، کم توجهی های مبذوله 
به موانع و مشکلات این صنعت، برخی از مسئولان به جای تشویق صنعت گران 
و حمایت از صنعت برای رفع موانع و تنگناها مداوماً انگشت اتهام را به سوی آنان 
گرفته تا کم کاری ها و ناتوانی در کنترل بازار و عوامل موثر بر افسار گسیخته شدن 

قیمت ها در سطح بازار را به گردن تولیدکنندگان بیاندازند.
تلویزیونی حمید محله ای -معاون دفتر خدمات  برنامه  براین اساس در یک 
بازرگانی وزارت صنعت، معدن و تجارت)صمت( ضمن اشاره به اینکه لاستیک های 
سنگین با ارز نیمایی اخیرا وارد بازار شده است و رانندگان می توانند سهمیه خود 
را دریافت کنند، تاکید داشت که اما تولیدکنندگان همکاری لازم را نداشته و 
تولیدات خود را در سامانه درج نمی کنند. شبکه توزیع لاستیک سبک مشتمل 
بر حدود 2000 عمده فروش است که اکثراً نمایندگان هشت تولیدکننده کشور 
و واردکنندگان هستند و باید آمارهای خود را از طریق سامانه جامع تجارت ارائه 

دهند.
طبق ادعای وی، بر اساس اظهارات تولیدکنندگان 604 هزار لاستیک نیمه 
سنگین و نیسانی)وانتی( در پنج ماهه اول تولید شده است. همچنین بر اساس 

آمار سایت بهین یاب تا 24 شهریورماه 699 هزار و 988 اظهار تولید شده است.
محله ای ضمن تاکید بر ضرورت ایجاد شفافیت در زنجیره از تولید تا توزیع، 
اعلام کرد: در لاستیک سنگین و کالاهای اساسی این را آزمایش دادیم و به نتایج 

موفقیت آمیزی هم رسیده ایم.

وزارت صمت اعلام کرد

افزایش تولید انواع خودرو
طبق آخرین آمار اعلام شده توسط وزارت صمت، در چهار ماه ابتدای امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، رشد تولید در بیشتر خودروها دیده می شود؛ 
در میان آمارها فقط در بخش تراکتور و اتوبوس، مینی بوس و ون، آمار تولید نزولی 

بوده است. 
به گزارش ایسنا، بر اساس گزارش عملکرد تولیدی انواع خودروها در چهار ماهه 
اول امسال، تولید انواع خودروها به جز تراکتور و اتوبوس، مینی بوس و ون، رشد 

تولید داشته اند.
براساس این گزارش، در مدت مذکور سال جاری، 294 هزار و 700 دستگاه 
خودرو سواری تولید شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته که 247 هزار 

دستگاه بوده است، رشد 19.3 درصدی را رقم زده است.
داشته  مثبت  روندی  خودروها  تولید  آمار  که  اخیر  سال  چند  روال  همچون 
میزان  بیشترین  همچنان  داده،  اختصاص  خود  به  را  رشد  میزان  بیشترین  و 
افزایش را در چهار ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
داشته و از 19 هزار و 119 دستگاه در چهار ماهه سال گذشته، میزان تولید را 
با رشد 32.2 درصدی به 25 هزار و 283 دستگاه رسانده است. پس از وانت ها، 
در چهار ماهه ابتدایی امسال با میزان تولید 154 دستگاه کمباین )ماشین های 
را  رشد  بیشترین  درصد  رشد 24.2  با  کشاورزی(  دانه دار  محصولات  برداشت 
نشان می دهد. این در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته میزان تولید 
کمباین  124 دستگاه بوده است. در مقابل آمار در بخش تولید تراکتور و همچنین 
اتوبوس،مینی بوس و ون در چهار ماهه اول سال 1399، کاهش تولید را نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد. در چهار ماهه اول امسال، 536 دستگاه 
اتوبوس، مینی بوس و ون تولید شده است که در مقایسه با 536 دستگاه تولید 
شده در چهار ماهه ابتدایی سال گذشته، افت 5.3 درصدی تولید را تجربه کرده 
است. همچنین تراکتور نیز با همین میزان کاهش تولید )5.3 درصد( از 6124 
دستگاه تولید شده در چهار ماه نخست سال گذشته به 5789 دستگاه در مدت 
مشابه سال جاری رسیده است. علاوه براین، لازم به ذکر است که میزان تولید 
لاستیک خودرو نیز با رشد 27.9 درصدی در چهار ماهه ابتدایی امسال نسبت به 
همین ایام در سال گذشته، 84 هزار و 900 تن بوده است. از ابتدای سال تا پایان 

تیر پارسال 66 هزار و 400 تن لاستیک خودرو تولید شده بود.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

1- رأی شماره 139960330002003234 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001942 مربوط به سید 
محمد حسن سید صالحی فرزند مرتضی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت157متر 
مربع پلاک شماره 1942/56 اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت 

مشاعی ثبت دفتر 172 صفحه 91)م الف 7388(
2- رأی شماره 139960330002005770 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001893 مربوط به احمد 
بیک لی فرزند نظرعلی  درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت102متر مربع پلاک شماره 
2391 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد تقی بختیاری)م 

الف 7389(
3- رأی شماره 139960330002007288 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002002444 مربوط به علی 
اصغر احمدی همت فرزند محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر 
مربع پلاک شماره 2143 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

محمدعلی احمدی همت خریداری کرده است )م الف 7390(
4- رأی شماره 139960330002007769 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001547 مربوط به فتح اله 
شکوری بارد آغاجی فرزند مسیب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 64 متر مربع 
پلاک شماره 1854 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از مجید 

رحیمیان اصفهانی)م الف 7391(
5- رأی شماره 139960330002007067 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001886 مربوط به مریم 
خلیلی فرزند ابوالقاسم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 متر مربع پلاک شماره 
2592/3/14 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 

175 صفحه 460)م الف 7392(
به  مربوط   1398114430002002279 کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002006623 شماره  رأی   -6
محمدعلی کریمی فرزند گل محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 98 متر مربع 
پلاک شماره 1953/72 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

جواهر یعقوبی ثبت دفتر 150 صفحه 199)م الف 7393(
7- رأی شماره 139960330002006654 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002000976 مربوط به ولی 
سلیمی فرزند خیراله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 
2300 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد مطلب ثبت 

دفتر 306 صفحه 547)م الف 7394(
8- رأی شماره 139960330002007072 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002002098 مربوط به مهدی 
آزاد فرزند محرمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 117/53 متر مربع پلاک 
شماره 56 فرعی از 2340اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

کبرا صادق)م الف 7395(
9- رأی شماره 139960330002005959 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001340 مربوط به مجتبی 
جمالی فرزند حشمت اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک 
شماره 1948/3/156 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سید 

محمد میره ئی ثبت دفتر 181 صفحه 562)م الف 7396(
10- رأی شماره 139960330002006135 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002000089 مربوط به ربابه 
جعفرآبادی فرزند ولی اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 79/14 متر مربع پلاک 
شماره 2180 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی محسنی)م 

الف 7397(
11- رأی شماره 139960330002002717 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001435 مربوط به احد 
شکاری فرزند قربان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 94 متر مربع پلاک شماره 
1896/18 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 137 

صفحه 265 و مبایعه نامه عادی خریداری از محمد فرمانی انتظام به میزان 12متر)م الف 7398(
12-رأی شماره 139960330002007761 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002000477 مربوط به محامد 
جعفرعابری پورزند فرزند یاورعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63 متر مربع 
پلاک شماره 1787و 1788اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 

168269 مورخ 94/12/27 دفترخانه 12 قم)م الف 7399(
به  مربوط   1397114430002001754 کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002005721 شماره  13-رأی 
اسماعیل خدابنده لو فرزند عیسی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 119/68 

متر مربع پلاک شماره 2321 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 
از محمد قلیچی)م الف 7400(

14- رأی شماره 139660330002033732 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002009776 مربوط به حقمراد 
نیکوپناه مجد فرزند علی مراد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 146/18 )یکصد 
و چهل و شش متر و ممیز هجده( مترمربع پلاک شماره فرعی از 2164 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم سند رسمی/ سند مالکیت مشاعلی برابر سند 144876-1390/12/23 دفتر 4 قم دارای مالکیت می باشد )م الف 

)7401
به  مربوط   1398114430002002376 کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002006527 شماره  رأی   -15
سیدعلی رضائی فرزند سیدمحمد درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 
مترمربع پلاک شماره باقیمانده 1764اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند 

مالکیت مشاعی ثبت دفتر 499 صفحه 130)م الف 7402(
16- رأی شماره 139960330002006528 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002002723 مربوط به فاطمه 
مختاری فرزین فرزند ابراهیم در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر 
مربع پلاک شماره باقیمانده1764 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت 

مشاعی ثبت دفتر 499 صفحه 130)م الف 7403(
17- رأی شماره 139960330002007095 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430002001173 مربوط به صادق 
غلامی فرزند فریدون درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 24/32 مترمربع پلاک شماره 
2149/1/90اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از منوچهر نظری 

ثبت دفتر 494 صفحه 544)م الف 7404(
18- رأی شماره 139960330002006808 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430002002285 مربوط به محمد 
عنبرحیدری فرزند عبدالصمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 104مترمربع پلاک 
شماره 1878/220اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 96252 

مورخ 80/4/10 دفترخانه 8 قم)م الف 7405(
19- رأی شماره 139960330002006811 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430002001566 مربوط به کبری 
دوستی فرزند غلامحسین در3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120مترمربع 
پلاک شماره 1753 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 143788 

مورخ 89/8/3دفترخانه 4 قم )م الف 7406(
20- رأی شماره 139960330002006810 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002010868 مربوط به وهب 
میناخانی فرزند محمد در3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر مربع پلاک 
شماره 1753 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 144078 مورخ 

1389/8/23 )م الف 7407(
20- رأی شماره 139960330002006538 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002002222 مربوط به محبوبه 
ملوکانه فرزند نظام  در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 110/30 مترمربع 
پلاک شماره 2466/6/571 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

حسین آقائی ثبت دفتر 343 صفحه 500)م الف 7408(
21- رأی شماره 139960330002006536 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001485 مربوط به مسلم 
دهقانی فرزند محمد درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 110/30 متر مربع 
پلاک شماره 2466/6/571اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

حسین آقائی ثبت دفتر 343صفحه 500)م الف 7409(
22- رأی شماره 139960330002006936 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002002062 مربوط به پروانه 
خیره کش فرزند علی اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50/38 متر مربع پلاک 
شماره 2306 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین زرین 

اقبال ثبت دفتر 88 صفحه 196)م الف 7410(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/06/26 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/07/12
عباس پور حسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دوقم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: در معاملات 
امروز سکه، قیمت ها تحت تاثیر کاهش قابل توجه نرخ ارز، 
با روندی نزولی آغاز شد، با این وجود همچنان شاهد حباب 
حدود یک میلیون تومانی در قیمت سکه تمام بهار آزادی 

هستیم. 
و جواهر  اتحادیه طلا  نایب رئیس  »محمد کشتی آرای« 
تهران روز سه شنبه با اشاره به کاهش قیمت سکه و طلا 
در معاملات روزسه شنبه این بازار، توضیح داد: در ابتدای 
معاملات سکه قیمت ها مطابق با روز گذشته آغاز شد، اما 
به تدریج و با توجه به تاثیر کاهش قابل توجه قیمت ارز در 
ساعات پایانی روز گذشته، قیمت سکه نیز روند نزولی پیدا 
کند، البته مجددا با افرایش قیمت ارز شاهد افزایش قیمت 
بودیم. این تحولات تا این ساعت نوسانی 550 هزار تومانی را 

تجربه کرده است. کشتی آرای در خصوص علت روند کندتر 
کاهش قیمت دلار نسبت به ارز، خاطرنشان کرد: امروز بازار 
طلا شاهد افزایش 28 دلاری قیمت انس جهانی طلا هم 
بود، به همین دلیل با وجود آنکه قیمت دلار در بازار داخلی 
کاهش دارد، افزایش قیمت جهانی منجر به کند شدن روند 
کاهش قیمت سکه و طلا در بازار شده است. این فعال بازار 
طلا ادامه داد: در حال حاضر حباب موجود در قیمت سکه 
تمام بهار آزادی حدود یک میلیون تومان برآورد می شود. این 
در حالی است که در مورد طلای خام با حباب منفی اندک 
مواجه هستیم و این کالا ارزانتر از نرخ بازارهای جهانی معامله 
می شود. وی در خصوص قیمت انس جهانی طلا نیز گفت: 
تداوم جنگ اقتصادی میان آمریکا و چین از یک سو و از 
سوی دیگر بیماری کرونا که منجر به رشد منفی اقتصادی 

و افزایش میزان بیکاری در بسیاری از کشورها شده است، 
احتمال کاهش قابل توجه نرخ انس طلا و بازگشت به قیمت 
های یک سال پیش را در این شرایط از میان برده است. وی 
اضافه کرد: البته طی دو هفته اخیر بهای انس در محدوده 
1950 دلار متوقف مانده و پیش بینی می شود همچنان طلا 
میل خاصی برای افزایش قیمت و گذر از این محدوده را هم 
فعلا نداشته باشد. بعید است طی هفته های پیش رو مجددا 

شاهد بازگشت بهای انس جهانی به 2 هزار دلار باشیم.
درباره  همچنین  کشوری  طلای  اتحادیه  رئیس  نایب 
احتمال مداخله دولت برای کنترل قیمت ها در بازار طلا 
توضیح داد: قیمت طلا تحت تاثیر انس جهانی و قیمت ارز 
نوسان پیدا می کند. دولت از آنجا که امکان تاثیرگذاری در 
قیمت جهانی طلا را ندارد، تنها از طریق مدیریت بازار ارز، 

می تواند نوسانات در بازار طلا را مدیریت کند.
وی افزود: نباید فراموش کنیم که قیمت طلا متناسب با 
قیمت دلار در بازار آزاد قیمت گذاری می شود و ارز نیمایی 
مورد  موضوع  این  البته  نمی گیرد.  تعلق  طلا  به  دولتی  و 
تایید فعالان بازار طلا هم است، چرا که در غیر این صورت 
با پدیده قاچاق طلا مواجه خواهیم شد. کشتی آرای درباره 
امکان عرضه بیشتر سکه در بازار از سوی دولت برای کاهش 
قیمت ها نیز توضیح داد: از آنجا که قیمت طلا بر اساس نرخ 
جهانی، مشخص می شود، بنابراین تنها کالایی در بازار است 
که حتی با افزایش عرضه نیز قیمت آن کاهش پیدا نمی کند 
و اگر فرضا تعادل عرضه و تقاضا در این بازار به هم بخورد، تنها 
شاهد ایجاد حباب محدود منفی یا مثبت در قیمت این فلز 

قیمتی خواهیم بود.

نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران:

حباب سکه به یک میلیون تومان رسید



چهار شنبه -بیست وششم شهریور ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65116
ورزشی

 سرمربی تیم ملی فرنگی گفت: این چه حساسیتی است که روی اسم محمد بنا و 
واژه های قهر و ناز کردن ایجاد کرده اند، مگر من عروس خانه ام که ناز کنم؟ 

محمد بنا در گفت وگویی در خصوص اتفاقات رخ داده 10 روز اخیر اظهار داشت: 
نمی دانم این چیزهایی که در موردم نوشته شد، از کجا آمد. مگر من مصاحبه 
مستقیم با جایی یا خبرنگاری داشتم که یک دفعه همه جا پُر شد که بنا می خواهد 
برود؟ بعد گزینه ها را هم برای خودشان تعیین کردند و آقای طالقانی هم گفت محمد 
بنا ناز می کند و نازش هم خریدار دارد. مگر من عروس خانه ام که ناز کنم؟ آن هم در 

شرایطی که مردم در سختی هستند و کسی حق ناز کردن ندارد.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی ادامه داد: من درددلی داشتم و برای دبیر نوشتم. 
این تفکرات خودم بود. چون فکر می کردم جهانی که هیچ، به احتمال قوی امکان 
دارد که المپیک حتی برگزار نشود و لغو شود. گفتم سرمربی جوان بگذارید که لااقل 
فرصت کار کردن تا المپیک بعدی را داشته باشد. دبیر همان موقع جوابم را داد که 
اصلا حرفش را نزن و من هم حرفی نزدم. بعد دیدم سایت ها و صفحات مجازی پُر 
شد از قهرِ دوباره محمد بنا و حتی دفعاتش را هم نوشته که فلانی دائم قهر و استعفا 

می کند؛ شماره هم می زدند.
بنا عنوان کرد: حتی می نوشتند قهرهای من کی و کجا بوده در حالی که هر چیزی 
هم بود، دلیل مخصوص به خود را داشته است. اولین قهر من مربوط به روزگاری 
بود که رقابت بین حسن رنگرز و حمید سوریان بود. دوستان به خاطر سابقه و عقبه 
حسن رنگرز، می گفتند او باید به جهانی بوداپست برود و نظر من روی سوریان بود. 
بعدش هم مشخص شد اگر این ایستادگی من نبود حالا هفت تا مدال جهانی و 

المپیک نداشتیم.
تا ابد که محمد بنا نمی تواند سرمربی تیم ملی باشد 

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی با تاکید بر اینکه قهر و استعفایی در کار نبوده، 
خاطرنشان کرد: من اصلا نرفتم که بخواهم برگردم. خودم این را قبول دارم که 
همیشه نمی شود قائم به یک نفر باشیم. در این سال ها همیشه سعی  کردم به مربیانم 
حتی آنهایی که سابقه قوی نداشتند چه از نظر قهرمانی و چه شناخت مردم از 
آنها، انگیزه و روحیه بدهم که امروز هر کدام آنها توانایی این را در خود می بینند که 
سرمربی تیم ملی شوند، همانطور که به کشتی گیران این روحیه و انگیزه را داده ام. 
همه با کمک همدیگر به این جایگاه رسیده ایم. برخی مربیان را در مقاطعی به تیم 
ملی آوردم، به عنوان مثال در رابطه با  رسول جزینی، چند سال مربی سنگین وزن 
نداشتم و خودم با سنگین وزن ها کار می کردم. آنقدر چرخیدم و گشتم تا بعد از دو 

سه سال، یکی مثل جزینی را گیر آوردم و همه دیدند که چقدر هم مفید بود.
وی با اشاره به اینکه باید کسانی باشند که توانایی سرمربیگری تیم ملی را داشته 
باشند، افزود: در اینکه ما مربیان فهمیده و عالی داریم، شکی وجود ندارد ولی در 
رابطه با سرمربیگری یک مقداری کمبود داریم. اگر درست فکر کنیم و یکی دو تا از 

این بچه ها را بیاوریم و خودمان کنارشان باشیم، در زمان مقتصی شرایط سرمربیگری 
را پیدا می کنند. تا ابد که محمد بنا نمی تواند سرمربی تیم ملی باشد. شرایط سنی 

من طوری است که باید به فکر بود. به قول برخی از دوستان، پیر شده ام.
بنا در پاسخ به این سوال که روی کدام شاگردانش به عنوان سرمربیان آینده تیم 
ملی، نظر دارد، به تسنیم گفت: در مورد حمید سوریان که قبلا گفتم و یکی از 
کسانی هستم که خیلی اعتقاد دارم او می تواند سرمربی بزرگی شود. یکی دیگر از 
این نفرات، حبیب الله اخلاقی هست. می توانیم در کادرهای تیم ملی یا سرمربی یا 
مربی رده های پایه از قاسم رضایی هم استفاده کنیم. قاسم دلسوزانه دارد در شهرش 
به کشتی فرنگی کمک می کند ولی سرمربیگری در رده های پایه با بزرگسالان تفاوت 

زیادی دارد.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی افزود: کار در کشتی پایه، سازندگی و توجه به 
جزئیات و فوندانسیون است ولی در بزرگسالان مدیریت هست. یعنی تقریبا ساختار 
ساخته شده و فقط پازل ها را باید به هم بچسبانیم. دیگر کشتی گیر جزئیات را یاد 
گرفته و در تیم ملی بزرگسالان به یکسری تاکتیک ها و تصویرسازی ذهنی در رابطه با 
اینکه می تواند به آن بالاها برسد، نیاز دارد. به همین دلیل کار مربیگری در رده های 
پایه و بزرگسالان خیلی با هم تفاوت دارد. مثلا یکی مثل قاسم رضایی یا امید نوروزی 
هستند که می توانند به ما کمک کنند. خیلی از مربیان من مثل ناصر نوربخش که 
در تیم ملی بزرگسالان هم بود، یا جمشید خیرآبادی که چند سال مربی تیم ملی در 
ایران و بعد هم سرمربی در خارج از کشور بود، باید فرصت سرمربیگری پیدا کنند. 
مثل همان فرصتی که به محمد بنا داده شد، اینها هم باید فرصت داشته باشند که 

توانایی شان را نشان دهند.
باید فکر عاجلی برای آینده کشتی فرنگی کرد 

وی تصریح کرد: کسی از آدمی مثل رضا سیم خواه که هزار جور لیاقت داشت، یا 
عبدالله چمن گلی که بعد وارد کار مدیریتی شد، صحبت نمی کند. حالا صحبت از 
گزینه هایی است که تاکنون فرصت عرض اندام در سرمربیگری تیم ملی فرنگی را 
نداشته اند و این هم طبیعی است. من هر کاری از دستم برآمده در رابطه با کشتی 
انجام دادم و تا زمانی که قدرت دارم باز هم وظایفم را انجام می دهم. بالاخره من یک 
زمانی باید بروم و مثلا اینطور نباشد که از لندن تا ریو 6 تا سرمربی عوض کنیم. این 
کار آزمون و خطاو مهره سوزی است. باید فکر عاجلی برای آینده کشتی فرنگی کرد. 
محمد بنا می گوید من مخلص مردمی هستم که در این شرایط سخت اقتصادی، 
دلخوشی شان به مدال بچه ها و موفقیت های ورزشی است.  بنا می ماند و تا المپیک 
هم کارش را انجام می دهد اما بالاخره باید فکری برای آینده داشت. من این را برای 
علیرضا دبیر نوشته بودم که درددلی بود. گفتم در این مدت مربیان جوان را به کار 
بگیرد که به درد آینده کشتی فرنگی ما بخورند که دبیر گفت اصلا حرفش را هم نزن.
بنا در مورد اینکه گفته می شود برگزاری مسابقات جهانی صربستان محتمل تر از 

گذشته شده است، به تسنیم گفت: من باز هم احتمال می دهم که برگزار نشود. 
اگر هم برگزار شود خیلی از تیم های دنیا شاید به خاطر کرونا انصراف دهند. با این 
حال امیدوارم که برگزار شود اما شرایط دنیا همه به یک صورت و یک شکل هست. 
می گویند ترکیه تمرینش را شروع کرده یا گرجستان و ارمنستان مسابقه گذاشته اند. 
بچه های ما هم که گزینه تیم ملی هستند تمرین می کنند. هرچند تمرین انفرادی 
هرگز تمرین اردویی نمی شود اما بدنشان شکلی است که می شود با مدت کوتاهِ 
تمرین اردویی، در جهانی آبروداری کرد. قرار است که لیگ هم برگزار شود و امیدوارم 

که بچه ها دچار آسیب دیدگی نشوند.
بچه ها برای لیگ تمرین می کنند و آماده می شوند

احتمالی  آسیب دیدگی  مسئله  چقدر  اینکه  با  رابطه  در  ملی  تیم  سرمربی 
کشتی گیران در لیگ، باعث دلخوری او شده است، گفت: حرفم این بود که شما 
می توانی یک مرحله اردو را 4 روزه برگزار و فقط بچه ها را دور هم جمع کنی و به آنها 
بگویی کشتی زنده است. می توانیم کار را ادامه دهیم و خوشحال شویم که دور هم 
هستیم، اما اگر بخواهیم برنامه بگذاریم، در 4 روز چه کار می توانیم بکنیم؟ از آن 
طرف کشور 24 ساعت زمان می برد که یک کشتی گیر به تهران برسد و بعد 24 
ساعت در راه است که به خانه برگردد، یعنی بیاید فقط حرف های من را بشنود و 
با هم بسکتبال بازی کنیم یا کوه برویم؟ از نظر پروتکل های بهداشتی، تمرین تن 
به تن نمی توانیم داشته باشیم. اگر می خواستیم اردو هم تشکیل دهیم، بحث لیگ 

هم به میان می آمد.
وی گفت: بچه ها برای لیگ تمرین می کنند و آماده می شوند و اگر اردوی 4 روزه 
بگذاریم با تمرینات آنها برای لیگ تداخل پیدا می کند و منجر به بالا رفتن احتمال 
آسیب دیدگی هم می شود. پس باید فکر کنیم آیا منافع ملی را می خواهیم یا لیگ؟ از 
آن طرف بحث همه کشتی گیران این است که از نظر اقتصادی درآمدی ندارند و پول 
لازم دارند. من این را می گویم که لیگ برگزار شود، هر چه جوان ها بگویند ما تمرین 
کرده و آماده ایم چون در این فکر هستند که سرمربی این مسابقات را رصد می کند 
و امکان دارد برای جهانی به خاطر کرونا، فرصت انتخابی نباشد، با تمام وجود می 
جنگند، آن هم با بدنی که قطعا آمادگی صددرصد ندارد و ترس من این است که این 

فشار سنگین آسیب دیدگی به همراه داشته باشد.
بنا تاکید کرد: به والله استرس و ناراحتی من این نبود که این فشار سنگین است. 
من دور را نگاه کردم و از طریق پیامک به دبیر درددلم را گفتم که بهتر نیست از یک 
سرمربی جوان استفاده کنید که فرصت بیشتری برای ماندن در کنار بچه ها داشته 
باشد و برای المپیک بعدی برنامه ریزی کنیم؟ من همچنان احتمال این را می دهم 
که امکان دارد با این وضع کرونا المپیک برگزار نشود. اصلا نباید خبر مربوط به من 
بیرون می آمد ولی آمد. از ناراحتی که چرا این خبر از گروه مربیان منتشر شده، از 
گروه خارج شدم. حرف من مثل درددل مطرح و تمام شد و قرار بود بعدا صحبت 
شود. در جلسه ای که در رابطه با لیگ برگزار کردیم، فدراسیون کشتی اجازه 4 روز 
برگزاری اردو را گرفته بود که من با غلام محمدی گفتیم حداقل بار اول، اردو یک 
هفته باشد بهتر است و تعداد نفرات بیشتری را داشته باشیم. چطور لیگ را در یکی 
دو روز برگزار می کنند و کلا 140-150 نفر در خانه کشتی حضور خواهند داشت؟ 
در این شرایط امکان ابتلا به کرونا بیشتر از اردوی مثلا 26 نفره و یک هفته ای ما 
خواهد بود. بنا خاطرنشان کرد: این چه حساسیتی است که روی اسم محمد بنا 
و واژه های قهر و ناز کردن ایجاد کرده اند؟ تا مسئله ای پیش می آید برخی رسانه ها 
گسترش می دهند و قضاوت هم می کنند و بدون اینکه  حتی یک کلمه مستقیم 
صحبتی از خود من شنیده باشند، تحلیل می کنند. هر کسی هم برای خودش 
یک گزینه انتخاب می کند و می گوید که این برود مگر قحط الرجال است؟ من چه 
زمانی گفتم رجالم که قحطی اش آمده باشد؟ من یک مربی ام، نوکر مردمم و تا وقتی 
توانایی کار داشته باشم و امکانش مهیا باشد، هستم. اگر هم توان کار نداشته باشم، 
گوشه خانه ام می نشینم. نه برای محمد بنا، بلکه مدتی است که شرایط کشتی و 
ورزش و مملکت خاص شده است، گاهی مسائلی را برای کمرنگ کردن یک چیز 
دیگر مطرح می کنند. کلی مسئله در فوتبال مان هست، اما کشتی مظلوم و ضعیف 
هست، 30-40 کشتی گیر در این وضعیت کرونا فقط فکر این لیگ را دارند که برگزار 
شود و شاید 50-60 میلیون بگیرند که در یک سال با آن زندگی کنند. کشتی چه 

چیزی دارد که این همه بحث و حاشیه به خاطرش درست می شود.

محمد بنا :اصلا نرفتم که بخواهم برگردم

قهر و استعفایی در کار نبوده است
مگر من عروس خانه ام که ناز کنم؟

رئیس هیات ورزشی کشتی قم :

کُشتی قم راه خود را پیدا کرده است
فدراسیون  ارزیابی  آخرین  اساس  بر  گفت:  قم  کشتی  ورزشی  هیات  رئیس 
کشتی، هیات کشتی قم با 10 پله صعود به جایگاه هشتم کشوری در این رشته 

ورزشی صعود کرد. 
محسن وزیری افزود: در سال 98 هیات کشتی قم در بخش کشتی فرنگی موفق 
به قرار گرفتن در بین سه استان برتر و درمجموع در رده هشتمین هیات کشتی 

کشور قرار گرفت.
وی بابیان اینکه این جهش در ارتقای جایگاه کشتی قم نشان از همت مضاعف 
مربیان، ورزشکاران و مجموعه خانواده کشتی دارد گفت: باید این موفقیت را 
به تمام افراد موثر در این دستاورد به ویژه مربیان، ورزشکاران و اداره کل ورزش و 

جوانان تبریک گفت.
وزیری با تاکید بر اینکه کُشتی قم راه خود را پیدا کرده و موفقیت های این هیات 
در آینده نیز ادامه خواهد داشت، افزود: ورزشکاران و مربیان کشتی قم باوجود 
همه مشکلات و کمبودها، خالصانه و جهادی کار کرده اند و افتخارهای مهمی در 

سطح ملی و بین المللی رقم زدند.
رئیس هیات ورزشی کشتی قم اظهار داشت: در سال 98 کشتی گیران قمی 
موفق به کسب 6 مدال جهانی، 3 مدال آسیایی، 10 مدال بین المللی و 11 مدال 
کشوری شدند ضمن اینکه علیرضا نجاتی ورزشکار آتیه دار قم نیز در سال گذشته 

موفق به کسب سهمیه المپیک شد.
وی در ادامه با اشاره به حضور تیم قم در لیگ برتر کشتی افزود: به دلیل اینکه 
هفت  نشدیم،  مالی  حامی  جذب  به  موفق  کشتی  برتر  لیگ  در  شرکت  برای 
کشتی گیر برتر قم در تیم های دیگر لیگ برتری قرارداد منعقد کردند و این موجب 
شده تا تیم قم با ورزشکارانی جوان باهدف پشتوانه سازی در این مسابقات شرکت 

کند.
تجربه  برتر کشتی،  کسب  لیگ  از شرکت در مسابقات  وزیری گفت: هدف 
میدان های بزرگ برای ورزشکاران جوان و آینده دار کشتی قم است که این موضوع 

منجربه پشتوانه سازی برای این رشته ورزشی می شود.

سکاندار بعدی تیم فوتبال تراکتور کیست؟
در حالی که تیم های لیگ برتری فوتبال کشورمان این روزها سرگرم نقل و انتقال 
و جذب بازیکنان جدید هستند، هواداران تراکتور این سوال را در ذهن خود مرور 

می کنند که سکاندار آتی این تیم چه کسی است؟ 
به گزارش ایرنا، با وجود عملکرد موفق ساکت الهامی در مقام سرمربیگری 
و  باشگاه های کشور  فوتبال  برتر  لیگ  در فصل گذشته  تبریزی  سرخپوشان 
قهرمانی تراکتوری ها با وی در جام حذفی، این انگاره در جامعه فوتبال شکل 

گرفته که الهامی در هر حال در فصل جدید لیگ برتر همراه تراکتور نخواهد بود. 
در روزهای گذشته حجم گسترده ای از اخبار مبنی بر مذاکره مدیران باشگاه 
فرهنگی - ورزشی تراکتور با علی دایی، اسطوره فوتبال کشورمان، برای هدایت 
تراکتور در فصل بیستم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور منتشر، اما بعداً گفته 
شد که این اتفاق نخواهد افتاد و دایی سکانداری تیم »پرشور«ها را نخواهد داشت. 
حال در جدیدترین گمانه زنی ها درباره سرمربی آینده تیم فوتبال تراکتور، نگاه 
ها به سوی فرهاد مجیدی، سرمربی پیشین تیم استقلال تهران، دوخته شده که 

گفته می شود پس از جدایی از »آبی ها« اکنون در دبی به سر می برد. 
خبرهای غیررسمی، اما قریب به یقین، حاکی از آن است که محمدرضا زنوزی، 
مالک باشگاه فرهنگی - ورزشی تراکتور برای سپردن سکان هدایت تراکتور، روز 

گذشته با مجیدی تماس گرفته است.
در همین حال گفته می شود که مجیدی هر گونه تصمیم گیری درباره قبول 

سرمربیگری تیم فوتبال تراکتور را به وکیل خود سپرده است. 
باشگاه فرهنگی - ورزشی تراکتور تاکنون هیچ موضع گیری یا اعلام نظری 
درباره خبرهای منتشر شده مربوط به مذاکرات و رایزنی مدیران این باشگاه با دایی 

و مجیدی نکرده است. 
تیم فوتبال تراکتور تبریز فصل گذشته لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور را با 
امتیاز 50 و رده چهارمی به پایان برد و با پیروزی مقابل استقلال تهران به مقام 

قهرمانی جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور دست یافت.

بهتاش فریبا: 

کریمی بداند در استقلال »کریمی« شد
 بهتاش فریبا مربی پیشین تیم فوتبال استقلال اعتقاد دارد که بازیکنی مثل علی 

کریمی به واسطه حضور در استقلال توانسته است خودش را نشان دهد. 
بهتاش فریبا درباره لغو دو دیدار تیم فوتبال استقلال در لیگ قهرمانان آسیا به 
دلیل کناره  گیری الوحده امارات اظهار داشت: با توجه به شیوع ویروس کرونا، این 
اتفاقات در فوتبال طبیعی است. ابتلای چند نفر از اعضای این تیم باعث نیامدن 
آنها شد. این مسائل برخی مواقع به سود یک تیم و برخی مواقع به ضرر یک تیم 

دیگر می شود. 
وی در ادامه افزود: شرایط استقلال با اضافه شدن میلیچ و دیاباته بهتر شده و 
حالا تیم تکمیل شده است. خوشبختانه افرادی در کادر فنی استقلال حضور 
دارند که اشراف کاملی روی تیم دارند و در کادر فنی قبلی نیز کار می کردند. 

بنابراین، تمرینات مانند گذشته است و فکر نمی کنم تغییری کرده باشد.
پیشکسوت باشگاه استقلال درباره عدم تمدید قرارداد علی کریمی تصریح 
کرد: در اینکه کریمی فصل گذشته بهترین هافبک ایران بود، شکی نیست، 
اما کریمی و هواداران استقلال بدانند بازیکنی مثل او در استقلال کریمی شد. 
اگر کریمی امروز می خواهد به خارج از کشور برود، به واسطه بازی در استقلال 
است. کریمی قبل از اینکه به استقلال بیاید بازیکن خوبی بود، ولی در استقلال 
ساخته شد. از طرفی، باید به بازیکنان حق داد که به فکر آینده خود باشند، چون 
با یک مصدومیت ممکن است تا آخر عمر نتوانند خودشان را تأمین کنند. مانند 
اتفاقی که برای پادوانی افتاد.  فریبا با اشاره به تصویب قانون منع جذب بازیکن یا 
مربی خارجی گفت: در گذشته با قانون منع جذب گلر خارجی، بازیکن بالای 
27 سال و سقف قرارداد چه کار مثبتی ایجاد شد که امروز قانون منع جذب 
بازیکن یا مربی خارجی را گذاشته اند؟ در یک فصل ممکن است 10 بازیکن 
و سه مربی خارجی جذب شوند و به آنها پول بدهند، اما امروز باید 16 تیم که 
30 بازیکن و مربی دارند، پول بیشتری برای بازیکنان داخلی بدهند. نتیجه اش 
همین می شود که قرارداد بازیکن 300 میلیونی سه میلیارد و قرارداد بازیکن سه 

میلیاردی، 10 میلیارد تومان می شود.

»کریمی« برای همراهی استقلالی ها، به 
قطر سفر می کند

 علی کریمی به اردوی استقلال در 
قطر ملحق خواهد شد تا آبی پوشان 
تهرانی را در دیدار مقابل الشرطه عراق 

همراهی کند. 
اگرچه هنوز علی کریمی با استقلال 
درباره تمدید قرارداد به توافق نرسیده 
اما قرار است این تیم را در بازی های 
کند.  همراهی  آسیا  قهرمانان  لیگ 
در این باره باشگاه استقلال اطلاعیه 
طی  نوشت:  و  کرد  منتشر  رسمی 
مذاکراتی که روزدوشنبه  میان باشگاه 
استقلال و علی کریمی و مدیر برنامه های وی انجام گرفت، مشخص شد که 
موضوع ادامه همکاری با این بازیکن در فصل آتی به هیچ عنوان ارتباطی با مسائل 
مالی نداشته و این بازیکن صرفا به دلایل شخصی و حرفه ای، نیاز به زمان جهت 
تصمیم گیری دارد. ضمنا با این بازیکن توافق شده تا به زودی به کاروان استقلال 
در دوحه اضافه شود. تیم فوتبال استقلال روز یکشنبه سی اُم شهریورماه در ادامه 

رقابت های لیگ قهرمانان آسیا به مصاف الشرطه عراق خواهد رفت.

 

پیشکسوت آبی پوشان گفت: به جز علی کریمی سایر بازیکنان استقلال حفظ شدند و برای همین می توان به عملکرد 
باشگاه در نقل و انتقالات نمره قبولی داد. 

رضا رجبی اظهار داشت: استقلال فصل گذشته هم به لحاظ داشتن مهره های کارآمد یک تیم کهکشانی بود و همین که 
باشگاه توانست مهره های خودش را حفظ کند و در برخی از پستها هم با جذب بازیکنان مورد نیاز نقاط ضعف را ترمیم کند، 

باید به نقل و انتقالات نمره قبولی داد.
وی اضافه کرد: از بازیکنان اصلی و کلیدی تنها علی کریمی در آستانه جدایی قرار دارد و سایرین همه حفظ شدند. جذب 
بازیکن هم کاملا منطقی و دور از هیاهو بود. هنوز هم می گویم استقلال فصل گذشته هم کهکشانی بود و حفظ همین مهره ها 

باعث می شود تیم همچنان کهکشانی باقی بماند.
پیشکسوت آبی پوشان بیان داشت: بهتر است یک هافبک مثل علی کریمی و با خصوصیات وی جذب شود اما حتی اگر این 
اتفاق هم نیفتد، با حضور ریگی و فرشید باقری استقلال مشکلی برای مرکز میدان ندار. البته اگر من جای مربی بودم روزبه 

چشمی را هم به خط میانی منتقل می کردم تا خیالم از هر جهت راحت شود.
رجبی تصریح کرد: این تیم را الان می توان گفت یک تیم کامل و این تیم کامل فقط یک مربی کم دارد. واقعا نمی دانم گزینه 

استقلال کیست اما امیدوارم باشگاه هرچه زودتر در باره این پست تعیین تکلیف کند تا هیچ ابهامی باقی نماند.
مدافع پیشین آبی پوشان در خصوص حضور این تیم در لیگ قهرمانان بیان داشت: بر خلاف خیلی ها به حضور استقلال در 
این فصل از لیگ برتر اصلا ناامید نیستم. تیم ما بازیکنان باتجربه و بزرگی دارد و برای رقابت با تیم های قوی غرب آسیا چیزی 
کم ندارد. تنها مشکل آبی ها خستگی ناشی از فرسایشی شدن مسابقات داخلی است که شاید سایر تیم های آسیایی هم با 
ان مواجه باشند.  وی تصریح کرد: اگر ما از گروه خود صعود کنیم و یک مرحله حذفی را هم به سلامتی رد کنیم، آنگاه می 
توانیم تیم را برای مراحل حساس تر تجهیز و تقویت کرده و شانس مان برای رسیدن به فینال آسیا افزایش پیدا می کند. مهم 

مسابقات مرحله گروهی است که فعلا در آن قرار داریم. 

 شکست الشرطه عراق برابر الاهلی عربستان باعث شد تا امکان صعود استقلال بیشتر شود اما به همان اندازه شانس 
اولی این تیم هم بسیار کم شد. 

بعد از حذف رسمی تیم الوحده امارات از گروه نخست مسابقات لیگ قهرمانان آسیا، تعداد تیم های این گروه از چهار به 
سه کاهش پیدا کرد.دوشنبه  شب گذشته تنها دیدار این گروه بین الاهلی عربستان و الشرطه عراق برگزار شد که نماینده 

عربستان با یک گل به برتری رسید.
الاهلی با این پیروزی از 2 بازی 6 امتیازی شد و با اقتدار دور رفت را به اتمام رساند. تیم های استقلال و الشرطه نیز با یک 
امتیاز رده های دوم و سوم قرار دارند. حالا قرار است سه روز دیگر دوباره شاهد پیکار الاهلی و الشرطه باشیم و استقلال 

بار دیگر استراحت خواهد داشت.
با توجه به اینکه به جای تفاضل گل، بازی مستقیم ملاک اصلی بعد از تساوی امتیازات تیم هاست شرایط گروه در حال 
حاضر به گونه ای رقم خورده که استقلال با یک برد برابر الشرطه قطعا راهی مرحله بعد می شود و حتی ممکن است با 

تساوی در برابر این تیم و بعد از آن با محاسبه تفاضل گل به دور یک هشتم نهایی صعود کنند.

شاگردان مجید نامجو مطلق شانس زیادی برای رسیدن به مرحله بعدی دارند ولی از طرفی امکان اولی و سرگروهی 
آنها کم شده است. الاهلی در صورتی که بتواند در بازی بعدی هم الشرطه را شکست دهد 9 امتیازی می شود و پیروزی 
استقلال در 2 بازی دور برگشت هم نمی تواند چاره کار این تیم باشد. در این صورت استقلال باید به عنوان تیم دوم راهی 
دور دوم شود با تیم سرگروه گروه دوم پیکار کند. به احتمال زیاد این تیم الهلال عربستان است که موفق شد با وجود نبودن 

چند بازیکن کرونایی از سد جدی ترین رقیب خود یعنی پاختاکور بگذرد و با 9 امتیاز صدرنشین گروهش بماند.
حال باید دید استقلال در جدال روز سی ام برابر الشرطه و بازی در برابر الاهلی عربستان در روز دوم مهرماه چه نتیجه ای 

را به دست خواهد آورد.

رضا رجبی:

استقلال فصل گذشته هم کهکشانی بود
شرایط ویژه برای استقلال؛ 

از امکان صعود با 2 امتیاز تا رویارویی با مدافع عنوان قهرمانی

به  استراماچونی  آندره  بازگشت  شدن  منتفی  با 
تیم فوتبال استقلال، مسئولان این باشگاه انتخاب 
و سرمربی  آلمانی   - ایرانی  نوری« مربی  »الکساندر 
قرار  کار  دستور  در  را  وردربرمن  و  هرتابرلین  سابق 

داده اند. 
با شرایطی که آندره استراماچونی برای بازگشت به 
استقلال پیش کشیده بود، موانع بزرگی پیش روی 
مسئولان این باشگاه برای جذب مجدد وی بوجود آمد. 
هرچند پیش از آن هم وزارت ورزش و هم فدراسیون 
بازگشت  با  را  خود  مخالفت  لیگ  سازمان  و  فوتبال 
استراماچونی در پی قانون منع به کارگیری مربی و 

بازیکن خارجی اعلام کرده بودند.
استقلال فصل گذشته را با استراماچونی آغاز کرد 
رسید.  مجیدی  فرهاد  به  آبی ها  نیمکت  ادامه  در  و 
مجیدی با این تیم نایب قهرمان لیگ شد ولی در فینال 
جام حذفی مقابل تراکتور شکست خورد و از رسیدن 
به عنوان قهرمانی بازماند. درست در روزهای بعد از 
پیروزی استقلال مقابل پرسپولیس در نیمه نهایی جام 
حذفی، اختلاف مدیرعامل استقلال و مجیدی علنی 
شد تا رسماً پرونده ادامه کار مجیدی در این باشگاه 

بسته شود.
بازگشت  شدن  منتفی  و  مجیدی  جدایی  با 
استراماچونی، مسئولان این باشگاه سراغ گزینه بعدی 
خود رفتند. این برنامه که قبلًا هم درباره آن خبرهایی 
منتشر شده بود، مشتمل بر سرمربیگری الکساندر 
نوری مربی دو رگه ایرانی - آلمانی است و مذاکره با این 

مربی جدی تر از قبل دنبال می شود.
نوری بارها از علاقه خود برای حضور در ایران و کار 
در کشورمان صحبت کرده بود. وی سابقه کار به عنوان 
سرمربی تیم های هرتابرلین و وردربرمن آلمان را هم 
در کارنامه دارد و مدتی هم دستیار »کلینزمان« در تیم 

هرتابرلین بود.
کادر فنی الکساندر نوری برای استقلال هم از نفراتی 
تشکیل شده است که قبلًا سابقه بازی در این تیم را 

داشته اند از جمله آرش برهانی و فریدون زندی.
زندی دوره های مربیگری خود را در آلمان پشت سر 
گذاشته و در صورت توافق نهایی، نوری را روی نیمکت 

تیم سابق خود همراهی می کند.
از  یکی  هم  سرپرستی  پست  برای  می شود  گفته 
بازیکنان سابق استقلال که در سالهای اخیر از فوتبال 

این حساب  با  دارد.  قرار  مدنظر  کرده،  خداحافظی 
نتیجه  به  نوری  با  استقلال  و در صورتی که مذاکره 
روی  گسترده ای  تحولات  شاهد  باید  برسد،  نهایی 

نیمکت آبی ها باشیم؛ نیمکتی که باوجود قانون منع 
به کارگیری مربیان خارجی رنگ و بوی ایرانی - آلمانی 

خواهد داشت.

گزینه اصلی سرمربیگری استقلال مشخص شد
نیمکت ایرانی - آلمانی آبی ها
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»حسین نقاشی« عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت با اشاره به طرح اصلاح 
قانون انتخابات ریاست جمهوری در مجلس یازدهم گفت: این طرح در صورت تبدیل 
شدن به قانون با انتقال بخشی از وظایف رای دهندگان به شورای نگهبان، انتخابات 

ریاست جمهوری را دو مرحله ای می کند. 
»حسین نقاشی« فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو شورای مرکزی حزب اتحاد 
ملت در پاسخ به این پرسش که ارزیابی شما از طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست 
جمهوری که توسط تعدادی از نمایندگان مجلس یازدهم ارائه شده چیست، گفت: 
نقد اول من در رابطه با سبک نگارشی و ادبیات حقوقی این طرح  است. متاسفانه متن 
بشدت مضطرب و با عجله نوشته شده، از این رو دچار برخی ایرادات ادبی و نگارشی 

شده است.هچنین از لحاظ حقوقی هم دچار مشکل و مسئله است.
طرح اصلاح قانون انتخابات؛ از ایرادات نگارشی تا حقوقی

ریاست  انتخابات  قانون  ماده 2 طرح اصلاح  در  مثال  عنوان  به  داد:  ادامه  وی 
جمهوری که نوشته شده یک ماده به شرح ذیل به ماده 35 مکرر یک این قانون 
الحاق می شود در بند ده همین ماده آمده است »اشتهار به دیابت، وثوق و شایستگی 
اخلاقی« خب مشخص است که اینجا منظور از »دیابت« بیماری دیابت نیست بلکه 
منظور دیانت است که به اشتباه دیابت نوشته شده است. در بند 13 همین ماده باز 

آمده است» عدم سابقه اعتیاد به مواد مخدر و روان گردان و عدم استعمال به مواد 
دخانی« کاملا واضح است که از لحاظ نگارش چه میزان متن ایراد و اضطراب دارد.  
از لحاظ حقوقی هم شما توجه کنید که در قانون نویسی یکی از اصول اساسی کار 
این است که شما جهات مختلف موضوع ماجرا را شفاف کنید و از به کار بردن عناوین 
کشدار با قابلیت تفسیر بالا خوداری کنید. چون قانون قرار است باعث شود که افراد 
به حقوق و تکالیف خود آگاه شوند. وقتی متنی از عبارت ها یا مفاهیمی کشدار و 
تفسیر بردار استفاده کند شهروندان نسبت به حقوق  و تکالیف خود به روشنی مطلع 
نخواهند شد. این امر باعث خواهد شد که دست صاحب تفسیر مبسوط الید شود 
برای اینکه تفسیر به رای کند. این طرح یک نهاد حاکمیتی را در مقابل حقوق عامه 
مبسوط الید می کند که این امر موجب تضییع حقوق شهروندان می شود. این طرح 
ذیل ماده سه که رجال مذهبی را می خواهد مشخص کند عبارت هایی را به کار برده 
که باز دارای ابهام هستند. مثلا در بند سه همین ماده دفاع از آرمان های اسلامی را در 
حوزه های مختلف از جمله اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و.. مبتنی بر  مبانی معرفی 
و اعتقادی را مدنظر قرار داده است. اما خب آرمان های اسلامی یعنی چی و چه  
چیزهایی آرمان هایی اسلامی هستند و چه کسی و چه مقامی این موارد را تشخیص 
می دهد؟ یا در ماده شش بند دو یکی از شاخص های تشخیص مدیر و مدبر بودن را 

اعتقاد به »آرمانگرایی با درنظر گرفتن واقعیت ها« دانسته است.جملات این چنینی 
که انگار شبیه به یاداشت یک روزنامه سیاسی است منطبق با ادبیات حقوقی در امر 

قانون نویسی نیست.
شورای نگهبان وظیفه قضایی ندارد

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت در ادامه تبیین نقدهای طرح اصلاح قانون 
انتخابات ریاست جمهوری بیان داشت: یکی از ایرادات حقوقی در بند هشتم ماده 
دوم رخ داده است. در این بند آمده است »عدم محکومیت به جرایم اقتصادی، 
انتخاباتی، اقدام علیه امنیت داخلی و خارجی، اقدام علیه نظام جمهوری اسلامی، 
ارتداد، خیانت در امانت و جرایم علیه عفت عمومی« در تبصره بند هشت ماده دو 
آمده» در صورتی اتهامی در مورد موضوع این بند متوجه داوطلبی باشد که واجد 
شرایط مقرر در این قانون است شورای نگهبان پس از استماع توضیح داوطلب در 
مورد موارد اتهامی و اخذ  مدارک مربوط و برحسب لزوم دریافت گزارش مراجع ذی 

صلاح نسبت به صلاحیت داوطلب تصمیم گیری می کند.«
اینجا به طور مشخص برای شورای نگهبان شان شبه قضایی در نظر گرفته شده در 
حالی که شورای نگهبان اساسا نهاد قضایی نیست. اگر کسی متهم به جرایم مختلف 
است شورای نگهبان چه جایگاهی دارد که با استماع و دیدن مدارک در مورد او قضاوت 

کند. قضاوت و دادگاه منحصرا در حیطه قوه قضاییه است.
با طرح مجلس انتخابات ریاست جمهوری دو مرحله ای می شود

در ماده هشت آمده که »بحث ثبت برنامه مکتوب مبتنی بر اسناد بالا دستی از جمله 
قانون اساسی و سیاست های کلی نظام« این طرح همچنین از دواطلبان  انتخابات 
ریاست جمهوری درخواست می کند که پنج نفر مشاور در حوزه های مختلف سیاسی، 
اقتصادی، بین المللی، امنیتی و دفاعی معرفی کند که برنامه های داوطلب در صورت 
لزوم در مصاحبه با مشاوران داوطلب با شورای نگهبان مورد ارزیابی قرار گیرد. این امر 

دقیقا مصداق دو مرحله ای کردن انتخابات ریاست جمهوری است.
اگر تا به امروز صرفا نظارت استصوابی با تفسیر شورای نگهبان از اصل 99 قانون 
اساسی حاکم بود با این طرح این نوع نظارت به صورت مدون طی یک قانون عادی 
انتخابات را به دو مرحله تبدیل می کند . در واقع طبق این طرح در مرحله اول شورای 
نگهبان برنامه های داوطلب را بررسی می کند اگر تایید شد سپس نوبت به ملت 
می رسد در حالی که این موارد از اختیارات مردم است. مردم حق دارند که برنامه های 
داوطلب را بررسی کنند و تصمیم بگیرند که به او رای دهند یا خیر، به نظر من این این 
موارد مغایر با اصل ششم قانون اساسی است که می گوید در جمهوری اسلامی امور 

کشور باید با اتکاء به آرای عمومی از راه انتخابات اداره شود.

گفت وگویی درباره پیامدهای تصویب طرح نمایندگان مجلس برای انتخابات؛

انتخابات ریاست جمهوری دومرحله ای می شود؟

 سخنگوی دولت بر تعامل و همکاری سران سه قوه با عنوان یک ضرورت در این 
دوره تاریخی تاکید کرد. 

علی ربیعی در نشست خبری هفتگی خود در جمع خبرنگاران با اشاره به جلسه 
اخیر سران سه قوه گفت:در این جلسه موضوعات مختلفی از جمله امنیت و 
افزایش سرمایه گذاری و رفع موانع و مشکلات سرمایه گذاران مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و سران سه قوه بر گسترش صادرات و همکاری اقتصادی به ویژه با 

کشور های منطقه و بازگشت ارز حاصله از صادرات به کشور تاکید کردند.
ربیعی افزود: مسائل بازار ارز، بورس و کاهش تورم موضوعات دیگری بود که در 

این جلسه مورد بحث و بررسی قرارگرفت.
سخنگوی دولت همچنین گفت: یکی دیگر از موضوعات این جلسه مسائل 
منطقه و حضور آمریکا و نفوذ رژیم صهیونیستی در برخی کشور های منطقه بود 

که در مورد آن گفتگو شد.
ربیعی افزود: هر سه سران قوا درباره شرایط سخت کشور واقف هستند و برای 

بهبود کشور تلاش می کنند.
طرح فروش سلف نفتی؛ در دستور کار دولت

سخنگوی دولت گفت: طرح فروش سلف نفتی همچنان در دستور کار دولت 
است و آن را دنبال می کند.

ربیعی این طرح را در شمار طرح های مهم توصیف کرد و افزود: این طرح مردم را 
با هزینه اندک صاحب سرمایه می کند و نقدینگی هم در جامعه کم می شود.

سخنگوی دولت با اشاره به اینکه طرح فروش سلف نفتی امکان سرمایه گذاری 
جدید را بیشتر می کند تاکید کرد: این طرح با وجود اشکالات جزیی که درباره آن 

مطرح شده مفید و همچنان در دستور کار دولت است.
ربیعی گفت: برای تحلیل درست مسائل اقتصادی باید همه شرایط بین المللی 
و داخلی را با هم ببینیم و بر همین اساس طرح فروش سلف نفتی در شرایط فعلی 

مفید است.
وی با اشاره به سخنان معاون اول رئیس جمهور درباره این طرح افزود: من امروز 
صبح با آقای جهانگیری صحبت کردم و نظر ایشان هم این بود که به رغم وارد شدن 
برخی اشکالات و ضرورت بحث درباره آن این طرح همچنان در دستور کار دولت 

است.
ربیعی گفت: قرار بود این طرح به شکل دیگری اجرا شود، اما نظر های مختلف 

در حال بررسی است.
وی از رسانه ها خواست در انعکاس سخنان معاون اول رئیس جمهور هم به 

اظهارات سخنگوی دولت استناد کنند.
رسمی کردن روابط با رژیم صهیونیستی خطای راهبردی بزرگ است

ربیعی درباره موضع دولت پس از عادی سازی روابط برخی کشورهای عربی با 
رژیم صهیونیستی گفت: دولت جمهوری اسلامی ضمن هشدار به ایجاد هرگونه 
ناامنی رژیم صهیونیستی در خلیج فارس مسوولیت تمامی عواقب و هرگونه 
اقدامی در این ارتباط را متوجه دولت بحرین و هر دولتی می داند که پای این رژیم 

را به منطقه باز کردند.  
سخنگوی دولت افزود: دولت جمهوری اسلامی ایران هرتحرکی در جهت رسمی 
کردن روابط با رژیم غاصب صهیونیستی را یک خطای راهبردی بزرگ می داند که 
البته موجب افزایش بینش مسلمانان منطقه درباره اهداف شوم افرادی که تن به 

این قراردادها می دهند، خواهد شد.  
ربیعی ادامه داد:  ایران معتقد است این روابط منطقه را خطرناک تر کرده و به 
صلح و ثبات منطقه کمکی نمی کند. قطعا احتمال شکل گیری مقاومت هایی در 
منطقه وجود خواهد داشت. ما دخالت خطرناک رژیم صهیونیستی در منطقه را 
خطرآفرین می دانیم و تاکید داریم که کشورهای حرکت کننده در این مسیر باید 

تمام مسوولیت عواقب آن را هم به عهده بگیرند.
وی با تاکید بر اینکه مردم مظلوم فلسطین و مسلمانانی که با آرمان های فلسطین 
زندگی کرده اند؛  هرگونه عادی سازی روابط را نخواهند پذیرفت؛ تصریح کرد: این 
یک خطای بنیادین است که با فشار آمریکا صورت می گیرد و نه به نفع مردم منطقه 

بلکه به نفع ستاد انتخاباتی ترامپ است.
ربیعی افزود: چنین اقداماتی نه منافع مردم منطقه را در نظر دارد و نه برای منطقه 
امنیت می آورد. اما از یک سو تنها آرای احتمالی را برای نامزد ریاست جمهوری 

آمریکا به ارمغان خواهد آورد و از سوی دیگر ریشه های خشونت، کشتار، جنگ و 
ترور را در منطقه ایجاد می کند. بنابراین نه تنها موجب ثبات نیست بلکه موجب عدم 

امنیت هم در منطقه خواهد بود.
 موضوع نوید افکاری در حیطه قوه قضاییه است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره اعدام نوید افکاری گفت: این موضوع 
در حیطه وظایف قوه قضاییه است و آن بخشی که از باب حقوق شهروندی که 
مدنظر باشد اگر مطالبی باشد حتما دنبال خواهد شد. آنچنان که قوه قضاییه 

اعلام کرده جرم این فرد مربوط به سال 1397 و در رابطه با قتل بوده است.
وی ادامه داد: این پرونده شاکی خصوصی داشته است. بنابراین فرآیند پیگیری 
پرونده هم در حیطه اختیارات دولت نبوده و از اختیارات و وظایف قوه قضاییه است 
البته امکان کسب اطلاعات هم برای دولت در این زمینه وجود ندارد چرا که این 
مربوط به یک قوه دیگر است و حتما هم اطلاع رسانی صحیح را هم در این زمینه 

خواهند داشت.
فشار آمریکا برای جلوگیری از استرداد پول های ایران،خفت گیری است

ربیعی درباره علل عدم استرداد مطالبات مالی ایران از سوی برخی کشورهای 
گفت: آنچه که بیان شد یک واقعیت در جهان امروز است، آمریکا فشار را بر ایران 
وارد کرده و برای اینکه حلقه را بر ما تنگ کند به مجامع  بین المللی، نهادهای 
مردمی و مجامع ورزشی هم فشار می آورد و این سلسه فشارها را به روح و روان 
مردم ایران وارد می کند و خیلی هم وقیح دروغ پردازی می کند که ما به مردم ایران 
کاری نداریم. سخنگوی دولت اظهار داشت: ما منابع ارزی خوبی در سایر کشورها 
داریم که می تواند مسائل ارزی ما را حل و فصل کند، ما توقع داریم کشورها مقابل 
زیاده خواهی آمریکا مقاومت کنند و این کار آمریکا نوعی خفت گیری است و خلاف 
مقررات بین المللی است. وی افزود: مطابق قطع نامه های سازمان ملل متحد هیچ 
مانعی برای کشورها برای کار با ایران وجود ندارد و این فقط تنبیه آمریکا است. ایران 
به شیوه های مختلف مانند کار و بانک مشترک و کارهای مانند تهاتر انجام داده 

است، تاب آوری کشورها ممکن است مقابل زور آمریکا متفاوت باشد.
سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه تلاش می کنیم بتوانیم مسائل ارزی خود 
با کشورها را حل کنیم، افزود: درباره سوییفت جدید بحث شد و امیدواریم با 

راهکارهایی به نتیجه برسیم.
کره جنوبی در بازگرداندن مطالبات مالی ایران کارشکنی می کند

ربیعی از ذکر نام سایر کشورهایی که پول های ایران را آزاد و مسترد نکرده اند 

خودداری کرد و گفت: نام بردن به نفع کشور نیست، اما کشوری مانند کره جنوبی 
کارشکنی می کند و برای ما مشکل ایجاد کرد، اما در بقیه موارد به دنبال حل این 

موضوع هستیم.
تجارت بین المللی برق را دنبال می کنیم

ربیعی درباره خبر اتصال شبکه برق ایران، روسیه و جمهوری آذربایجان و مزایایی 
آن برای ایران، گفت: این طرح در حال مطالعه است؛ عنوان شرکت را نمی دانم، اما 

این طرح در چند ماه آینده به نتیجه می رسد.
سخنگوی دولت بیان کرد: سیستم یکپارچه شدن برق ایران و روسیه و ظرفیت 
روسیه که حدود سه برابر برق ایران است نوعی تجارت بین المللی برق است و هم 
به پایداری شبکه برق کمک می کند و در فصول مختلف گاهی برق اضافه داریم و 
می تواند به ما کمک کند و خیلی خوشحالیم که مقدار برق تولیدی ما چشمگیر 

بوده و ما صادرات برق داریم و تا چند سال پیش این ناممکن بود.
تصمیم دولت برای تفکیک وزارت صمت و بازرگانی درست است

سخنگوی دولت افزود: در ذخیره سازی کالا، اجازه واردات و صادرات، توزیع و 
کنترل قیمت، همه اینها نشان می دهد تصمیم دولت برای تفکیک وزارت صمت 

لاز بازرگانی تصمیم درستی بوده است.  
ربیعی، در شرایط بحرانی که زندگی مردم را از نظر قیمت باید بیشتر مراقبت کرد، 
به این نیاز داریم که یک فرد قوی و توانمند در این جایگاه قرار گیرد تا بدانیم که 

چگونه به موقع بخریم، به موقع توزیع و به درستی نظارت کنیم.
وی با بیان اینکه ما برای وزارت صمت فردی را معرفی کردیم که هم سابقه بازرگانی 
و هم سابقه مدیریت صنعتی را داشت، تصریح کرد: او فرد پاکدستی بود و هم تعهد، 
تخصص و اطلاع کامل از شرایط داشت و با حضور از سالیان قبل در این وزارتخانه 
می توانست فرد موفقی باشد اما به هر دلیلی رای نیاورد که البته دلایل مختلفی 

هم بیان شد.
ربیعی با بیان اینکه برای معرفی وزیر صمت نمی توانیم فردی را معرفی کنیم که 
آشنایی به وزارتخانه ندارد، خاطرنشان کرد: در جلسه قبل هم اعلام کردم که لیستی 
از افراد تهیه شده، مصاحبه با نفرات این لیست جریان دارد و رئیس جمهوری به 

زودی فرد موردنظر را معرفی می کند.
دستیار رئیس جمهوری در امور ارتباطات اجتماعی با بیان اینکه سامان گرفتن 
وزارتخانه ها دغدغه ماست، ابراز کرد: هم اکنون جعفر سرقینی گزینه وزارت صمت 
با توجه به اینکه از سالیان پیشین در دولت های مختلف در این وزارتخانه بوده و 

سوابق قابل توجهی دارد، با کمک معاونان این وزارتخانه در حال انجام امور هستند.
  زندگی مردم و سفره های آنها، نگرانی هر روزه دولت است

ربیعی گفت: قطعاً نگاه ما همانطور که گفتم به تحولات داخلی است بارها در 
این تریبون اعلام کرده ام  زندگی مردم و سفره های آنها، نگرانی هر روزه ما است و 
دولت برای کاستن از تنش هایی که تحریم های ظالمانه بر زندگی مردم آورده روزانه 

تلاش می کنند.
به کره  ارز  ارز 4200 تومانی کاهش پیدا می کند،  یادآور شد: زمانی که  وی 
تخصیص نمی یابد. ما تا به حال در انبارها از ارز 4200 تومانی سال گذشته برای کره 
استفاده کرده ایم لذا طبیعی است وقتی ارز کاهش یابد نمی توانید به همه کالاهای 

مورد نیاز مردم پاسخ بدهید.
سخنگوی دولت بیان داشت: البته اولویت اول دولت تامین کالاهای مورد نیاز 
مردم، و اولویت دوم هم مواد اولیه دارو و اولویت سوم مواد اولیه کارخانجات تولیدی 
است. با این سه اولویت در تخصیص ارز، آن لفظ جان کندن که عنوان کردم لفظ 

غلطی نبود و دولت با هزار مشقت این تعادل را دنبال می کند.
ربیعی درباره  قیمت کره گفت: سالیانه 40 تا 45 هزار تن کره وارد می کردیم. 
به تجهیز دستگاه های  با تلاش های صورت گرفته کارخانجات داخلی اقدام 
کره گیری کردند و به طور کامل می توانند نیاز داخل کشور را تامین کنند و صادرات 
هم داشته باشند. از شهریور ماه تولیدات داخلی کروه وارد بازار می شود و چنانچه 
ارز نیمایی نبود قطعا قیمت چند برابر می شد. قیمت های جدید هم توسط ستاد 

تنظیم بازار ارائه می شود.
وی افزود: در زمینه تخم مرغ  هم به دلیل صدور بی رویه مجوز صادرات، قیمت 
تخم مرغ افزایش یافت، صادرات علت اصلی این افزایش است. و برخی نیز با سوء 

استفاده از اهرم صادرات قیمت ها را به شکل کاذب بالا می برند.
تک تک  با  مردم  سفره  و  مردم  رنج  باشید  مطمئن  افزود:  دولت  سخنگوی 
سلول های اعضای دولت مرتبط است و این فضا نیست که انگار دولت در جای 

دیگری حکمرانی می کند و مردم در جای دیگری زندگی می کنند.
وی بیان کرد: این شرایط تلخ که بسیاری از آن حتی قابل بیان نیست، به متغیری 
وابسته است امروز نمی خواهم بیشتر از این قضیه را باز کنم. شما اهل رسانه 
هستید خواهش می کنم در بیان مسائلی که به حق است و باید بیان کنید اینگونه 
نیست که یکی می گوید دولت تعطیل است. اینها اصطلاحات خوشایندی نیست و 
در شرایط امروز با توجه به عملیات روانی که به صورت عظیم و بی سابقه ای که علیه 

مردم ایران است کلمات خوب و مناسبی نیست.
ایران از گفت و گوهای بین الافغانی استقبال می کند

ربیعی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر این که زلمی خلیلزاد، نماینده آمریکا در 
امور صلح افغانستان همزمان با برگزاری دور جدید مذاکرات صلح بین الافغانی در 
دوحه گفت:  تخریب کنندگان روند صلح، بیشتر ناامید می شوند. با توجه به کارنامه 
آمریکا در افغانستان، کاخ سفید شایسته اظهارنظر و هدایت صلح افغانستان است؟
وی اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران از شروع گفتگوهای بین الافغانی بین 
دولت افغانستان، گروه های سیاسی و طالبان استقبال می کند و امیدوار است این 
گفتگوها بدون مداخله خارجی و در یک تفاهم جامع میان افغان ها به نتایج مطلوب 
خود برای استقرار صلح و ثبات دائمی در افغانستان و امنیت در منطقه منجر گردد.
سخنگوی دولت ادامه داد: دستگاه اداری ترامپ نگران مردم افغانستان و آینده 
این کشور نیست و فقط بدنبال توافق برای فروختن به مردم آمریکا در انتخابات 
ماه نوامبر است. ربیعی گفت: آمریکا با بهانه ایجاد امنیت و مبارزه با مواد مخدر 
به افغانستان حمله کرد ولی به اعتراف فرماندهان و مسوولان آمریکائی و شرکای 
اروپایی آنها در هر دو ماموریت شکست خورده است و اکنون شاهد حضور و فعالیت 
افزود: جمهوری  آن کشور هم هستیم. سخنگوی دولت  در  افزون داعش  روز 
اسلامی ایران حضور نیروهای خارجی در افغانستان را یکی از دلایل اصلی ادامه 
جنگ در آن کشور می داند و خروج مسئولانه این نیروها یکی از گامهای اساسی 
برای ایجاد صلح و امنیت در افغانستان است. ربیعی ادامه داد: ما مذاکرات آمریکا 
با طالبان را به معنای مذاکرات صلح افغانستان نمی دانیم اما به هرحال با اقداماتی 
که به ایجاد صلح در افغانستان کمک کند نیز مخالفت نمی کنیم. البته آمادگی 
داریم در چارچوب درخواست دولت افغانستان و سایر طرفهای درگیر از حداکثر 

ظرفیت ما برای پیشبرد روند صلح استفاده کنیم.

سخنگوی دولت تاکید کرد:

همکاری سران سه قوه ضرورت این دوره تاریخی است

یک استاد حقوق و روابط بین المللی دانشگاه تاکید کرد: سیاست های ایران تاکنون توانسته در ناکارامدی 
سیاست های دولت آمریکا علیه ایران موثر بوده و یک اجماع جهانی علیه ترامپ و دولتش ایجاد کند. این اجماع 

علیه آمریکا نباید شکسته شود ولو آنکه کاخ سفید اسنپ بک را به شکل یکجانبه اجرا کند. 
»مهدی ذاکریان« در گفت وگو با ایرنا، درباره بایدها و نبایدهای سیاست خارجی ایران تا زمان برگزاری انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا گفت: مهمترین کاری که باید از سوی ایران انجام شود، احترام به خواست و اراده مردم 
است. وحدت، انسجام و همبستگی ملی اهمیت بسیار زیادی دارد و هر چقدر مجموعه های حاکمیتی به مردم 

احترام بیشتری بگذارند، جایگاه و احترام به ایران هم در جامعه بین المللی بیشتر می شود.
وی با بیان اینکه یک دلیل انزوای سیاسی آمریکا در عرصه بین المللی، عدم احترام به خواست و نظر ملت آمریکا 
از سوی دولت ترامپ است، اظهار داشت: ترامپ رئیس جمهوری بوده که نشان داده که خواست و نظر دیگران 
برایش اهمیت چندانی نداشته و تنها به خواست و اراده خود توجه دارد.  از سوی دیگر، عدم احترام او به هنجارها و 

ارزش های بین المللی موجب شده، کشورها آمریکا شریک مطمئنی برای خود ندانند.
واکنش های ایران نباید شعاری و پوپولیستی باشد

این کارشناس مسائل آمریکا ادامه داد: در مقابل توطئه ها، بدطینتی ها و اعمال خصمانه ای که تندروها و تیم 
ترامپ علیه ایران می خواهند در 50 روز باقی مانده، دنبال کرده و ضربه شان را به ایران وارد کنند، مهمترین کاری که 

باید انجام شود آن است که بهانه ای به دیگران ندهیم.
ذاکریان اقدام مبتنی بر خرد، یافته های علمی و پژوهش های تخصصی در حوزه سیاست خارجی را ضروری 
برشمرد و تصریح کرد: در برابر اقدامات خصمانه دولت کنونی آمریکا علیه ایران باید از رفتارهای احساسی، هیجانی، 
شعاری، پوپولیستی، غیرتخصصی و غیرعلمی دوری کنیم. این سخن به معنای آن است که واکنش ایران در برابر 
اقدامات آمریکا باید عقلایی، منطقی، مبتنی بر اصول و روابط بین المللی و مبتنی بر کار کارشناسی و حساب شده 

باشد.
اجماع جهانی علیه ترامپ نباید شکسته شود

وی با بیان اینکه 50 روز آینده شاید حساس ترین برهه در عرصه سیاست خارجی ایران باشد، خاطرنشان کرد: 
سیاست های ایران تاکنون در ناکارامدی سیاست های دولت آمریکا علیه ایران موثر بوده و توانسته یک اجماع جهانی 

علیه ترامپ و دولتش ایجاد کند. این اجماع ایجاد شده علیه آمریکا نباید آسیب دیده و شکسته شود ولو آنکه کاخ 
سفید اسنپ بک را به شکل یکجانبه اجرا کند.

این استاد حقوق و روابط بین المللی دانشگاه با اشاره به تلاش آمریکا برای بازگرداندن تحریم های شورای امنیت 
سازمان ملل متحد علیه ایران ابراز داشت: در حالی که تمامی کشورها معتقدند ایالات متحده حق ورود و اظهارنظر 
و انجام اقدامی در مورد توافق هسته ای را ندارد، اجرای اسنپ بک از سوی آمریکا مورد تقبیح جهانی قرار گرفته و 

زمینه ساز انتقاد و انزوای هرچه بیشتر این کشور در عرصه بین المللی خواهد شد.
ذاکریان افزود: مهم است تمامی ارکان حاکمیت و نه فقط دولت، پنج مولفه امنیت، آزادی، نظم، عدالت و رفاه 
شهروندان احترام بگذارند و اقدامی انجام ندهند که این برداشت در عرصه بین المللی شکل بگیرد که این پنج مولفه 

در ایران در حال تضعیف است.
به گفته این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی، ایران باید از ورود به موضوعاتی که موجب جنجال یا حاشیه در 

عرصه بین المللی می شود، اجتناب کرده و بهانه  به دیگران از جمله آمریکا و اسرائیل ندهد.  
نباید گریزان از گفت وگو مذاکره تصور شویم

وی  اضافه کرد: باید اعلام کنیم ایران آماده همکاری و گفت وگو با مجمع بین المللی و کشورها در موضوعات 
مختلف است. در واقع ایران نباید کشوری تصور شود که از گفت وگو و مذاکره گریزان است. ایران باید پرچمدار 
مذاکره و همکاری فعال با همه نهادها باشد. این همکاری با آژانس شروع شده و باید با مجامع دیگر بین المللی 

هم بسط پیدا کند.
ذاکریان فعال شدن دیپلماسی عمومی برای پیشبرد منافع ملی را ضروری برشمرد و یادآور شد: ایران در عرصه 
دیپلماسی رسمی توانسته تاثیر خوبی بر تصمیم گیری اتحادیه اروپا و به ویژه کشورهای اصلی و مهم آن که در شورای 

امنیت هم نقش آفرین هستند، داشته باشد.
اختلاف به معنای عدم گفت وگو و همکاری با یکدیگر نیست

وی اضافه کرد: هر چند ایران و اروپا در برخی از اصول، ارزش ها و هنجارها تفاوت دیدگاه دارند اما در برخی از آنها 
هم با یکدیگر شباهت نظر داشته یا دیدگاه هایشان نزدیک است. مثلا هم ایران و اروپا در دیوان بین المللی کیفری 
می توانند همکاری داشته باشند. در مورد فعالیت در یونسکو و شورای حقوق بشر هم نظر هستیم در حالی که آمریکا 

و اسرائیل با آنها خصومت دارند.
به گفته این استاد دانشگاه، ممکن است ایران و اروپا در مورد مسائلی چون تعریف تروریسم، یونسکو و حقوق بشر 
با یکدیگر اختلاف داشته باشند اما این اختلاف به معنای عدم گفت وگو و همکاری با یکدیگر نیست چراکه عربستان 

سعودی، اسرائیل و آمریکا از عدم گفت وگو و همکاری میان ایران و اروپا سود می برند.
زمینه همکاری با همه کشورهای جهان فراهم شود

ذاکریان با تاکید بر اینکه باید تلاش شود دیدگاه های ایران و اروپا در مسائل منطقه ای با یکدیگر نزدیک شود، بیان 
کرد: هم ایران و هم اتحادیه اروپا در مورد موضوع معامله قرن هم نظر بوده و با آن مخالف هستند. ایران معامله قرن 
را تجاوز به حقوق فلسطینیان و اروپا آن را خلاف انصاف و صلح می داند. در موضوعات دیگر هم می توان زمینه هایی 

برای نزدیک کردن دیدگاه ها پیدا کرد.
وی با بیان اینکه گفت وگو و همکاری ایران و اروپا به معنای منطبق کردن سیاست های تهران با اتحادیه اروپا نیست، 
گفت: ایران باید از هر فرصت و زمینه ای که می تواند در رسیدن به اهدافش کمکش کند و منافع ملی ایران را تضمین 

کند، استقبال و استفاده کرده و زمینه همکاری با همه کشورهای جهان را فراهم کند.
روسیه و چین منافع ملی شان را دنبال می کنند

این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که آیا همکاری ایران و اروپا موجب دوری روسیه و چین 
از ایران نمی شود، اظهار داشت: چیزی که روسیه و چین آن را دنبال می کنند، منافع ملی شان است. این اصلی 
است که از سوی هر کشوری از جمله اروپایی ها هم دنبال می شود. در واقع، هر استراتژی و هر سیاستی که منافع 

بیشتری برای روسیه یا چین داشته باشد، بی تردید پوتین و شی جین پینگ آن را دنبال می کنند.
ذاکریان ادامه داد: اگر روسای جمهور روسیه یا چین به این برسند که همکاری با تهران به سود مسکو یا پکن 
است، با ایران همکاری می کنند و اگر سود روسیه یا چین را در قطع این همکاری بدانند، قطعا این کار را خواهند 
کرد. وی با بیان اینکه ملاک و معیار کشورها در روابط با سایر کشورها منافع ملی است، تصریح کرد: هم اکنون 
سیاست های ایران با روسیه و چین نزدیک است و همین نزدیکی همکاری تهران، مسکو و پکن را به همراه داشته 
است. تا زمانی هم این سیاست ها نزدیک است، باید کمال استفاده را کرده و با یکدیگر همکاری کنیم ولی باید آماده 

همکاری با دیگران هم باشیم چراکه هیچ دوست و دشمن دائمی در عرصه سیاسی وجود ندارد.

ذاکریان کارشناس مسائل آمریکا: 

اجماع جهانی علیه ترامپ نباید شکسته شود



طرح:محمدعلی رجبی

مشکل از ضعف ران است! 

قاضی منصوری در کجا به خاک سپرده شد؟
برادر قاضی منصوری گفت: نامه دادستان کل کشور به دادستان رومانی تنها دلگرمی ماست، 
امیدواریم با اعلام گزارش از سوی دادستانی رومانی، به همه شائبه ها پاسخ داده شود. وی افزود: ما از 
شفاف سازی و روشن سازی زوایای این قتل استقبال می کنیم چون این حادثه آبروی جمهوری اسلامی 
نیز هست و ما به نظام جمهوری اسلامی معتقد بوده و هستیم و همواره از نظام حمایت کرده ایم. برادر 
غلامرضا منصوری در خصوص تحویل جسد نیز گفت: هیچ یک از اعضای خانواده از طریق بدن 
پیمایی و احراز هویت نتوانستیم هویت ایشان را شناسایی کنیم و فقط استناد ما جهت تحویل جسد 
نامه کتبی که پزشکی قانونی بعد از گرفتن آزمایش DNA به دادسرای جنایی ارسال کرد، است.وی 
گفت: پس از اعلام نظر تخصصی پزشکی قانونی پیکر برادرم در مشهد خاکسپاری شد؛ در مجموع 

صرفاً با اعلام کتبی پزشکی قانونی مبنی بر مثبت بودن آزمایش DNA جسد را تحویل گرفتیم.

فائزه هاشمی: هوس بازی می کنند می گویند پرستو بود
فائزه هاشمی در گفت وگو با شرق درباره اخبار افشاگری تجاوز در ایران و احتمال وجود چنین فضای 
در سیاست ایران و در پاسخ به این سوال که » در عرصه سیاست بحث آزار جنسی را در فعالیت سیاسی 
برای زنان چطور می بینید؟ برای زنی که خارج از دولت فعالیت سیاسی می کند و منتقد است یا برای 
نماینده مجلس. فضا را چطور می بینید. موردی در این زمینه شنیده اید؟ » گفت: متأسفانه عمدتا 
با اسم صیغه تمامش می کنند. بخشی از سیاست مداران و مردان ما آلوده شده اند. مردان هم لفظ 
پرستو را یاد گرفته اند و از آن سوء استفاده می کنند. هوس بازی های خودشان را ربط می دهند به وجود 
پرستوها، در صورتی که بر عکس است؛ یعنی اول این رابطه است و بعد این خانم ها تبدیل به پرستو 

می شوند.

عمدی بودن قتل میترا استاد تایید شد
اتهام پرونده شهردار پیشین تهران قتل عمد دانسته شد. دیروز در جلسه هیأت عمومی دیوان عالی 
کشور که در خصوص صدور رأی اصراری پرونده محمدعلی نجفی با حضور دادستان کل کشور برگزار 
شد، حجت الاسلام والمسلمین مرتضوی مقدم پس از استماع تمامی اظهارات و پس از رای گیری 
گفت: جمع قضات شرکت کننده از شعب کیفری دیوان عالی کشور 66 نفر بود که 39 نفر رای دادگاه 
کیفری یک استان تهران را تایید کردند و 27 نفر رای دیوان عالی کشور را تایید کردند، بر همین اساس 
قتل عمد دانسته شد. حمیدرضا گودرزی وکیل نجفی در خصوص این حکم گفت:ما به نظر هیئت 
عمومی دیوان عالی کشور احترام می گذاریم زیرا که نظر بالاترین مرجع قضایی کشور است و قطعی 
است اما کماکان به نظر خود مبنی بر شبه عمد بودن قتل پایبندیم زیرا دلایل و مدارک بسیار روشنی 
در پرونده وجود دارد که نشان می دهد قتل خانم میترا استاد، شبه عمد بوده است؛ کماکان شعبه 
41 دیوان عالی کشور در این مورد 3 بار اظهار نظر کرده است و تعداد کثیری از قضات دیوان عالی در 

جلسه هیات عمومی امروز به دفاع از این نظریه پرداختند و موضوع را قتل شبه عمد دانستند.

الله کرم تکلیف انتخابات 1400 را روشن کرد 
آینده روشن  انتخابات  درباره  را  فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:الله کرم همه چیز  امام،  جواد 
کرد. او گفته است ما چیزی به نام انتخابات نداریم و در واقع انتخابات درون یک جریان است. عملا 
الله کرم انتخابات را منتفی دانسته  و یک رقابت درون جریانی دانست. اصولگرایان قرار است از میان 
خودشان یک فرد را انتخاب کنند و با توجه به مسیری که تاکنون ما، شاهد آن بودیم عملا اصولگرایان 

نمی خواهند مشارکتی داشته باشند و به دنبال مشارکت مردم نیستند. 

صدوررای پرونده »روح الله زم« 
رئیس دیوان عالی کشور در خصوص آخرین وضعیت پرونده روح الله زم گفت: رای داده شده است 
و اعلام می شود. حجت الاسلام والمسلمین مرتضوی مقدم در جمع خبرنگاران درباره رای سه محکوم 
حوادث آبان سال گذشته نیز گفت: پرونده در حال رسیدگی است. مرکز رسانه قوه قضاییه: درپی 
انتشار خبری در فضای مجازی مبنی  بر تایید حکم روح الله زم در دیوان عالی کشور، اعلام می گردد 
حجت الاسلام والمسلمین مرتضوی مقدم، اظهارنظری پیرامون رد یا تایید حکم این پرونده نداشته 

است و خبر منتشر شده صحت ندارد.

نیکزاد ومنادی به کرونا مبتلا شدند
نایب  رئیس دوم مجلس شورای اسلامی به کرونا مبتلا شد.تست کرونای علی نیکزاد نایب رئیس دوم 
مجلس شورای اسلامی مثبت اعلام شد.وی در حال حاضر در منزل، قرنطینه بوده و مراحل درمان را 
سپری می کندهمچنین تست . کرونای علیرضا منادی سفیدان نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر 
و رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس مثبت اعلام شد و وی هم اکنون در قرنطینه 
خانگی به سر می برد.گفتنی است حال عمومی این نماینده مجلس یازدهم مساعد گزارش شده 

است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  خبرداد:

کاهش ۶8 درصدی تعداد مسافران 
اتوبوس های برون شهری

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از کاهش 68 درصدی 
تعداد مسافران اتوبوس های برون شهری خبر داد و گفت: بخش عمده درآمد 
اتوبوس را بار جبران می کند که اگر بار نباشد صاحبان اتوبوس ها ورشکست 

می شوند.
رضا پوریافر با تشریح تغییرات ایجادشده در سبک زندگی انسان ها با توجه 
به شیوع ویروس کرونااظهار کرد: ویروس کرونا تأثیر بسیار زیادی بر حمل ونقل 
درون شهری و برون شهری گذاشته است، به طوری که در ابتدای اپیدمی این 
ویروس اتوبوس رانی بسیاری از شهرها تعطیل و سفر مردم یا به تعویق افتاد و یا با 

اتومبیل شخصی انجام شد.
وی آمار جابه جایی مسافران با اتوبوس برون شهر را اعلام کرد و افزود: در 4 ماه 
نخست سال 98 حدود 708 هزار نفر جابه جایی مسافر ثبت شده بود درحالی که 
در 4 ماه نخست سال 99 این تعداد به 239 هزار نفر رسیده یعنی جابه جایی 

مسافران با اتوبوس  68 درصد کاهش داشته است.
کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
پایانه های مسافربری برخلاف اتوبوس رانی حتی یک روز هم تعطیل نشد و همان 
خدمات را حتی برای یک مسافر ارائه داده است، به طوری که خدماتی مانند 

ایجاد فضای سبز و رفت وروب هیچ تفاوتی نسبت به قبل از کرونا نداشته است.
وی با اشاره به اقدامات مختلف انجام شده در این دوران عنوان کرد: سازمان 
پرسنل  پرداخت حقوق  مانند  گوناگونی  با چالش های  در سال 99  پایانه ها 
مواجهه شده است، درحالی که نسبت به 4 ماه نخست سال 98 حدود 27 درصد 

کاهش منابع مالی داشته ایم.
پوریافر به بخشودگی اجاره بهای ملک های زیر نظر سازمان پایانه ها اشاره و 
تصریح کرد: سازمان پایانه ها یک سازمان درون هزینه ای است اما شورا به دلیل 
بحث کرونابه مدت دو ماه اجاره ها را بخشیده و بااین وجود پرسنل اقداماتی را که 

پیش از کرونا انجام می دادند را به بهترین شکل انجام دادند.
وی هزینه های انجام شده در ایام کرونا را نیز اعلام کرد و گفت: در همین ایام 
علاوه بر اینکه دو میلیارد و 200 میلیون تومان کاهش درآمد داشتیم، در راستای 
مدیریت کرونا سم پاشی و ضدعفونی کردن بالغ بر 150 میلیون تومان نیز هزینه 
شده است. وی نحوه قرار گرفتن مسافران در اتوبوس را  عنوان و ابراز کرد: در یک 
اتوبوس 5 مسافر سوار شده و  بخش عمده درآمد اتوبوس را بار جبران می کند که 

اگر بار نباشد صاحبان اتوبوس ها ورشکست می شوند.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با اشاره به پرداخت 
وام دو میلیون تومانی به رانندگان اتوبوس عنوان کرد: امیدواریم که این ویروس 

منحوس از بین رفته هرچند که تا 6 ماه آینده تحقق این امر غیرممکن است.

شهردار منطقه پنج قم:

زمین های بدون توافق در قم 
مشکل ساز شده است

شهردار منطقه پنج قم بابیان اینکه زمین های بدون توافق در قم مشکل ساز 
شده است، گفت: مردم برای هرگونه خریدوفروش در محدوده منطقه پنج باید 
از شهرداری استعلام بگیرند.  علیرضا اقبالیان با اشاره به احداث طرح های 
مختلف در اطراف مسجد مقدس جمکران، اظهار داشت: از محدوده جمکران 
تا رینگ دوم بلوار حضرت خدیجه)س(، کاربری های مصوبی وجود دارد و پروانه 

ساختمانی برای متقاضیان صادر می شود.
وی افزود: اما زمین های بزرگی در محدوده یا خارج از جمکران وجود داشته 
که توسط مردم به صورت مشاعی خریداری شده و بدون اینکه در طرح تفصیلی 

باشد، مالکین تقاضای کاربری مسکونی و پروانه ساختمانی دارند.
وی بابیان اینکه اکثر زمین ها در این محدوده قول نامه ای است و کوچه ها بر 
اساس طرح تفصیلی مشخص نبوده و مالکین آن نیز مشخص نیستند، ابراز 
کرد: باید صاحبان فعلی این زمین ها به سراغ مالکین اولیه بروند تا با شهرداری 

توافق کنند و قطعه بندی مشخص شود و طبق طرح تفضیلی پروانه اخذ کنند.
اقبالیان خاطرنشان کرد: اراضی خارج از محدوده نیز باید تائیدیه از سازمان 
جهاد کشاورزی بگیرند تا تفکیک انجام شود، البته نمی توانیم در این محدوده، 
کاربری مسکونی بدهیم. وی عنوان کرد: در جهت ساماندهی منطقه پنج 
از شهروندان تقاضا داریم هرگونه خریدوفروش در جمکران و در منطقه را از 
شهرداری قم استعلام بگیرند که در آینده دچار مشکل نشوند. وی یادآور شد: 
در جهت بهداشت منطقه از اداره محیط زیست، بهداشت و دامپزشکی تقاضای 
همراهی بیشتری داریم تا اقداماتی را برای ارتقای سلامت مردم انجام دهند و با 

راهکارهای قانونی مشکلات بهداشتی در محله جمکران را از بین ببریم.
 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

آغاز عملیات کاشت گونه های مختلف 
گل های پاییزی 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از آغاز عملیات کاشت 
گونه های مختلف گل های پاییزی در آستانه ماه مهر خبر داد و گفت: از 15 
شهریور تا دو ماه آینده بیش از یک میلیون و 200 هزار بوته انواع گل دائمی و 

فصلی در فضای سبز شهر قم کاشته می شود.
به گزارش واحد روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، پیام 
جوادیان از کاشت گل و گیاه پاییزه با اولویت بهسازی فضای سبز شهری خبر داد 
و اظهار کرد: همچون سال های گذشته با نزدیک شدن به مهرماه و کاهش دمای 
هوا، عملیات کاشت گل و گیاه در فضای سبز با عنوان برنامه استقبال از مهر 
آغاز شده است. مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم افزود: 
این برنامه از 15 شهریور ماه با کاشت گل و گیاه در باغچه های دائمی و فصلی 
با اولویت گونه های تولید شده در مرکز تحقیق و تولید گل و گیاه شهرداری در 
بوستان غدیر و مراکز تولید مناطق آغاز شده و باقیمانده نیاز گل و گیاه نیز، با 
پیگیری های بعمل آمده خریداری شده و برای کاشت در اختیار شهرداری های 
مناطق قرار خواهد گرفت. جوادیان با اشاره به در اولویت قرار دادن کاشت 
گل های زینتی و گل های دائمی و چند ساله، اذعان داشت: با چنین اقدامی 
علاوه بر لحاظ شرایط سازگاری اقلیمی، هزینه های کاشت و نگهداری نیز 
کاهش پیدا می کند و باز کاشت مجدد به حداقل ممکن خواهد رسید. وی 
افزود: با توجه به شروع فصل سرما و محدودیت گونه های زینتی، تلاش می 
کنیم حداکثر تنوع را از لحاظ فرم و رنگ را در فضای سبز شهر قم داشته باشیم.

مدیر منطقه یک شهرداری قم :

تملک فاز اول پروژه چهل اختران رو 
به اتمام است 

نیازمند  اختران  چهل  طرح  اتمام  گفت:  قم  شهرداری  یک  منطقه  مدیر 
هماهنگی تمام دستگاه های ذیربط در اجرا است و شهرداری به تنهایی نمی 

تواند این طرح را تکمیل کند.
احمد ترکمن با اشاره به اینکه تملک فاز اول پروژه چهل اختران رو به اتمام 
است، اظهار داشت: در واقع تملک فضاهایی که برای خدمات به زائران نیاز 

داریم از قبیل شوارع و پارکینگ ها 95 درصد در فاز اول انجام شده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به اینکه شهرداری پس از اتمام تملک 
دو ملک آمادگی اجرای فاز اول ساماندهی را دارد، افزود: هشت میلیارد تومان تا 

پایان سال اعتبار داریم که باقیمانده تملک و امور اجرایی را انجام خواهیم داد.
ترکمن گفت: با اینهمه اجرای طرح منوط به همکاری دیگر نهادها از جمله 
استانداری و اوقاف است چرا که اگر صرفا ما پارکینگ و شوارع را ایجاد کنیم 

ممکن است با طرح اصلی همخوانی نداشته باشد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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سه چیز است که هر کس یکی از آنها را به درگاه 
خداوند برد خدا بهشت را بر او واجب گرداند : 
انفاق در حال تنگدستی، خوشرویی با همه مردم 

و انصاف نشان دادن از خود.

چهارشنبه -بیست وششم شهریور 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5116

الكافي : ۲ / ۱۰۳ / ۲

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم تاکید کرد: تدابیر 
فعلی به کار گرفته شده برای کنترل کرونا بازدارنده نیست و باید تدابیر سخت 

گیرانه تری اتخاذ شود.
دکتر محمدرضا قدیردر گفتگویی قم شیوع دوباره کرونا در قم را مورد توجه 
قرار داد و گفت: در حال حاضر به ازای هر یک صد هزار نفر، دوازده نفر در 
تعداد  برابر  میزان چهار  این  که  بستری می شوند  بیمارستان های قم هرروز 

بستری روزانه در وضعیت قرمز است.
وی با تصریح بر اینکه روزانه حدود 120 نفر در بیمارستان ها بستری می شوند 

که چهار برابر تعداد بستری روزانه در وضعیت قرمز است.
دکتر قدیر گفت: تعداد بیماران بستری مبتلا به کرونا در حال حاضر به 568 
نفر رسیده است و به احتمال بسیار زیاد تعداد فوتی های استان در هفته های بعد 

از 5 تا 6 نفر روزانه فراتر خواهد رفت.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، مهمترین عامل شیوع دوباره کرونا را برپایی 
تجمعات مختلف دانست و گفت: جلوگیری از برپایی تجمعات برعهده ما نیست 
و ماهم نمی توانیم با برخورد فیزیکی از آن جلوگیری کنیم، اما همه مسئولان و 

نهاد ها باید به میدان بیایند و از هرگونه تجمعی جلوگیری کنند.
وی با اذعان به اینکه مکانیزم های فعلی برای کنترل بیماری بازدارنده نیست 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر نه قرنطینه ای صورت می گیرد و نه تجمعات 

کنترل می شود.
صنوف پرخطر یک هفته تعطیل شود 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم تاکید کرد: برای 

کنترل خیز دوباره کرونا فعالیت بسیاری از صنوف پرخطر باید محدود شود و 
تعطیلی یک تا دو هفته ای در خصوص آن ها اعمال میشود.

دکتر قدیر افزود: تجمعات نیز باید به حداقل ممکن برسد و تعطیل شود، 
آرامستان ها تعطیل شود، تماس ها کاهش یابد و مردم از مسافرت ها بپرهیزند.

وی اضافه کرد: مردم باید از شرکت در تجمعات خودداری کنند، به جز موارد 
ضروری از منزل خارج نشوند و مراجعات حضوری به ادارات و امثال آن کاهش 

یابد.
دکتر قدیر گفت: در پیک اول کرونا، با تعطیلات نورزو مواجه شدیم، بسیاری 
با  خوبی  بسیار  همکاری  جهادی  گروه های  و  مردم  و  شد  بسته  صنوف  از 
تنهایی  احساس  ما  و  نیست  اینگونه  اکنون  هم  اما  داشتند،  بیمارستان ها 

می کنیم.
وی بار دیگر، تجمعات را ریشه گسترش کرونا عنوان کرد و افزود: این در حالی 
است که در برخی کشور های اروپایی، تجمع بیش از شش نفر را ممنوع کرده و 

به موفقیت های خوبی دست یافته اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی از ابتلای مجدد هزار و 370 نفر به کرونا در قم 
خبر داد و گفت: از ابتدای شیوع کرونا در قم تا 15 شهریور، این تعداد برای 

دومین بار به کرونا مبتلا شده اند.
آی سی یو بیمارستان ها کاملا پر است

دکتر قدیر با بیان اینکه بیمارستان ها بار دیگر مملو از بیماران کرونایی شده 
است، افزود: سه بخش دیگر نیز برای پذیرش بیماران کرونایی آماده شده است 

چرا که اگر این روند ادامه پیدا کند با تخت های فعلی پاسخگو نخواهیم بود.
وی عادی پنداری ویروس کرونا را از دیگر علل خیز دوباره کرونا در قم دانست 
و گفت: 90 درصد مردم از دستورالعمل های بهداشتی مطلعند، اما آن ها را اجرا 

نمی کنند.
دکتر قدیرخاطرنشان کرد: در حال حاضر میزان سرایت کرونا 3 تا 9 برابر 
افزایش یافته به گونه ای که مردم به صورت خانوادگی دچار این بیماری می شوند.

هنوز هیچ واکسنی برای جلوگیری از کرونا تایید نشده است 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی به فرارسیدن فصل پاییز اشاره کرد و گفت: 
تفکیک کرونا از آنفولانزا به ویژه در کودکان سخت است بنابراین هرچه مردم 

بیشتر پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند، آنفولانزا هم کاهش خواهد یافت.
دکتر قدیر با بیان اینکه واکسن های آنفولانزا خریداری شده و قرار است به 
زودی توزیع شود، گفت: افراد پرخطر حتما از این واکسن استفاده کنند تا با 

همزمانی کرونا و آنفولانزا مواجه نشویم.
وی در عین حال تاکید کرد: هنوز هیچ واکسنی برای جلوگیری از کرونا تایید 
با رعایت کامل دستورات بهداشتی، فاصله گذاری  نشده است و مردم باید 

اجتماعی، پرهیز از تجمع و مسافرت، خود را واکسینه کنند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

تدابیر مقابله با کرونا باید تشدید شود 
وضعیت کرونایی قم فوق قرمز و نگران کننده است

رئیس پلیس فتای استان قم  خبرداد:

کلاهبردار اینترنتی در دام پلیس فتای قم
رئیس پلیس فتای استان قم گفت :متهمی که از طریق فضای مجازی اقدام به کلاهبرداری می کرد 

به دست پلیس فتای قم دستگیر شد.
سرهنگ علی موالی اظهارداشت: متهم به عنوان خریدار با افرادی که از طریق درج آگهی اینترنتی 
قصد فروش طلا و نقره را داشتند تماس می گرفت و با قدرت بیان بالا با فروشنده قرار معامله می گذاشت.

وی افزود: متهم در ادامه با حضور در محل ملاقات با ظاهری موجه اعتماد فروشنده را جلب کرده و با 
نشان دادن پیامکی مبنی بر واریز وجه که از قبل تنظیم شده به فروشنده به جای پیامک بانکی واقعی 
اجناس را از فروشنده تحویل گرفته و از محل قرار خارج می شد. رئیس پلیس فتای قم، گفت: متهم با 
همین روش از برخی فروشگاه ها، رستوران ها و مراکز خرید در نقاط مختلف کشور کلاهبرداری کرده 
است.  سرهنگ موالی گفت: با توجه به اینکه متهم در نقاط مختلف کشور به خصوص شهر های تهران، 
کرج و قم، اقدام به کلاهبرداری نموده از هموطنان درخواست می شود چنانچه با چنین روشی اموال 
خود را از دست داده اند با مراجعه به پلیس فتای استان قم یا تماس با شماره های 02521824224 و 

02521824240 و 02521824280 شکایت خود را مطرح کنند.
کلاهبرداری در قالب فروش ویژه لوازم التحریر در فضای مجازی

رئیس پلیس فتا استان قم دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ارسال لینک های جعلی تحت 
عنوان خرید آنلاین لوازم التحریر باقیمت باورنکردنی برای شهروندان در شبکه های اجتماعی گفت: 
برای خرید این اقلام حتماً به سایت های معتبر دارای ایی نماد مراجعه کنید.  وی افزود: به  تازگی و 
با توجه به باز شدن مدارس شاهد ارسال لینک های جعلی و هدایت کاربران به درگاه های فیشینگ 
بانکی بوده که با سرقت اطلاعات بانکی شهروندان حساب آن ها را خالی می کنند. وی افزود: با 
شروع فعالیت مدارس بعد از یک دوره  تعطیلی طولانی جذابیت خاص خود را برای دانش آموزان به 
خصوص دوره ابتدایی دارد، هرچند که وزارت آموزش و پرورش اعلام کرده نیازی به خرید لباس فرم 
جدید نیست، ولی شوق و ذوق دانش آموزان در تهیه لوازم التحریر و کیف و کفش وصف  ناشدنی است. 
سرهنگ موالی یادآور شد: طبیعی است که به دلیل بیماری کرونا تمایل خانواده ها به  خصوص کودکان 
به خرید اینترنتی بیشتر شده و تبلیغات با موضوع فروش لوازم التحریر ارزان  قیمت در فضای مجازی کم 
نیست و این موضوع بهانه خوبی است برای مجرمین اینترنتی که کاربران را به  سوی درگاه های جعلی 
هدایت کنند. وی به شهروندان توصیه کرد: فریب برخی از پیام ها و آگهی های تبلیغات منتشر شده در 
فضای مجازی در کانال ها و گروه ها با وعده  فروش ویژه لوازم التحریر با قیمت های باورنکردنی نخورده 
و اگر قصد خرید آنلاین را دارند حتماً از فروشگاه های اینترنتی دارای نماد اعتماد الکترونیک خرید 
کنند، زیرا این فروشگاه های اینترنتی در عین مجاز و معتبر بودن ملزم به رعایت قوانین نیز می باشند و 
از خرید کالا و خدمات تبلیغ شده در شبکه های اجتماعی خودداری کنند. رئیس پلیس فتا استان قم 
از شهروندان درخواست کرد: توصیه  های پلیس فتا را جدی گرفته و آن ها را به کار ببندید تا در معرض 
این گونه کلاه برداری قرار نگیرید و در صورت مشاهده موارد مشکوک آن را از طریق سایت پلیس فتا به 

آدرس www.cyberpolice.ir لینک مرکز فوریت های سایبری با ما درمیان بگذارید.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف 127 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف 127 کیلو و 450 گرم تریاک و دستگیری یک نفر قاچاقچی مواد 

افیونی در قم خبر داد. 
 سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: با تلاش مأموران یگان تکاوری استان قم یک دستگاه 
خودرو پژو 405 حامل مواد افیونی در محور "قم-تهران" توقیف شد. وی خاطرنشان کرد: مأموران 
حین کنترل تردد خودروهای عبوری در این محور یک دستگاه پژو 405 را به ظن حمل محموله قاچاق 
متوقف کردند. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در ادامه طی بازرسی از خودرو مذکور 127 کیلو 
و 450 گرم تریاک در قالب 16 بسته کشف و راننده دستگیر شد. سردار میرفیضی تصریح کرد: در 

نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:
اجرا طرح تشدید نظارت بر واحدهای تولید کود شیمیایی 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم گفت :طرح تشدید نظارت بر واحدهای تولید کود شیمیایی 
در قالب گشتهای مشترک  به مرحله اجرا درآمد.  مهدی ریاضی  اظهارداشت :در اجرای طرح تشدید 
نظارت بر واحدهای تولیدی کود شیمیایی و برخورد با تخلفات احتمالی مربوطه، اکیپ گشت های 
مشترک این اداره کل با حضور نمایندگان دستگاه های نظارتی همچون سازمان های جهاد کشاورزی، 
صنعت، معدن و تجارت و اتاق اصناف از چندین کارخانه تولیدی کود شیمیایی بازدید و به منظور رعایت 
فرمول ساخت، از تولیدات نمونه برداری کرده و نمونه ها جهت بررسی آنالیز کیفیت به آزمایشگاه مورد 

تایید وزارت جهاد کشاورزی مستقر در تهران ارسال گردید.

 گفت وگو: روح اله کرمانی جمکرانی

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت پزشکی استان 
قم، چالش ها و انتظارات اورژانس را تشریح کرد:

ملی  روز  مناسبت 26شهریور  به  فراهانی  مهدی 
اورژانس در گفتگو با روزنامه ایمان با بیان اینکه استان 
قم یک استان زائرپذیر است که با اعتبارات استانی 
خدمات ملی ارائه می دهد. اظهار داشت: برای  ارائه 
خدمات مطلوب تر در استان قم می بایست تعداد 
پایگاه ها و پرسنل اورژانس افزایش یابد و آمبولانس ها 
نوسازی شوند. وی افزود: در راستای افزایش انگیزه 
خدمت در پرسنل اورژانس، اصلاح و ساماندهی نظام 
پرداخت در دستور کار قرار گیرد و میزان پرداخت ها 
به پرسنل بخش های پیش بیمارستانی با همکاران 
خود در سایر بخش های مراکز درمانی هماهنگ و 

یکسان شود.
قم  اورژانس  در  که  آنجا  از  کرد:  اضافه  فراهانی 
گروهای مختلف استخدامی مشغول به ارائه خدمات 
هستند ولی میزان پرداختی به آنها یکسان نیست 
همین امر نارضایتی پرسنل را به همراه دارد، انتظار 
می رود مسئولان محترم وزارت بهداشت و نمایندگان 
محترم مجلس شورای اسلامی با این موضوع ورود 
کنند و با اصلاح قانون زمینه یکسان شدن پرداخت 
ها را فراهم نمایند،چرا تحقق این امر ارتقاء خدمات 
اورژانس را که مستقیما با جان افراد در ارتباط هستند 

را به همراه خواهد داشت.
حجم بالای ماموریت هاعلت تاخیر در 

رسیدن اورژانس به محل حادثه
از  دیگری  بخشی  در  قم   115 اورژانس  معاون 
اورژانس  پایگاه  اینکه 40  به  اشاره  با  سخنان خود 
و  هوایی  اورژانس  پایگاه  یک  و  شهری  و  ای  جاده 
یک پایگاه اتوبوسی امبولانس در استان قم وجود 
دارد گفت: دلیل تاخیر در رسیدن اورژانس به محل 
حادثه بالابودن حجم ماموریت ها در استان قم است و 
مشکل از سوی این سازمان و پرسنل اورژانس نیست.

وی اضافه کرد: حجم بالای ماموریت ها اورژانس 
اورژانس  وظایف  به  مردم  بودن  آگاه  بیانگر  قم  در 
می باشد و بیشتر ماموریت ها مرتبط با وظایف این 

سازمان است.
ارائه  خدمات درمانگاهی وظیفه اورژانس 

نیست
داریم  انتظار  وجود  این  با  داشت:  بیان  فراهانی 
مسئولان نگاه ویژه تری به اورژانس داشته باشند و 
با ایجاد زیر ساخت های لازم ما را در انجام وظایف 
خود که همانا حفظ جان همشهریان عزیز میباشد 
یاری دهند. سخنگوی اورژانس قم در بخش هایی 
های  چالش  از  یکی  کرد:  تصریح  خود  سخنان  از 
جدی که ما در استان با آن مواجه هستیم انتظار مردم 
بخش ها از پایگاه های اورژانس جهت ارائه خدمات 
درمانگاهی است که جزءوظایف ما نیست و همین 
عدم شناخت از وظایف اورژانس منجر به نارضایتی 
شده است که منطقی نیست و این عزیزان باید این 
خدمات را از درمانگاه مستقر در بخش خود مطالبه 
نفر در حوادث جاده ای در 5 ماه  کنند. فوت 55 
گذشته فراهانی در ادامه با بیان اینکه حجم بالای 
ماموریت توان زیادی از پرسنل می گیرند گفت: در 5 
ماه نخست امسال 7هزار و 203 مورد ماموریت جاده 
ای و ترافیکی توسط همکاران ما انجام شده است 
که از این میزان 5 هزار و 907 مورد شهری و هزار و 
در  داد:  ادامه  وی  است.  بوده  ای  جاده  296مورد 
این مدت 9 هزار 177 مجروح ناشی از تصادفات به 
مراکز درمانی منتقل شده اند که از این تعداد 7 هزار و 
164 نفر مربوط به تصادفات شهری و 2هزار و 31نفر 
معاون  است.  بوده  ای  جاده  تصادفات  به  مربوط 
اورژانس قم افزود: در این مدت 55نفر در تصادفات 
و حوادث ترافیکی در استان قم جان خود را از دست 
داده اند که این در حالی است در مدت مشابه سال 

قبل 51 نفر فوتی داشتیم.
بالگرد اورژانس قم 32 بار به پرواز درآمد

فراهانی در ادامه به بیان اینکه در 5 ماه نخست 

پرواز  به  بار   32 قم  هوایی  اورژانس  بالگرد  امسال 
درآمد گفت: در این ماموریت 55 نفر مجروح بدحال 
حوادث ترافیکی به بیمارستان سطح شهر منتقل 
شدند. وی ادامه داد: با توجه به هزینه های سنگین 
هر ساعت پرواز بالگرد اورژانس قطعا ماموریت های 
انجام شده ضروری بوده است و جان افرادی در خطر 
بوده است که  انتقال سریع به بیمارستان منجر به 

نجات جان افراد شده است.
های  فوریت  و  حوادث  مدیریت  مرکز  معاون 
پزشکی استان قم در بخش دیگر از سخنان گفت: 
استان  در  کرونا  بیماری  شیوع  با  ماه  اسفند  از 
قم پرسنل اورژانس در صف مقدم مبارزه با این 
بیماری   این  اوج  ایام  در  و  قرار داشتند  بیماری 
400مورد  از  بیش  گذشته  سال  ماه  دراسفند 
اعزام و انتقال بیمار مشکوک به کرونا و به مراکز 
درمانی داشته ایم  واین روند و شرایط سخت کاری 

همچنان ادامه دارد.
وی افزود: متاسفانه در این ایام 45 نفر از همکاران 
ما که ارتباط مستقیم با بیماران کرونایی داشتند با 

درجات مختلف به این ویروس مبتلا شدند.
پرداخت پاداش به  پرسنل درمانی درگیر با 

بیماران کرونایی
فراهانی اضافه کرد: دانشگاه علوم پزشکی قم در 
راستای ایجاد این انگیزه  بین پرسنل درمانی درگیر 
با بیماران کرونایی طی چند مرحله مبالغی تحت 
عنوان پاداش به تناسب میزان درگیری پرسنل  با 
پرسنل  به  است  نموده  پرداخت  کرونایی  بیماران 
پرداخت  مبالغی  تناسب  همین  به  نیز  اورژانس 
اورژانس 115قم در بخش  شده است سخنگوی 
پایانی سخنان خود با ابراز خرسندی از نام گذاری 
روز 26شهریور بعنوان روز ملی اورژانس گفت این 
روز فرصت مناسبی است که بصورت ویژه تلاش 
ها و مجاهدت های پرسنل اورژانس دیده شود و 
مسئولان به میزان توان از زحمت این عزیزان تشکر 

و قدردانی نمایند.

در گفت و گوی روزنامه »ایمان« با مهدی فراهانی مطرح شد:

اورژانس قم، چالش ها و انتظارات 


